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ΤΙΜΗ ΚΑΙ ΕΠΑΙΝΟΣ ΣΤΟΥΣ ΑΘΛΗΤΕΣ ΜΑΣ ΣΕΛ. 22 ΠΡΟΣΩΠΑ ΣΕΛ. 10

Η συνγκλονιστική
ιστορία της
Ελεγκούς Παχίτα
έρχεται στην
επιφάνεια 49
χρόνια μετά τον
θάνατό της.

Η εκπρόσωπος του
COMECE σε
οληγοήμερη
επίσκεψη στην
Κύπρο. Μιλά στον
«Τ» για την αποστολή
του οργανισμού

ΜΑΡΤΥΡΙΕΣ ΣΕΛ. 12-13

n Σωρεία οι καταγγελίες
στο γραφείο της
υπουργού εργασίας

n Καλούνται οι
κοινοτάρχες να
αναλάβουν πλήρως 
τις ευθύνες τους

n Επίδομα μόνο σε όσους
πραγματικά διαμένουν
μόνιμα στα χωριά

n Στο τελικό στάδιο
έγκρισης άλλα 
δεκαπέντε άτομα

Όσοι δεν μένουν
ΘΑ ΚΟΒΟΝΤΑΙ

Όλες οι λεπτομέρειες για το θέμα στη σελ. 3

ΣΦΙΓΓΕΙ Ο ΚΛΟΙΟΣ ΓΥΡΩ ΑΠΟ ΤΟΥΣ 100 ΕΠΑΝΕΓΚΑΤΑΣΤΑΘΕΝΤΕΣ

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ ΜΑΖΙ 
ΜΕ ΤΟΝ ΠΑΠΑ ΦΡΑΓΚΙΣΚΟ ΣΤΟ ΒΑΤΙΚΑΝΟ

ΡΕΠΟΡΤΑΖ ΣΕΛ. 5

Ο Σωκράτης Χάσικος
με την γνωστή του
ειλικρίνεια σε 
μια εφ όλης 
της ύλης
συνέντευξη.

ΣΕΛ. 6-7

Ο ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΣΤΟΝ «Τ»
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ΕΦΥΓΕ Ο NIΝΟΣ ΓΙΑΜΑΚΗΣ

Μια ζωή αγώνες και ιστορία

ΤΕΛΕΥΤΑΙΑ ΩΡΑ

ΔEYTEPH ΣEΛIΔAΟ ΤΥΠΟΣ ΤΩΝ ΜΑΡΩΝΙΤΩΝ2

Άμεση ανάγκη ................................................112/199
Πρώτες Bοήθειες ............................................199/112
A.TH.K. Bλάβες ..........................................800 00 197
Α.Η.Κ. Βλάβες ......................................................1800
Πληροφορίες Kαταλόγου ..........11892, 11800, 11888
Kέντρο Άμεσης Bοήθειας Bίας ............................1440
Aστυνομία /Πυροσβεστική ..............................112/199
Aναφορά Δασικών Πυρκαγιών ............................1407 
Kέντρο Πληροφόρησης Φαρμάκων
και Δηλητηριάσεων ..............................................1401
Aids Συμβουλευτικό Kέντρο ........................22305155
Kίνηση Συμπαράστασης ..............................99609070
AIDS (7.00 10.00 μ.μ.) ................................99664883
Nαρκωτικά: Yπηρεσία
Άμεσης Aνταπόκρισης........................1410/ 22304862
Kέντρο Συντονισμού
Έρευνας / Διάσωσης (KΣEΔ) ..............................1441
Ώρα ......................................................................1895
Eξυπηρέτηση Πελατών ATHK ................................132
Πληροφορίες Eξωτερικού..................................11894
Συνδιαλέξεις Eξωτερικού ......................................198
Aξιωματικός Yπηρεσίας Aστυνομίας ..................1499
Aρχηγείο Aστυνομίας ..........................................1460
Yπηρεσία Δίωξης Nαρκωτικών ............................1498
Aστυνομία Bρετανικών Bάσεων ..........................1443

ΛEYKΩΣIA
Γενικό Nοσοκομείο ......................................22603000
Mακάρειο Nοσοκομείο ................................22405000
Πρώτες Bοήθειες ........................................22801475
Aστικές Συγκοινωνίες ..................................22665814
Aρχή Hλεκτρισμού ......................................22845000
Πυροσβεστική Yπηρεσία ..............................22802150
Συμβούλιο Yδατοπρομήθειας ......................22698000
Aστυνομική Διεύθυνση ................................22802020
Tουριστικές πληροφορίες ..........................22691100
Kυπριακές Aερογραμμές ..............................8000008
Tαχυδρομείο ................................................22805719

ΛEMEΣOΣ 
Aστικές Συγκοινωνίες ..................................25354050
Nέο Nοσοκομείο ..........................................25801100
Παλιό Nοσοκομείο........................................25305333
Πρώτες Bοήθειες ........................................25305770
Πυροσβεστική ............................................ 25805400
Aστυνομία ....................................................25805050
Aρχή Hλεκτρισμού ......................................25373534
(πληροφορίες)..............................................25849000
Λιμάνι ............................................................25819200
Συμβούλιο Υδατοπρομήθειας ......................25830000
Tουριστικές Πληροφορίες ..........................25362756

ΛAPNAKA
Nέο Nοσοκομείο ..........................................24800500
Παλιό Nοσοκομείο........................................24304312
Πρώτες Bοήθειες ........................................24304322
Aεροδρόμιο Λάρνακας ................................77778833
Kυπριακές Aερογραμμές
(αφίξεις αναχωρήσεις) ................................24643300
Kρατήσεις θέσεων........................................24692700
Oλυμπιακή (αφίξεις/αναχωρήσεις) ..............24643323
Tαχυδρομείο ................................................24802450
Aστυνομική Διεύθυνση ................................24804040
Tουριστικές Πληροφορίες ..........................24654322
Πυροσβεστική ..............................................24804280
Πυροσβεστική αερ. ......................................24804350
Λιμάνι ............................................................24815225
Συμβούλιο Υδατοπρομήθειας ......................24822400

ΠAΦOΣ
Aεροδρόμιο Πάφου......................................77778833
Aστικές Συγκοινωνίες ..................................26934252
Nοσοκομείο ..................................................26803100
Πρώτες Bοήθειες ........................................26803145
Aρχή Hλεκτρισμού ......................................26841100
Ύδρευση ......................................................26932374
Aστυνομία ....................................................26806060
Aστυνομική Διεύθυνση ................................26306148
Πυροσβεστική ..............................................26806272
Tουριστικές Πληροφορίες ..........................26932841
Tαχυδρομεία ................................................26306221
Λιμενική Αστυνομία ......................................26946840

ΠAPAΛIMNI
Nοσοκομείο ................................................23821211
Aρχή Hλεκτρισμού ......................................23821277
(εκτός ωρών γραφείου)................................24633218
Ύδρευση ......................................................23821323
(Nυχτερινή Yπηρεσία) ..................................99658230
Aστυνομική Διεύθυνση ................................23803030
Πυροσβεστική Αμμοχώστου ........................23803232
Tουριστικές Πληροφορίες ..........................23721100
Tαχυδρομείο ................................................23821444
......................................................................23833480

AΓPOTIKA YΓ. KENTPA
Aγρός ..........................................................25521317
Aθηένου........................................................24522328
Aκάκι ............................................................22821080
Eυρύχου ......................................................22932459
Kάμπος ........................................................22942686
Kυπερούντα..................................................25532021
Λεύκαρα........................................................24342429
Πεδουλάς ....................................................22952459
Πλάτρες........................................................25422224
Πόλη Xρυσοχούς..........................................26321431
Πωμός ..........................................................26342338
Πύργος ........................................................26522353
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ο ΤΥΠΟΣ

XPHΣIMA THΛEΦΩNA

ΕΙΚΟΝΕΣ ΑΠΟ ΤΟ ΧΤΕΣ ΚΑΙ ΤΟ ΣΗΜΕΡΑ

Εδώ και λίγο καιρό πολλοί Μαρω-
νίτες άρχισαν τη δημοσίευση στο
facebook μαυρόασπρων φωτογρα-
φιών από τη ζωή στα παλιά χρόνια
στα χωριά μας. Εικόνες που θυμί-
ζουν σε όλους πως ήταν παλιά η
ζωή των γονιών και των παππού-
δων μας, τις ασχολίες τους, το ντύ-
σιμο τους. Αρκετοί από μας γνω-
ρίζουμε μέσα από αυτές τις όμορ-
φες φωτογραφίες πρόσωπα δικά
μας που στην πραγματικότητα πο-
τέ δεν συναντήσαμε στην ζωή μας. 
Πριν μερικές μέρες, ο αγαπητός
φίλος Κύπρος Διόλας, ένας από
τους πολλούς που δημοσίευσαν
δεκάδες μαυρόασπρες φωτογρα-
φίες, εξήγγειλε την προσπάθεια
δημιουργίας ενός λευκώματος/βι-
βλίου που να περιέχει πολλές τέ-
τοιες φωτογραφίες και να καλύ-
πτει όλο το φάσμα των οικογενει-
ών και της ζωής στα παλιά χρόνια
στον Κορμακίτη. Ζήτησε δε από
όσους μπορούν να τον βοηθήσουν
και να παραχωρήσουν τέτοιες φω-
τογραφίες από τις προσωπικές
τους συλλογές. Θεωρούμε την
εξαγγελία μια πολύ σημαντική
πρωτοβουλία και υποσχόμαστε
στον φίλο Κύπρο ότι οι στήλες και
τα μέσα που διαθέτει η εφημερίδα
είναι στη διάθεση του για την
όποια βοήθεια χρειαστεί.  Καλού-
με δε όλους να στηρίξουν την προ-
σπάθεια αυτή για τη δημιουργία
ενός βιβλίου θησαυρού πραγματι-
κά για τις νέες γενιές.   

Α
πεβίωσε την Δευτέρα 14 Απριλίου
2014, σε ηλικία 78 ετών ο γνωστός
Μαρωνίτης παράγοντας και πολι-
τευτής Νίνος Γιαμάκης.  Ο Νίνος
Γιαμάκης ήταν αναμφίβολα ένας
από τους πιο έμπειρους, βαθυστό-

χαστους και καταξιωμένους Μαρωνίτες παρά-
γοντες. Με μακρά και πλούσια δράση στην κοι-
νότητα κουβαλούσε μαζί του δεκαετίες ιστορίας.
Πολύ κοντά στα γεγονότα από την δεκαετία του
1970 διαδραμάτιζε έως και τη μέρα του θανάτου
του, σημαντικό ρόλο στο κοινοτικό γίγνεσθαι. 

Η προσωπικότητα και η εμβέλεια του ξε-
περνούσαν κατά πολύ τα στενά σύνορα της
Μαρωνιτικής κοινότητας. Άτομο με πλατύ
εκτόπισμα και στην Ελληνική κοινότητα της
Κύπρου με φιλίες και δεσμούς που αγγίζουν
τα ανώτατα πολιτικά και οικονομικά στρώ-
ματα της κυπριακής κοινωνίας. Επί σειρά
ετών διετέλεσε στέλεχος και ελεγκτής του
Δημοκρατικού Συναγερμού, ενώ διατηρούσε
στενότατη φιλία με τον αείμνηστο Πρόεδρο
Γλαύκο Κληρίδη και τον νυν Πρόεδρο Νίκο
Αναστασιάδη. 

Πλούσια η δράση του και στην κοινότητα των
Μαρωνιτών όπου δύο φορές διεκδίκησε την θέ-
ση του εκπροσώπου της κοινότητας στη βουλή
των Αντιπροσώπων. Επιδεικνύοντας ύψιστο επί-
πεδο ευθύνης έναντι στην κοινότητα του, ο Νίνος
Γιαμάκης επέλεξε να συμπορευθεί με τον αεί-
μνηστο Ιωάννη Μαυρίδη, τέως εκπρόσωπο της
κοινότητας του οποίου διετέλεσε ανθυποψήφιος
στις ιστορικές εκλογές του 1970, στα σκληρά

πέτρινα και δύσκολα χρόνια αμέσως μετά τα
τραγικά γεγονότα του 1974.  

Διετέλεσε επίσης για πολλά χρόνια Πρόεδρος
της Εκκλησιαστικής Επιτροπής της Ενορίας Πα-
ναγίας των Χαρίτων Μαρωνιτών στη Λευκωσία
ενώ είχε πάντοτε ενεργό συμμετοχή στην κοι-

νωνική, πολιτική και οικονομική ζωή της κοι-
νότητας και της Κύπρου γενικότερα. 

Η εφημερίδα μας απευθύνει θερμά συλλυπη-
τήρια προς την οικογένεια του εκλιπόντος. Αι-
ωνία του η μνήμη, ας είναι ελαφρύ το χώμα που
θα τον σκεπάζει!
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ΤΟ ΘΕΜΑ Ο ΤΥΠΟΣ ΤΩΝ ΜΑΡΩΝΙΤΩΝ 3

Επανεγκατάσταση...
ώρα μηδέν
Φ

αίνεται πως το ποτήρι ξεχείλισε.
Οι πολλές καταγγελίες που φθά-
νουν στο υπουργείο εργασίας
αναφορικά με την μόνιμη ή όχι
παραμονή πολλών από τους επα-
νεγκατασταθέντες στα χωριά Κορ-

μακίτης και Καρπάσια οι οποίοι λαμβάνουν κυ-
βερνητικό επίδομα υποχρεώνουν πλέον το
υπουργείο σε αυστηρότερους και πιο αποτελε-
σματικούς έλεγχους. Όπως όλα δείχνουν, λαμ-
βάνοντας υπόψη και την δυσβάστακτη οικονο-
μικά περίοδο που διέρχεται ο τόπος, το υπουρ-
γείο θα κόβει πλέον όσους κατά τεκμήριο δεν
έχουν την μόνιμη διαμονή τους στα χωριά και
απλά εκμεταλλεύονται το σχέδιο επανεγκατά-
στασης. Σε αυτή του την προσπάθεια το υπουρ-
γείο θα απαιτήσει από τους Κοινοτάρχες των
χωριών όπως παρακολουθούν πιο αποτελεσμα-
τικά την κατάσταση και ενημερώνουν σε τακτική
βάση την κυβέρνηση. 

Εκατό άτομα
Για την ιστορία θα πρέπει να αναφερθεί πως

το σχέδιο επανεγκατάστασης εγκρίθηκε από την
προηγούμενη κυβέρνηση το 2010 με στόχο την
ενίσχυση των ανθρώπων που επιστρέφουν μόνιμα
στα κατεχόμενα χωριά και την αναζωογόνηση
και διάσωση αυτών των κοινοτήτων στις οποίες
ζουν εγκλωβισμένοι. Με βάση το σχέδιο, την
υλοποίηση του οποίου ανέλαβε το υπουργείο ερ-
γασίας, όσοι εγκρίνονται λαμβάνουν μηνιαίο επί-
δομα ύψους 570 περίπου ευρώ. Η υλοποίηση του
σχεδίου είχε πολύ ευεργετικά αποτελέσματα εφό-
σον σε διάστημα τριών χρόνων το υπουργείο ενέ-
κρινε την παραχώρηση επιδόματος σε εκατό πε-
ρίπου άτομα που είχαν επιστρέψει (85 στον Κορ-
μακίτη και 15 στην Καρπάσια). Τα άτομα αυτά που
έχουν επιστρέψει βρίσκονται συνήθως στην ηλι-
κία της συνταξιοδότησης (εξήντα με εβδομήντα
χρόνων) και η μόνιμη παρουσία τους στον Κορ-
μακίτη και στην Καρπάσια προσθέτει ζωή και
εξυπηρετεί χωρίς καμία αμφιβολία τον εθνικό
στόχο της διατήρησης των μαρτυρικών αυτών
κοινοτήτων. Παράλληλα πληροφορίες της εφη-
μερίδας μας αναφέρουν πως υπάρχουν αιτήσεις
από άλλα ογδόντα άτομα που έχουν επιστρέψει
για εξέταση και έγκριση (65 για Κορμακίτη και
15 για Καρπάσια). Να σημειωθεί πως για να εξε-
ταστεί μια αίτηση θα πρέπει, με βάση τα υπάρ-
χοντα κριτήρια, να έχει βεβαιωθεί από τον οικείο
κοινοτάρχη και να έχει συμπληρωθεί ένας χρόνος
από την ημέρα της μόνιμης επιστροφής του αι-
τητή. Ως εδώ ασφαλώς όλα καλά. 

Καταγγελίες
Το πρόβλημα ξεκινά από τις πολλές καταγ-

γελίες που κατά καιρούς φθάνουν στο υπουργείο
εργασίας και οι οποίες κάνουν λόγο για παρα-
τυπίες και προσπάθεια εκμετάλλευσης του σχε-
δίου. Αυτές οι καταγγελίες έχουν πυκνώσει τον
τελευταίο ένα χρόνο με αποτέλεσμα την δημι-
ουργία κλίματος προβληματισμού στο υπουρ-
γείο. Όλα αυτά σε μια περίοδο που ο τόπος
διέρχεται την χειρότερη οικονομική κρίση στην
ιστορία του και χιλιάδες συμπολίτες μας ζουν
σε συνθήκες φτώχειας και ανέχεια. Με βάση τις
καταγγελίες, τις οποίες το υπουργείο καθηκόν-
τως ερευνά, κάποια άτομα κακώς βρίσκονται
στον κατάλογο και λαμβάνουν το μηνιαίο επί-
δομα εφόσον δεν διαμένουν μόνιμα στα χωριά.
Με βάση τις ίδιες καταγγελίες «οι αιτητές προς
έγκριση μένουν μόνιμα μέχρι να εγκριθούν.
Εφόσον εγκριθούν και αρχίσουν να παίρνουν
το επίδομα σταδιακά εξαφανίζονται και έρχον-

ται κατά διαστήματα ως επισκέπτες». Θεωρούν
μάλιστα οι καταγγέλλοντες πως τα αρμόδια όρ-
γανα που είναι επιφορτισμένα με την σωστή
ενημέρωση του κράτους, δηλαδή τα Κοινοτικά
Συμβούλια, δεν κάνουν καλά την δουλειά τους
και απλά «κλείνουν τα μάτια» σε αυτή την απα-
ράδεκτη κατάσταση. 

Έλεγχος
Όπως είναι γνωστό οι ιδιάζουσες συνθήκες

κάτω από τις οποίες βρίσκονται τα χωριά Κορ-
μακίτης και Καρπάσια δεν επιτρέπουν στο κρά-
τος και στην κυπριακή κυβέρνηση την άσκηση
αποτελεσματικού επιτόπιου ελέγχου. Το υπουρ-
γείο με βάση την απόφαση του υπουργικού συμ-
βουλίου, για να απαντήσει στο ουσιώδες ερώ-
τημα κατά πόσο κάποιος διαμένει η όχι μόνιμα
στα χωριά, στηρίζεται στις βεβαιώσεις που λαμ-
βάνει από τους Προέδρους των Κοινοτικών Συμ-
βουλίων. Έως σήμερα ουδείς από όσους έχουν

εγκριθεί αφαιρέθηκε από τον κατάλογο λόγω
μη μόνιμης διαμονής. Η ενημέρωση που τυγχά-
νει το υπουργείο από τους κοινοτάρχες αναφέρει
πως διαμένουν όλοι μόνιμα. Γεγονός που αμ-
φισβητείται συνεχώς και έντονα από πολλούς
μέσα από τις απανωτές καταγγελίες που κάνουν
αναφορά σε συγκεκριμένα ονόματα. Το υπουρ-
γείο εργασίας πάντως θα πρέπει να σημειωθεί
πως στην διαδικασία διερεύνησης των καταγ-
γελιών λαμβάνει πληροφόρηση και από άλλες
πηγές που κρίνει ως αξιόπιστες. Βαρύνουσα
ωστόσο έως και καθοριστική είναι η βεβαίωση
του κοινοτάρχη. 

Πιο αυστηροί
Ο προβληματισμός που επικρατεί στο υπουρ-

γείο το τελευταίο διάστημα είναι σοβαρός.
Έχει μάλιστα επηρεάσει και την ροή εξέτασης
των αιτήσεων. Σημειώνεται πως κατά τον τε-
λευταίους μήνες δεν έχει εγκριθεί καμία αίτη-
ση. Και αυτό παρά το γεγονός πως σύμφωνα
με αποκλειστικές πληροφορίες του «Τ», υπάρ-
χουν έτοιμες προς έγκριση εδώ και δύο μήνες
αιτήσεις που αφορούν συνολικά σε δεκαπέντε
άτομα (13 για Κορμακίτη και 2 για Καρπάσια).
Σε πρώτο στάδιο το υπουργείο φαίνεται να έχει
αποφασίσει την αυστηρότερη παρακολούθηση
της κατάστασης. Προς αυτή την κατεύθυνση
θα κληθούν οι κοινοτάρχες να αναλάβουν πλή-
ρως τις ευθύνες τους και να ενημερώνουν τα-
κτικά και με λεπτομέρεια το υπουργείο για
κάθε περίπτωση ξεχωριστά. Παράλληλα στο
παιγνίδι μπαίνει πιο ενεργά και η υπηρεσία
ανθρωπιστικών θεμάτων η οποία έχει σε συ-
νεργασία με τα Ηνωμένα Έθνη την αρμοδιότητα
για τα θέματα εγκλωβισμένων και επανεγκα-
τασταθέντων. Εκεί όπου διαπιστωθεί πως κά-
ποιος που λαμβάνει επίδομα δεν διαμένει μό-
νιμα και απλά εκμεταλλεύεται το σχέδιο τότε
θα αφαιρείται αμέσως από τον κατάλογο. Στο
υπουργείο υπήρξαν και σκέψεις για αλλαγή
της ίδιας της φιλοσοφίας του σχεδίου αλλά
και των κριτηρίων και των μηχανισμών ελέγ-
χου. Σκέψεις ωστόσο που στο παρόν στάδιο
φαίνεται να έχουν εγκαταλειφθεί. 

Ηλίας Κατσιολούδης

Δε θα χαριστούμε
σε κανένα

Κληθείς να σχολιάσει το θέμα ο Πρό-
εδρος του Κοινοτικού Συμβουλίου Κορμα-
κίτη Ηλιας Κατσιολούδης δήλωσε με κα-
τηγορηματικό τρόπο πως τόσο ο ίδιος όσο
και το Κοινοτικό του Συμβούλιο κάνουν
ότι είναι ανθρωπίνως δυνατό για να υπάρ-
χει σωστή ενημέρωση προς την κυβέρνη-
ση. Ανέφερε πως ο ίδιος προσωπικά επι-
σκέπτεται τακτικά τους επανεγκαταστα-
θέντες και τους καλεί να τηρούν τα κρι-
τήρια και τους κανονισμούς. «Δεν θεωρώ
πως υπάρχει σοβαρό πρόβλημα» ανέφερε
ο Κοινοτάρχης Κορμακίτη για να προσθέ-
σει «σίγουρα όμως δεν είμαστε αστυνομία

για να παρακολουθούμε από το πρωί μέχρι
το βράδυ τον κόσμο, ούτε και είναι η δου-
λειά μας αυτή». Απαντώντας τέλος στο
ερώτημα εάν κάνει τα «κλειστά μάτια» σε
κάποιες περιπτώσεις όπως αναφέρουν οι
καταγγελίες δήλωσε πως ο ίδιος δεν πρό-
κειται να χαριστεί σε κανένα και πως θα
επιτελεί το καθήκον του πάντα με ευσυ-
νειδησία και υπευθυνότητα. «Την ώρα που
χιλιάδες συμπολίτες μας πεινούν δεν πρό-
κειται εμείς να κάνουμε πλάτες σε κανένα
για να παίρνει χωρίς να δικαιούται πεν-
τακόσια και εξακόσια ευρώ τον μήνα» κα-
τέληξε με νόημα ο Ηλίας Κατσιολούδης. 

Η επιστροφή 85 συνταξιούχων και όχι μόνο
στον Κορμακίτη, στα πλαίσια του σχεδίου

επανεγκατάστασης, έδωσε χωρίς αμφιβολία
νέα πνοή στο χωριό. 

Οι συνεχείς ωστόσο καταγγελείες για μη
εφαρμογή των κανονισμών βάζουν την

κυπριακή κυβέρνηση σε έντονο προβληματισμό.
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Με το ακουστικό στο αυτί θα περάσουν
τις γιορτές του Πάσχα στο γραφικό Μα-
ρωνίτικο χωριό της Καρπάσιας, αφού από
μέρα σε μέρα αναμένεται η απόφαση των
Τουρκοκυπριακών αρχών
για έναρξη των εργασιών
επιδιόρθωσης του κύριου
δρόμου που οδηγεί στο
χωριό αλλά και μερικών
άλλων αρτηριών εντός του
χωριού. Όπως μας δήλω-
σε ο Κοινοτάρχης Χριστά-
κης Χατζαντώνης, η από-
φαση για την επιδιόρθω-
ση έχει παρθεί ήδη και
έχουν ενημερωθεί σχετικά
οι αρχές της Καρπάσιας. 

Πρόθεση ήταν να αρχί-
σουν οι εργασίες πριν το Πάσχα αλλά αυτό
δεν έγινε δυνατό μέχρι σήμερα και ενδε-
χομένως πλέον η ημερομηνία έναρξης να
μεταφερθεί μετά τις γιορτές. Όπως μας
δήλωσε ο Κοινοτάρχης σημαντικό μέρος
του κονδυλιού θα συνεισφέρει το ίδιο το
Συμβούλιο ενώ γίνονται προσπάθειες προς
διάφορες κατευθύνσεις για εξασφάλιση
και άλλων πόρων έτσι ώστε να καταστεί
δυνατή η επιδιόρθωση όλων των δρόμων
στο χωριό και κυρίως ο δρόμος που οδη-

γεί στο κοιμητήριο.
Κατά τα άλλα η Καρπάσια είναι πανέ-

τοιμη να δεχθεί και φέτος τους κατοίκους
της για να περάσουν εκεί τις γιορτές του

Πάσχα και της Ανάστα-
σης. Όλες οι θρησκευτι-
κές τελετές έχουν ήδη
προγραμματιστεί από τον
εφημέριο και την εκκλη-
σιαστική επιτροπή οι
οποίοι και καλούν τον κό-
σμο να συμμετέχει μαζικά
σε αυτές. Το Σάββατο του
Λαζάρου παιδιά από το
Δημοτικό Σχολείο Άγιος
Μάρωνας γύρισαν τα σπί-
τια της Καρπάσιας για την
αναπαράσταση της Ανά-

στασης του Λαζάρου ενώ την Κυριακή της
Ελιάς δεκάδες πιστών συνέρρευσαν στην
εκκλησία του Τιμίου Σταυρού για τη Λει-
τουργία και την καθιερωμένη Λιτανεία.

Τέλος ο Κοινοτάρχης και τα μέλη του
Συμβουλίου εύχονται, μέσω της εφημερί-
δας μας, Καλό Πάσχα και Χριστός Ανέστη
σε όλους, με την ευχή και την προσδοκία
πως η φετινή Ανάσταση του Κυρίου θα
φέρει και την ανάσταση των ταλαιπωρη-
μένων χωριών μας!

Και ενώ όλα έδειχναν έτοιμα για το Άγιο
Πάσχα στον Ασώματο, την τελευταία στιγμή
ακυρώθηκε η προγραμματισμένη για τη Με-
γάλη Τετάρτη Θεία Λειτουργία του Ελέους
στην εκκλησία του Αρχαγ-
γέλου Μιχαήλ στον Ασώμα-
το στην οποία θα παρευρι-
σκόταν και ο Αρχιεπίσκο-
πος Μαρωνιτών Κύπρου Ιω-
σήφ Σουέηφ. Σύμφωνα με
πληροφορίες που εξασφα-
λίσαμε, για άγνωστους ακό-
μη λόγους οι Τουρκοκυ-
πριακές αρχές δεν συγκα-
τατέθηκαν στην παραχώρη-
ση της σχετικής άδειας και
παρά τις πολλές προσπάθει-
ες του κοινοτάρχη Αντώνη
Καράχαννα η απόφαση δεν ανατράπηκε.

Όπως μας εξήγησε ο κοινοτάρχης, η Λει-
τουργία την Κυριακή του Πάσχα θα τελεστεί
κανονικά χωρίς κανένα πρόβλημα, ενώ κα-
ταβάλλονται εκ νέου προσπάθειες για εξα-
σφάλιση σχετικής άδειας για μετάβαση στον
Ασώματο και την Δευτέρα του Πάσχα. Κάλεσε
δε όλους τους Ασωματίτες να δώσουν το πα-
ρόν τους το Πάσχα στον Ασώματο, στην εκ-
κλησία του Αρχαγγέλου, να παραμείνουν
ψύχραιμοι και ενωμένοι αυτές τις άγιες μέρες

και να αποφεύγονται ενέργειες που θα μπο-
ρούσαν να βλάψουν την όλη κατάσταση σή-
μερα στο κατεχόμενο χωριό. Από την πλευρά
του διαβεβαιώνει όλους ότι πράττει ότι είναι

δυνατό και περνά από το χέρι
του για να κρατήσει το χωριό
ανοικτό για όλο τον κόσμο
σε αυτές τις δύσκολες μέρες
της ιστορίας του. Δηλώνει δε
σίγουρος ότι, ο Αρχάγγελος
Μιχαήλ θα βοηθήσει όπως
πάντα για να ξεπεραστούν
όλες οι δυσκολίες και να πα-
ραμείνει η εκκλησία και το
χωριό προσβάσιμα για τους
κατοίκους. 

Λίγες μέρες πριν το Πάσχα
φίλοι και μέλη του σωματείου

της ΕΝΑ μετέβησαν και καθάρισαν τον περί-
βολο της εκκλησίας του Αρχαγγέλου, προ-
ετοιμάζοντας έτσι τον χώρο για να υποδεχτεί
τον κόσμο τις γιορτές του Πάσχα. Την Κυριακή
των Βαΐων πλήθος Ασωματιτών παρέστησαν
στη Θεία Λειτουργία και στην παραδοσιακή
Λιτανεία της Ελιάς. Σημαντική ήταν η παρου-
σία των παιδιών που κρατούσαν τις βαίνες
περήφανα θυμίζοντας σε όλους τις ωραίες
γιορτές στα χωριά κατ’ αυτές τις Άγιες Μέρες
των Παθών και της Ανάστασης.  

Μ
εγάλο πρόβλημα
είχαν προκαλέ-
σει οι διεργα-
σίες οι οποίες
πραγματοποι-
ούνται τον τε-

λευταίο καιρό στην περιοχή της
πύλης Πάφου αφού η πρόσβαση
προς την εκκλησία ήταν πολύ
δύσκολη. Ακόμη μεγαλύτερο
πρόβλημα φαίνεται να δημιουρ-
γείτε με το αποτέλεσμα των ερ-
γασιών αφού ο χώρος στάθμευ-
σης των επισκεπτών περιορίστη-
κε αρκετά. Συγκεκριμένα, με το
νέο σχέδιο ανάπλασης του πε-
ρίγυρου της πύλης Πάφου οι χώ-
ροι στάθμευσης κοντά στην εκ-
κλησία της Παναγίας των Χαρί-
των είναι πλέον μηδαμινοί. Ως
αποτέλεσμα, η επίσκεψη στην
εκκλησία κυρίως ηλικιωμένων
και αναπήρων θα είναι πλέον
ένα δύσκολο εγχείρημα.

Σε επικοινωνία που είχαμε με
τον πρόεδρο της εκκλησιαστική
επιτροπής Παναγίας των Χαρίτων
κ. Αντώνη Κασάπη μας ανέφερε
ότι έχουν γίνει προσπάθειες από
την εκκλησιαστική επιτροπή μέσω
συναντήσεων και επιστολών προς
το Δήμο Λευκωσίας για εξεύρεση
μιας λύσης στο πρόβλημα. Μεταξύ
άλλων θεμάτων, στο συγκεκριμένο
πρόβλημα ο Δήμος Λευκωσίας δεν
έδειξε να συνηγορεί σε μια πιθανή
προσπάθεια εξεύρεσης λύσης. Η
εκκλησιαστική επιτροπή ανέφερε
στους αρμόδιους του δήμου ότι
προκύπτει τεράστιο πρόβλημα με
τη πρόσβαση κυρίως ηλικιωμένων
και αναπήρων στην εκκλησία αλλά
και με την γενικότερη στάθμευση
κοντά στο χώρο. Οι αρμόδιοι του

δήμου με τη σειρά τους ανέφεραν
ότι στόχος του σχεδίου ήταν να
αποτραπεί η διακίνηση οχημάτων
στο χώρο λόγω της επικινδυνότη-
τας της για τους πεζούς. Επιπλέον,
ανέφεραν ότι η οποιαδήποτε στάθ-
μευση γινόταν έξω από το χώρο
της εκκλησίας ήταν παράνομη.

Η εκκλησιαστική επιτροπή ζή-
τησε από το δήμο πιθανές λύσεις
στο αναφερόμενο πρόβλημα. Μια
προτεινόμενη λύση ήταν η αξιο-
ποίηση του χώρου στάθμευσης της
CYTA κοντά στο άγαλμα του Μάρ-
κου Δράκου. Ο δήμος απάντησε
ότι υπάρχει σχέδιο από τη CYTA
για ανάπλαση του χώρου και δη-
μιουργία πάρκου και δεν μπορεί
να εμπλακεί στη διαδικασία. Από
μεριάς του ο δήμος εισηγήθηκε
έντονα τη στάθμευση στο δημοτι-
κό χώρο απέναντι από το Holiday
Inn στον οποίο η στάθμευση τις
Κυριακές είναι δωρεάν. Η εισήγη-
ση αυτή όμως δεν επιλύει εξολο-
κλήρου το πρόβλημα αφού ο συγ-
κεκριμένος χώρος στάθμευσης
απέχει αρκετά μέτρα από την εκ-
κλησία. Επιπρόσθετα, το πρόβλη-
μα παραμένει κατά τη διάρκεια της
εβδομάδας όπου οι πιστοί θα είναι
υπόχρεοι να καταβάλλουν το αι-
τούμενο κόστος της στάθμευσης.

Ένα άλλο πρόβλημα που επι-
σημάνθηκε από την εκκλησιαστική
επιτροπή είναι για τις μέρες όπου
υπάρχει προγραμματισμένη τελετή
(γάμος, κηδείες κλπ.). Για τους
σκοπούς τέτοιων τελετών η ανάγ-
κη για στάθμευση κοντά στην πε-
ριοχή μεγαλώνει. Σχετικά με το
συγκεκριμένο κομμάτι ο δήμος δε-
σμεύτηκε να υπάρχει εν μέρει πρό-
σβαση κοντά στην εκκλησία. Επι-

πλέον πρότεινε όπως αξιοποιείται
σε τέτοιες περιπτώσεις ο χώρος
στάθμευσης του σχολείου St. Jo-
seph. Ο χώρος αυτός όμως είναι
ιδιωτικός και οι δυσκολίες για διά-
θεση του στο κοινό αρκετές.

Εδώ και κάποιες μέρες έχουν
παρατηρηθεί αρκετά εξώδικα σε
αυτοκίνητα Μαρωνιτών που είχαν
επισκεφθεί την εκκλησία, οι οποί-
οι μη έχοντας άλλη λύση στάθ-
μευαν παράνομα. Το γεγονός αυτό
δίνει ακόμη μεγαλύτερη έκταση
στο πρόβλημα.

Η εφημερίδα μας θεωρεί ότι
το πρόβλημα πρέπει να επιλυθεί
άμεσα αφού επηρεάζει την προ-
σέλευση του κόσμου στην εκκλη-
σία της Παναγίας των Χαρίτων.
Με βάση τα λεγόμενα της εκκλη-
σιαστικής επιτροπής ο δήμος δεν
λαμβάνει τόσο σοβαρά το όλο
θέμα, γεγονός που γεννά απο-
ρίες. Ηλικιωμένοι και ανάπηρα
άτομα, είναι σημαντικό να έχουν
εύκολη πρόσβαση προς την εκ-
κλησία αλλά και όλος κόσμος να
έχει τη δυνατότητα όσο πιο εύ-

κολα να επισκέπτεται την εκκλη-
σία. Επιπλέον, οχήματα τα οποία
επιχείρησαν να σταθμεύσουν
κοντά στην εκκλησία τιμωρήθη-
καν με πρόστιμο επειδή ήταν
παράνομα σταθμευμένα, κάτι το

οποίο θεωρούμε άδικο αν λάβου-
με υπόψη και τη δεινή οικονο-
μική κατάσταση που επικρατεί
σήμερα στον τόπο χωρίς στην
ουσία να φταίει ο απλός πολίτης.
Θεωρούμε ότι η λύση του St. Jo-
seph, παρά της όποιες δυσκολίες,
πρέπει να επιδιωχθεί αφού πρό-
κειται για ένα αρκετά μεγάλο χώ-
ρο ο οποίος θα εξυπηρετούσε το
σκοπό της στάθμευσης κοντά
στην εκκλησία. 

Το βέβαιο είναι ότι η όποια λύ-
ση πρέπει να ανευρεθεί το συντο-

μότερο αφού παρατηρείται και το
φαινόμενο τελετές να μεταφέρον-
ται σε άλλες Εκκλησίες λόγω του
υφιστάμενου προβλήματος της
στάθμευσης. Η Εκκλησιαστική Επι-
τροπή ανέφερε ότι έχει προχωρή-
σει σε ορισμένες άλλες προσπά-
θειες και θα διαφανεί το συντο-
μότερο εάν θα αποφέρουν καρ-
πούς. Ο Δήμος, πάντως, οφείλει
να αναγνωρίσει το γεγονός ότι οι
Μαρωνίτες είναι αυτοί που έδωσαν
ζωή στην περιοχή της Πύλης Πά-
φου και να γίνει εκ μέρους του η
δέουσα προσπάθεια για εξεύρεση
λύσης στο πρόβλημα. Η εφημερί-
δα μας θα παρακολουθεί από κον-
τά τις όποιες εξελίξεις επί του θέ-
ματος και θα το καλύπτει όπου κρί-
νεται αναγκαίο.

ΞΑΦΝΙΚΟ ΠΡΟΒΛΗΜΑ ΣΤΟΝ ΑΣΩΜΑΤΟ

Αισιόδοξος ο Κοινοτάρχης
ότι θα ξεπεραστεί

ΞΕΚΙΝΑ Η ΕΠΙΔΙΟΡΘΩΣΗ ΔΡΟΜΩΝ ΣΤΗ  ΚΑΡΠΑΣΙΑ

Κάλεσμα για μαζική 
συμμετοχή το Πάσχα

Στον
Κορμακίτη η
πρώτη κυρία

Την ημέρα του Αγίου Γεωρ-
γίου, στις 23 Απριλίου, επέ-
λεξε η κυρία Άντρη Αναστα-
σιάδη να επισκεφθεί τον Κορ-
μακίτη. Την ημέρα δηλαδή
που γιορτάζει ο Κορμακίτης
αφού ο Άγιος Γεώργιος είναι
ο προστάτης άγιος του χωρι-
ού. Η πρώτη κυρία θα παρα-
στεί στην θεία λειτουργία που
θα τελέσει στις 9.30 π.μ. ο Αρ-
χιεπίσκοπος Μαρωνιτών Κύ-
πρου Ιωσήφ Σουέηφ στον ιε-
ρό ναό του Αγίου Γεωργίου.
Επιθυμία της κυρίας προ-
έδρου είναι, σύμφωνα με πλη-
ροφορίες μας, να δει και να
ζήσει από κοντα τους μαρτυ-
ρικούς εγκλωβισμένους του
Κορμακίτη. 

Και που θα παρκάρουμε
κύριε Δήμαρχε;

ΑΦΗΣΑΝ ΤΟΝ ΚΑΘΕΔΡΙΚΟ ΝΑΟ ΤΗΣ ΠΑΝΑΓΙΑΣ ΤΩΝ ΧΑΡΙΤΩΝ ΧΩΡΙΣ ΠΑΡΚΙΝΓΚ
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Ο
Πρόεδρος της Δημοκρατίας
κ. Νίκος Αναστασιάδης είχε
το πρωί της 15ης περασμένου
Φεβρουαρίου κατ’ ιδίαν συ-
νάντηση με τον Πάπα Φραγ-
κίσκο στο Βατικανό, κατά την

οποία συζήτησαν θέματα που αφορούν το
διαθρησκευτικό διάλογο, τις περιφερειακές
εξελίξεις, τις τελευταίες εξελίξεις στο Κυ-
πριακό, τις διμερείς σχέσεις Κύπρου –
Αγίας Έδρας και την προστασία της πο-
λιτιστικής κληρονομιάς.

Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, συνο-
δευόμενος από τη σύζυγο του κα Άντρη
Αναστασιάδη και τα μέλη της κυπριακής
αντιπροσωπείας (Υπουργός Εξωτερικών,
Ιωάννης Κασουλίδης, ο Υπουργός Ενέρ-
γειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρι-
σμού, Γιώργος Λακκοτρύπης, ο Κυβερνη-
τικός Εκπρόσωπος, Χρήστος Στυλιανίδης,
ο Γενικός Διευθυντής του Υπουργείου Οι-
κονομικών, Χρίστος Πατσαλίδης και ο Δι-
ευθυντής του Διπλωματικού Γραφείου του
Προέδρου, Νίκος Χριστοδουλίδης), έφθασε
στις 11.30 το πρωί (ώρα Κύπρου) στο Βα-
τικανό. Στη συνέχεια, ο Πρόεδρος είχε κατ΄
ιδίαν συνάντηση με τον Πάπα Φραγκίσκο
διάρκειας 30 λεπτών, την οποίαν ακολού-
θησε διευρυμένη συνάντηση με τα μέλη
της κυπριακής αντιπροσωπείας.

Μεταξύ άλλων, ο Πρόεδρος Αναστασιά-
δης έθεσε ενώπιον του Ποντίφηκα, όπως

ο ίδιος πρόσφατα υποσχέθηκε σε ομιλία
του κατά την εορτή του Αγίου Μάρωνα στη
Λευκωσία, και ζητήματα που αφορούν την
κοινότητα των Μαρωνιτών της Κύπρου.
Σύμφωνα με έγκυρες πληροφορίες της
εφημερίδας μας ο Ποντίφικας επέδειξε
ζωηρό ενδιαφέρον για όλα τα ζητήματα
που ηγέρθησαν ενώ έδειξε να είναι από-
λυτα ενημερωμένος για όλα τα θέματα. Να
σημειωθεί ότι ο μόνος άλλος υπουργός
που συνόδευσε τον Πρόεδρο στο Βατικανό,
πέραν του Υπουργού των Εξωτερικών, ήταν
ο Υπουργός Ενέργειας Γιώργος Λακκοτρύ-
πης, μέλος της Μαρωνιτικής κοινότητας
με καταγωγή το κατεχόμενο χωριό της
Αγίας Μαρίνας Σκυλλούρας.

Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας χάρισε
στον Πάπα Φραγκίσκο εικόνισμα του Απο-
στόλου Ανδρέα αναφέροντας ότι «ο Πρω-
τόκλητος μαθητής του Ιησού Χριστού συν-
δέεται στενά με την Κύπρο, αφού σε αυτόν
είναι αφιερωμένο ένα από τα πιο ιερά
προσκυνήματα του νησιού, το Μοναστήρι
του Αποστόλου Ανδρέα στο κατεχόμενο
άκρο της χερσονήσου της Καρπασίας».
Ο Πρόεδρος ανέφερε στον Πάπα Φραγ-
κίσκο ότι «σύμφωνα με την εκκλησιαστι-
κή παράδοση, ο Απόστολος Ανδρέας κα-
τέφυγε στην Κύπρο για μικρό χρονικό
διάστημα μετά την έναρξη των διωγμών
των μαθητών του Χριστού» και εξήγησε
αναλυτικά την ιστορία που αφορά στην

ανέγερση της Μονής του Αποστόλου Αν-
δρέα. Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας τό-
νισε τη θρησκευτική σημασία της Μονής
για ολόκληρο τον κυπριακό λαό και πρό-
σθεσε ότι τη Μονή επισκέπτονται για προ-
σκύνημα και Χριστιανοί και Μουσουλ-
μάνοι, κάτι που αποτελεί απόδειξη για
το σημαντικό ρόλο της θρησκείας στην
ειρήνη, τη συνύπαρξη και την αγάπη με-
ταξύ των ανθρώπων, καθώς και τη σημα-
σία του διαθρησκευτικού διαλόγου. Ανέ-
φερε ακόμη ότι σήμερα το Μοναστήρι
χρειάζεται άμεσα αναστύλωση και για το
σκοπό αυτό έχει αναληφθεί πρόγραμμα,
το οποίο χρηματοδοτείται από την Εκ-
κλησία της Κύπρου, τον κυπριακό λαό,
περιλαμβανομένων και Τουρκοκυπρίων
και την αμερικανική Κυβέρνηση.

Από την πλευρά του, ο Πάπας Φραγκί-
σκος δώρισε στον Πρόεδρο της Δημοκρα-
τίας ένα μεγάλο χάλκινο μετάλλιο με ανά-
γλυφη απεικόνιση του Άγγελου της Ειρή-
νης, ο οποίος, όπως είπε ο Ποντίφικας,
καταστρέφει εντός μας το δαιμόνιο του
πολέμου. Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας
απάντησε ότι «αυτό μας χρειάζεται τώρα
και στην Κύπρο».

Στη συνέχεια, ο Πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας συναντήθηκε με τον Πρωθυπουργό
της Αγίας Έδρας, Καρδινάλιο Pietro Pa-
rolin και με τον Υπουργό Εξωτερικών, Αρ-
χιεπίσκοπο Dominique Mamberti.

Με τον Πάπα Φραγκίσκο συναντήθηκε
ο Πρόεδρος Αναστασιάδης
Μαζί του ο Γιώργος Λακκοτρύπης

Σ
ε ιδιαίτερα θερμό κλίμα πραγματοποιήθηκε στις 27
Μαρτίου η πρώτη συνάντηση του Πάπα Φραγκίσμου
με τον Πρόεδρο των Ηνωμένων Πολιτειών Μπάρακ Ομ-
πάμα στην Αγία Έδρα. Η συνάντηση των δυο ανδρών
που διήρκεσε 52 λεπτά, πράγμα σπάνιο για αντίστοιχες
συναντήσεις με αρχηγούς κρατών και κυβερνήσεων,

επικεντρώθηκε στη συζήτηση κοινωνικών και ηθικών ζητημάτων.
Ο Πάπας Φραγκίσκος και ο Μπάρακ Ομπάμα είχαν την ευκαιρία
να ανταλλάξουν απόψεις για την καταπολέμηση των ανισοτήτων
και της φτώχειας, αλλά και τα μείζονα ζητήματα των εκτρώσεων,
των γάμων μεταξύ ομοφυλόφιλων και της αντισύλληψης.

«Είναι υπέροχο που σας συναντώ», επανέλαβε δύο φορές ο πρό-
εδρος Ομπάμα απευθυνόμενος στον ποντίφικα λέγοντας ότι είναι
«μεγάλος θαυμαστής του», ενώ ο επικεφαλής της Ρωμαιοκαθολικής
Εκκλησίας απάντησε στα αγγλικά: «Καλωσορίσατε κύριε πρόεδρε».

Ύστερα από κατ' ιδίαν συνομιλία 52 λεπτών ο πρόεδρος Ομπάμα
διατύπωσε αυθόρμητα πρόσκληση στον Ποντίφικα να επισκεφθεί
τον Λευκό Οίκο την ώρα που του προσέφερε ένα συμβολικό δώρο:
σπόρους από τον κήπο του Λευκού Οίκου. «Αν σας δοθεί ευκαιρία,

μπορείτε να έρθετε στον Λευκό Οίκο και να δείτε τον κήπο», είπε
παρουσία δημοσιογράφων.

Οι σπόροι, από ποικιλία φρούτων και λαχανικών που καλλιερ-
γούνται στον κήπο του Λευκού Οίκου, ήταν μέσα σε ένα κασελάκι
φτιαγμένο από δέρμα και ξύλο από τη Βασιλική της Κοιμήσεως
της Θεοτόκου στη Βαλτιμόρη, που είναι από τους παλαιότερους
Καθολικούς Καθεδρικούς Ναούς στις ΗΠΑ.

Η συνάντηση είναι για τον Μπαράκ Ομπάμα μια ευχάριστη πα-
ρένθεση στο μέσο της περιοδείας του στην Ευρώπη και τη Σαουδική
Αραβία υπό τη σκιά της ουκρανικής κρίσης και τις διαπραγματεύσεις
για το ιρανικό πυρηνικό πρόγραμμα.

Αυτή ήταν η δεύτερη συνάντηση Ομπάμα με Ποντίφικα, καθώς
είχε επισκεφτεί το Βατικανό όταν επικεφαλής της Ρωμαιοκαθολικής
Εκκλησίας ήταν ο Πάπας Βενέδικτος ο 16ος. Με τη διαφορά ότι
τότε συνοδευόταν από την σύζυγό του και τις κόρες του. Πάντως
πολύ πριν από τον Ομπάμα το Βατικανό είχε υποδεχτεί κι άλλους
αμερικανούς προέδρους όπως τον Τζορτζ Μπους, τον Μπιλ Κλίντον
και τον Ντουάιτ Αϊζενχάουερ.

Πηγή: amen.gr

Φραγκίσκος: «Καλωσορίσατε Πρόεδρε»
Ομπάμα: «Είναι υπέροχο που σας συναντώ»
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Κύριε υπουργέ η σχέση σας με τους Μαρω-
νίτες πάει χρόνια πίσω. Μιλήστε μας λίγο γι’
αυτήν την μακρά σχέση

Πολλά χρόνια. Πάρα πολλά χρόνια. Ίσως 25
χρόνια. Οι Μαρωνίτες ήταν για μένα το πρώτο
στήριγμα. Και δεν το ξεχνώ ποτέ. Όταν ξεκίνησα
τότε, μιλάμε για το 1991, σαν υποψήφιος για
βουλευτής έκανα θυμάμαι μια σύντομη προεκλο-
γική εκστρατεία. Ήταν μια προεκλογική των
τριών μηνών σε αντίθεση με άλλους που έκαναν
για δύο χρόνια εκστρατείες. Είχα όμως καλούς
συνεργάτες. Σταμάτησα τότε να εργάζομαι, για
εκείνους τους τρεις μήνες, και αφιερώθηκα ψυχή
τε και σώματι στην προεκλογική μου εκστρατεία.
Οργανώσαμε θυμάμαι τότε ένα επιτελείο σα-
ράντα με πενήντα άτομα. Στη μεγάλη τους πλει-
οψηφία νέοι άνθρωποι. Το λοιπόν να πω με βε-
βαιότητα ότι τα μισά μέλη και στελέχη του επι-
τελείου ήταν Μαρωνίτες. Από όλα τα χωριά Κορ-
μακίτη, Ασώματο και Καρπάσια. Με αυτό το δυ-
νατό επιτελείο είχαμε και το πετυχημένο απο-
τέλεσμα από πλευράς εκλογικής αναμέτρησης.
Εκλέγηκα από την πρώτη και πολύ νεαρός τότε.
Και τούτο χωρίς αμφιβολία οφείλεται στους Μα-
ρωνίτες αλλά ασφαλώς και στους Δικομίτες που
είναι το χωριό μου. Μαρωνίτες και Δικομίτες
ήταν ο κορμός της εκλογικής μου δύναμης. Από
τότε λοιπόν συνδέθηκα με κάποιους ανθρώπους
της κοινότητας. Έκτοτε συνεχίζει να υπάρχει
μια στενή σχέση με τους Μαρωνίτες. Και σε πο-
λιτικό επίπεδο αλλά και στις οικογενειακές μας
επιχειρήσεις εργοδοτούμε αρκετούς Μαρωνίτες.
Εν πάση περίπτωση είναι ξεκάθαρο ότι η πολι-
τική μου σταδιοδρομία είναι απόλυτα ταυτισμέ-
νη με την Μαρωνιτική κοινότητα. 

Μέσα από αυτή τη μακρά σχέση κύριε
υπουργέ θα έχετε κάνει και πολλές φιλίες και
πάρα πολλές γνωριμίες. 

Πάρα πολλές.

Τώρα που είστε υπουργός και έχετε την ευ-
θύνη των θεμάτων που αφορούν στους Μαρω-
νίτες πως λειτουργούν όλες αυτές οι φιλίες;
Είναι καλό ή «κακό»;

Όχι εμένα δε με ενοχλεί καθόλου. Και ξέρω πως
δύο φίλοι μου για παράδειγμα μπορεί να έχουν
διαφορετικές απόψεις για εσωτερικά σας θέματα.
Αυτό όμως εμένα ούτε με ενοχλεί ούτε με επηρε-
άζει. Ξέρετε ο καθένας μας έχει την ιστορία του.
Δηλαδή για να αναφέρω ένα παράδειγμα που είναι
εδώ μαζί μας. Είναι ποτέ δυνατό να αρνηθώ τον
Γιαννάκη τον Μούσα; Αφού είναι κομμάτι της ιστο-
ρίας μου είναι κομμάτι του εαυτού μου. Εδώ και
είκοσι χρόνια. Το ίδιο και με άλλους φίλους. Άρα
λοιπόν δε με ενοχλεί καθόλου και ξέρω πολύ καλά
ποιοι αποτελούν κομμάτι της ιστορίας που λέγεται
Χάσικος. Πρέπει όμως να πω πως οι Μαρωνίτες
ήταν μια παρεξηγημένη κοινότητα. Με την έννοια
ότι τα μέλη της κοινότητας κατά καιρούς βρίσκον-
ται μεταξύ τους σε εμπόλεμο κατάσταση, και τούτο
είναι ίδιον γνώρισμα των Μαρωνιτών ξεκινώντας
από τα ποδοσφαιρικά θυμάμαι τότε ήταν ο Λίβανος

από την μια και ο Κέδρος από την άλλη όταν πρω-
τοήλθα στην Πύλη Πάφου και  μιλάμε για τα σω-
ματειακά τους, τα κομματικά τους ήταν οι Μαρω-
νίτες πάντα σε μια διαρκή εμφυλιοπολεμική κα-
τάσταση. Παρόλα αυτά κατάφερναν πάντα και επι-
βίωναν. Επειδή διαχρονικά μπροστά στον κίνδυνο
για την επιβίωση της κοινότητας δεν χωρούσαν
διαφορές. Αυτό θεωρώ πως είναι ίδιον της Μα-
ρωνιτικής κοινότητας. Δηλαδή εκεί που διαισθά-
νονταν κίνδυνο σαν κοινότητα ενώνονταν. Και
τούτο τους κράτησε μέσα στο χρόνο. Άρα και επι-
στρέφοντας στο αρχικό σας ερώτημα ναι ξέρω πο-
λύ καλά τα μειονεκτήματα αλλά και τα προτερή-
ματα των Μαρωνιτών. Υπήρξαν ασφαλώς και οι
κυπριακές κυβερνήσεις από της ιδρύσεως της δη-
μοκρατίας που βοηθούν και στηρίζουν τις προ-
σπάθειες της κοινότητας. Ιδιαίτερα η κυβέρνηση
Κληρίδη που είδε τα θέματα των Μαρωνιτών με
μεγάλη στοργή και πολλή αγάπη. Ο αείμνηστος
Κληρίδης λόγω και των παλιών σχέσεων του με
τον μακαριστό εκπρόσωπο των Μαρωνιτών τότε
τον Μαυρίδη έβλεπε πάντα τα θέματα με διαφο-
ρετικό μάτι. Πάντα με θετικό τρόπο.

Ως βουλευτής κύριε Χάσικε έχετε επισκε-
φθεί τα Μαρωνίτικα χωριά;

Πολλές φορές. Και με τον σημερινό πρόεδρο
της δημοκρατίας Νίκο Αναστασιάδη όταν ήταν
Πρόεδρος του κόμματος αλλά και μόνος μου.
Πήγα πολλές φορές τότε που μπορούσα να πάω.
Σήμερα δυστυχώς είναι αδύνατο. 

Σήμερα κύριε υπουργέ προΐστασθε του
υπουργείου που διαχειρίζεται τα θέματα
των Μαρωνιτών και γενικά των Θρη-
σκευτικών Ομάδων. 

Για να είμαστε απόλυτα
ακριβής υπάρχει Επίτρο-
πος για τα θέματα
των Θρησκευτι-
κών Ομάδων.

Όπως ξέρετε η κυβέρνηση Αναστασιάδη έχει επα-
ναφέρει το παλαιό θεσμό του Επιτρόπου ο οποίος
είχε λειτουργήσει με αρκετή επιτυχία επί διακυ-
βέρνησης Κλήρίδη. Έτσι μπορεί το υπουργείο να
έχει την εκτελεστική αρμοδιότητα σε διάφορα θέ-
ματα αλλά ο θεσμός του Επιτρόπου Προεδρίας σί-
γουρα αναβαθμίζει τον τρόπο αντιμετώπισης αυτών
των θεμάτων. Και εξαρτάται ασφαλώς για ποια
θέματα μιλάμε και υπό ποια έννοια αυτά τίθενται.
Ο κεντρικός φορέας θα έλεγα είναι η Επίτροπος
Προεδρίας και κάθε υπουργείο ανάλογα με το θέ-
μα. 

Στο δικό σας υπουργείο σίγουρα υπάγονται
τα θέματα των Κοινοτικών Συμβουλίων των
χωριών μας όπως επίσης και διάφορα θέματα
του Εκπροσώπου αλλά και των σωματείων;

Έτσι είναι. Όπως τα λέ-
τε μάλιστα.

Λοιπόν πως είναι η μεταξύ σας συνεργασία;
Υπήρξαν κάποια προβλήματα στην αρχή; Εξα-
κολουθούν να υφίστανται;

Είναι καλή η συνεργασία μας. Μπορεί να περά-
σαμε λίγα πισωγυρίσματα αλλά τώρα βρήκαμε
τους τρόπους και πάμε καλά. Λειτουργούμε. Χρει-
αστήκαμε είναι γεγονός κάποιο χρόνο και κάποιες
συναντήσεις μέχρι να διασαφηνίσουμε ο καθένας
μας τον ρόλο του. Σήμερα όμως νιώθω πως είμαστε
σε μια πορεία αγαστή. Δεν θεωρώ ότι έχουμε οποι-
οδήποτε πρόβλημα. Βρήκαμε τον τρόπο και λει-
τουργούμε. Έχουν όλοι την ευχέρεια να με βλέ-
πουν, να μπαίνουν, να βγαίνουν, να ρωτούν και
τελικά να προχωρούμε. Πριν από εσάς ήταν εδώ
ο Μάριος ο Μαυρίδης. Είναι ασφαλώς βουλευτής
ο Μάριος αλλά τέτοιες επαφές έχω κατά καιρούς.
Προσπαθούμε εκεί όπου μπορούμε να βοηθούμε.
Υπάρχει μια αγαστή συνεργασία. Είναι καθαρό.

Προωθούνται αυτή τη στιγμή κάποια προ-
βλήματα της κοινότητας κύριε υπουργέ από
το υπουργείο εσωτερικών; 

Προωθούνται στο μέτρο των δυνατοτήτων που
η κυβέρνηση υπό τις δοσμένες συνθήκες μπορεί
να προωθήσει. Και θέλω να λέω την αλήθεια. Δεν
πρόκειται να πω πράγματα που δεν γίνονται. Από
την άλλη όμως δεν πρέπει να θεωρούμε πως τα
προβλήματα της κοινότητας είναι ανυπέρβλητα ή
πελώρια. Μύθος. Στη συντριπτική τους πλειοψηφία
τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι Μαρωνίτες
είναι προβλήματα που αντιμετωπίζουν όλοι οι
πρόσφυγες. Είναι λίγα, πολύ λίγα τα εξειδικευμένα
προβλήματα της κοινότητας. Και αυτά προσπα-

θούμε να τα αντιμετωπίζουμε με αποτελεσμα-
τικό τρόπο.

Τι γίνεται για παρά-
δειγμα το θέμα του
νέου κοιμητηρίου
κύριε υπουργέ;
Πρέπει να ξέρετε

Οι Μαρωνίτες ήταν για
μένα το πρώτο στήριγμα

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΧΑΣΙΚΟΣ

Ένα παλιό καλό γνωστό φιλοξε-
νεί σήμερα στην στήλη “Συνεντεύ-
ξεις” ο “Τ”. Ο λόγος για τον υπουρ-
γό εσωτερικών Σωκράτη Χάσικο.
Τον άνθρωπο που ξεκίνησε την πο-
λιτική του σταδιοδρομία έχοντας
στο πλευρό του πολλούς Μαρωνίτες.
Και δεν διστάζει να δηλώσει σήμε-

ρα, εικοσιπέντε σχεδόν χρόνια με-
τά, πως οι Μαρωνιτες υπήρξαν το
πρώτο του στήριγμα. Ως βουλευτής
Κερύνειας για δέκα και πλέον χρό-
νια βρέθηκε στο πλευρό των Μα-
ρωνιτών. Επισκέφθηκε πολλές φο-
ρές τα χωριά των Μαρωνιτών και
δήλωσε παρών σε δεκάδες εκδη-

λώσεις της κοινότητας. Σήμερα ως
ο υπουργός εσωτερικών στην κυ-
βέρνηση Αναστασιάδη έχει σε με-
γάλο βαθμό την αρμοδιότητα των
θεμάτων και των αιτημάτων της
κοινότητας. Ξεκαθαρίζει ωστόσο
πως η παρούσα κυβέρνηση έχει
επαναφέρει τον πετυχημένο θεσμό

του Επιτρόπου Προεδρίας ο οποίος
αποτελεί πλέον τον κεντρικό φορέα
διαχειρίσης των ζητημάτων των
μειονοτήτων του τόπου. Δηλώνει
παράλληλα πως στα πλαίσια των
δυνατοτήτων της “που δυστυχώς εί
ναι πολύ πενιχρές” η κυπριακή κυ-
βέρνηση θα βοηθήσει στην επίλυση

των προβλημάτων της κοινότητας.
Ο υπουργός εσωτερικών δηλώνει
με ικανοποίηση πως η συνεργασία
του με τους φορείς της κοινότητας
ειναι καλή και πως τα όποια προ-
βλήματα υπήρξαν έχουν προσπερα-
στεί. “Λειτουργούμε και προχωρού-
με” ανάφέρει ο Σωκράτης Χάσικος.
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πως το υφιστάμενο κοιμητήριο έχει σχεδόν
γεμίσει;

Έχει εξευρεθεί τόπος στο Μαρκί αλλά υπάρχει
ένα σοβαρό θέμα εκεί με την μορφολογία και την
ποιότητα του εδάφους. Ξέρετε για τα κοιμητήρια
απαιτείται μια ειδική ποιότητα χώματος και γίνονται
τώρα όλες οι απαραίτητες έρευνες. Δυστυχώς δεν
είναι αρκετό να βρεις την γη. Πρέπει η γη να είναι
κατάλληλη. Δεν είμαι απόλυτα βέβαιος αλλά νομίζω
υπάρχουν προβλήματα με την ποιότητα του εδά-
φους στο συγκεκριμένο τεμάχιο. Είναι ένα σοβαρό
θέμα αυτό που το επιλαμβανόμαστε. Ελπίζω πως
θα βρούμε λύση. Εμείς σίγουρα θα βοηθήσουμε. 

Υπήρχαν κύριε υπουργέ κάποια προγράμ-
ματα για οικονομική ενίσχυση και στήριξη
των σωματείων και οργανώσεων. Υπάρχουν
η έχουν καταργηθεί;

Μιλάμε για πενιχρά πράγματα δυστυχώς. Ξέρετε
όταν ανέλαβε η κυβέρνηση Χριστόφια ο τότε
Υπουργός Εσωτερικών είχε στη διάθεση του δέκα
εκατομύρια. Σήμερα ο Υπουργός έχει δεν έχει επτα-
κόσιες χιλιάδες ευρώ. Αντιλαμβάνεστε τις δυνα-
τότητες που υπάρχουν και τις διαφορές. Παρόλα
αυτά μέσα από τα πενιχρά μέσα που διαθέτουμε
και με αυτά που έχουμε προσπαθούμε να δίνουμε.
Πολύ λίγα πράγματα αλλά εκεί όπου μπορούμε δί-
νουμε. Έστω και αυτά τα λίγα. 

Ξέρετε κύριε υπουργέ πως το βασικότερο
θέμα των Μαρωνιτών είναι τα χωριά τους. Το
υπουργείο εσωτερικών ήταν πάντοτε ο μεγά-
λος χορηγός των προσπαθειών για βελτίωση
της υποδομής αυτών των χωριών; Υπάρχει αυ-
τή η στήριξη; Είσαστε σε συνεννόηση με τα
Κοινοτικά Συμβούλια;

Υπάρχουν κάποια κονδύλια γι αυτά τα θέματα
αλλά δυστυχώς είναι πολύ πενιχρά. Δεν έχουν κα-
μία σχέση με αυτά που όλοι γνωρίζαμε στο πα-

ρελθόν. Είναι νομίζω και στον προϋπολογισμό
του 2014. Μιλάμε όμως για μικρή βοήθεια. Δεν θυ-
μάμαι ακριβώς τον αριθμό αλλά μιλάμε για λίγα
πράγματα. Η βούληση υπάρχει και είναι έντονη
αλλά δυστυχώς τα οικονομικά μας είναι περιορι-
σμένα. Αυτό που μπορούμε να προσφέρουμε θα
το χαρακτήριζα ως Πρώτες Βοήθειες. 

Πρέπει δηλαδή να συνηθίσουμε σε νέα δε-
δομένα με μικρούς αριθμούς; Ενώ οι ανάγκες
των χωριών είναι τεράστιες;

Κοιτάξτε, υπάρχει συνεργασία. Υπάρχει μια καλή
συνεργασία. Τα Κοινοτικά Συμβούλια πραγματικά
κατανοούν την περίοδο που διανύουμε. Οι άνθρω-
ποι είναι προσεκτικοί στο τι ζητούν και με αυτό
τον τρόπο βοηθούν και εμάς. Είχαμε κάποια προ-
βλήματα στις αρχές αλλά ευτυχώς τα βρήκαμε. Λει-
τουργούμε. Κάτω από την επίβλεψη και τον έλεγχο
του υπουργείου εσωτερικών τέθηκαν κάποιες προ-
ϋποθέσεις  και κάποια βάση αναφορικά με τον
τρόπο διαχείρισης αυτών των πενιχρών χρημάτων
που παίρνουν από την κυβέρνηση. Οι άνθρωποι
έχουν συνεργαστεί πλήρως και ευτυχώς προχω-
ρούμε. Έστω και με τα λίγα προχωρούμε. Όπως
σας έχω αναφέρει και προηγουμένως για μένα δεν
υφίσταται κανένα πρόβλημα. 

Αυτά τα κυβερνητικά κονδύλια κύριε υπουρ-
γέ που αφορούν στα χωριά μας διοχετεύονται
πάντοτε μέσω των Κοινοτικών Συμβουλίων;

Μάλιστα. Και αυτό επειδή τα Κοινοτικά Συμβού-
λια ελέγχονται από το γραφείο του Γενικού Ελεγ-
κτή. Άρα είναι υπεύθυνα και υπόλογα για την δια-
χείριση των κονδυλίων που λαμβάνουν από την
κυβέρνηση. Αυτό είναι ξεκάθαρο. 

Ας μιλήσουμε λίγο και για το κυπριακό. Πως
βλέπετε την νέα προσπάθεια που άρχισε πριν
λίγους μήνες; 

Μόλις ξεκινήσαμε αυτή την νέα προσπάθεια για
λύση του κυπριακού. Θέλουμε υπομονή. Το σίγου-
ρο είναι πως έχουμε ένα πρόεδρο ο οποίος με τρό-
πο ξεκάθαρο τοποθετείται υπέρ της λύσης. Δεν εί-
ναι ο άνθρωπος που θα ροκανίσει τον χρόνο ή
που θα συμπεριφερθεί λαϊκίστικα. Πιστεύει στην
λύση. Επαναλαμβάνω όμως πως είμαστε στα αρ-
χικά στάδια. Είναι θέμα χρόνου να διαφανεί εάν
υπάρχει βούληση από την άλλη πλευρά. Πραγμα-
τική βούληση. 

Πιστεύετε κύριε υπουργέ ότι υπάρχει αλλαγή
του κλίματος από το 2004;

Έχω την άποψη πως ναι υπάρχει μια μεγάλη αλ-
λαγή και αυτή η αλλαγή δεν είναι άσχετη με την
οικονομική κρίση. Και δεν χωράει καμία αμφιβο-
λία στο δικό μου το μυαλό ότι ο μόνος δραστικός
τρόπος εξόδου από την κρίση είναι πρώτον η δη-
μιουργία προοπτικής για λύση και δεύτερο η ίδια
η λύση του κυπριακού.

Είστε πολύ ξεκάθαρος επί τούτου;
Σήμερα είμαστε στη προοπτική λύσης. Η οποία

με τη σειρά της υποβοηθά την πορεία ανάκαμψης
της κυπριακής οικονομίας. Όμως αντιλαμβάνεστε
πως τελεσίδικα θα εξέλθουμε από την κρίση όταν
φθάσουμε στην λύση. Δραστικά.

Κύριε υπουργέ είστε Κερυνειώτης. Με την
λύση θα πάμε στην Κερύνεια;

Η λύση θα μας πάρει στην Κερύνεια μέσα από
τους γνωστούς τρόπους. Η Κύπρος όπως την ξέραμε
προ του 1974 δεν υπάρχει περίπτωση να ξαναγίνει.
Αυτό τέλειωσε. Θα πάμε κάποιοι από μας κάτω από
τουρκοκυπριακή διοίκηση. Κάποιοι άλλοι θα έχουν
την τύχη να διοικείται η περιφέρεια τους από Έλ-
ληνες κάποιοι άλλοι θα αποζημιωθούν κ.ο.κ. Αυτοί
είναι οι τρόποι. Δεν υπάρχουν άλλοι τρόποι πέραν
των γνωστών. Η Κύπρος όμως στα πλαίσια της λύ-
σης θα είναι ως Ομόσπονδη Κυπριακή Δημοκρατία
μια χώρα ενταγμένη στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Άρα
λοιπόν θα λειτουργούμε όπου και εάν ζούμε στα
πλαίσια των αρχών και των αξιών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Του κοινοτικού κεκτημένου. Αυτή θα είναι
η Κύπρος με λυμένο το κυπριακό. Και ναι θα μπο-
ρούμε να πάμε και στην Κερύνεια. 

Και ποιο το τελικό σας μήνυμα προς τους
Μαρωνίτες;

Προς τους φίλους μου τους Μαρωνίτες εύχομαι
να είναι πάντα καλά και ο Θεός μαζί τους. Καλό
Πάσχα. 

ΣΤΑ ΜΕΤΡΑ ΤΩΝ ΔΥΝΑΜΕΩΝ ΜΑΣ ΘΑ
ΣΤΗΡΙΞΟΥΜΕ ΤΗΝ ΚΟΙΝΟΤΗΤΑ. ΕΥΤΥΧΩΣ
ΥΠΑΡΧΕΙ ΚΑΤΑΝΟΗΣΗ ΑΠΟ ΤΑ ΚΟΙΝΟΤΙΚΑ
ΣΥΜΒΟΥΛΙΑ ΚΑΙ ΤΑ ΑΙΤΗΜΑΤΑ ΠΟΥ
ΤΙΘΕΝΤΑΙ ΕΙΝΑΙ ΑΠΟΛΥΤΩΣ ΛΟΓΙΚΑ
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Συνάντηση, προσευχή και κοινή
διακήρυξη στον Πανάγιο Τάφο

ΜΗΝΥΜΑ ΕΝΟΤΗΤΑΣ ΑΠΟ ΠΑΠΑ ΚΑΙ ΟΙΚΟΥΜΕΝΙΚΟ ΠΑΤΡΙΑΡΧΗ

(ΚΥΠΕ) Τη βούληση να συνεργα-
στούν, ώστε να επιστρέψουν οι
καλές μέρες στο νησί, εξέφρασε
ο Αρχιεπίσκοπος Κύπρου Χρυ-
σόστομος Β’, ο οποίος παρακά-
θισε πρόσφατα σε γεύμα με τον
Μουφτή των Τουρκοκυπρίων Ta-
lip Atalay, στην κατεχόμενη Λευ-
κωσία. 

«Έχουμε αποφασίσει ότι θα εργαστούμε
μαζί, ούτως ώστε να έρθει ξανά εκείνη η
καλή συνεργασία, που είχε ο λαός μας,
Τούρκοι και Έλληνες, Μαρωνίτες και Αρ-
μένιοι», είπε ο Αρχιεπίσκοπος προβαίνον-
τας σε δηλώσεις πριν από την έναρξη του
γεύματος. Είπε πως γίνεται «προσπάθεια
ο ένας να πλησιάσει τον άλλο και να συμ-
βάλουμε όλοι, ούτως ώστε να έρθει η χαρά
στα πρόσωπα όλων των Κυπρίων και η
αγάπη να πρυτανεύσει στο νησί μας». Εξέ-
φρασε την πεποίθηση πως «όταν βασιλεύει
η αγάπη, όλα τα προβλήματα λύνονται»,
προσθέτοντας πως «αυτός είναι ο στόχος
μας και εργαζόμαστε όλοι προς αυτήν την
κατεύθυνση». Είπε ακόμα πως «ό,τι εξαρ-
τάται από την πλευρά μας θα το κάνουμε
ούτως ώστε να έρθουν καλύτερες μέρες
στο νησί», για να προσθέσει ότι «οι πολι-
τικοί ηγέτες, όταν μας βλέπουν να συνερ-
γαζόμαστε, θα συνεργαστούν και εκείνοι». 

Σε δηλώσεις πριν από το γεύμα, ο Μου-
φτής είπε ότι η σημερινή είναι μια ιστορική
μέρα επειδή συναντώνται οι θρησκευτικοί
ηγέτες και πρόσθεσε ότι έγιναν σημαντικά
βήματα για να δημιουργηθεί ελπίδα για το
μέλλον. Υπάρχουν, είπε, πολλά κοινά προ-

βλήματα και πρόσθεσε ότι όλοι συμφωνούν
ότι τα προβλήματα μπορούν να επιλυθούν
μόνο μέσω του διαλόγου και των καλών
σχέσεων. Προσπαθούν, είπε ο Μουφτής,
να αποφεύγουν τη πολιτική γλώσσα όσο
το δυνατό και να χρησιμοποιούν τη γλώσσα
της θρησκείας για να βελτιώσουν την εμ-
πιστοσύνη μεταξύ τους προκειμένου να
στηρίξουν τους διαπραγματευτές να συζη-
τήσουν τα πραγματικά προβλήματα στο
τραπέζι. Η πιο σημαντική συνεισφορά των
θρησκευτικών ηγετών, δήλωσε ο κ. Αταλάι,
αφορά το ξεπέρασμα των ψυχολογικών
εμπορίων. Αφού ανέφερε ότι και οι δύο

πλευρές έχουν θρησκευτικές ευαισθησίες,
είπε ότι τον ικανοποίησε η δήλωση του
Αρχιεπισκόπου Χρυσοστόμου μετά την επί-
θεση κατά του πρώην ηγέτη των Τ/κ Μεχμέτ
Αλί Ταλάτ. Σε ό,τι αφορά στη φωτογράφη-
ση μοντέλων στο ορθόδοξο κοιμητήριο, ο
Μουφτής είπε ότι αισθάνονται θλίψη για
το γεγονός και πρόσθεσε ότι σέβονται τους
ιερούς χώρους όλων των θρησκειών. Ευ-
χήθηκε να καταστεί δυνατό να πορευθούν
μαζί προς το μέλλον με αγάπη και έλεος. 

Στις δικές του δηλώσεις, ο Αρχιεπίσκο-
πος Μαρωνιτών Τζόζεφ Σουέιφ είπε ότι
όλοι οι άνθρωποι πιστεύουν σε ένα Θεό

και πρόσθεσε ότι “αυτός είναι ο δημιουργός
της ανθρωπότητας. Έβαλε στις καρδιές κά-
θε άντρα και γυναίκας την ελευθερία, αγάπη
και ειρήνη. Έτσι, η συνάντησή μας είναι
ένας κοινός χώρος για να ανανεώσουμε
αυτές τις αξίες όχι μόνο αναμεταξύ μας
επειδή πιστεύουμε σε αυτές τις αξίες, αλλά
και για να διαδώσουμε αυτές τις αξίες στην
αγαπημένη μας Κύπρο”. Αφού σημείωσε
ότι αυτές οι αξίες είναι μέρος της ιστορίας
του νησιού, είπε ότι όλη η Κύπρος έχει μια
αποστολή όχι μόνο για το νησί αλλά για
την περιοχή. “Όταν υπάρχουν συγκρούσεις,
πρέπει να είμαστε σημάδι συγχώρεσης,

συμφιλίωσης, ειρήνης”, είπε ο Αρχιεπί-
σκοπος των Μαρωνιτών και πρόσθεσε ότι
πρέπει να προστατέψουν την περιοχή και
την Κύπρο διαδίδοντας τη λογική της ει-
ρήνης και εγκαθιδρύοντας κοινωνική στα-
θερότητα στις κοινωνίες. 

Ο κ. Peter Weiderud δήλωσε από πλευ-
ράς του ότι το Κυπριακό δεν είναι θρη-
σκευτικό πρόβλημα, αλλά πολιτικό. Η θρη-
σκεία, είπε, επηρεάστηκε και είναι θύμα
του προβλήματος. Σημείωσε ότι η θρησκεία
συνδέεται με την ταυτότητα των ανθρώπων
και πρόσθεσε ότι με σουηδική πρωτοβου-
λία άρχισαν να εργάζονται με τους θρη-
σκευτικούς ηγέτες το 2009 και αντιλήφθη-
καν ότι οι θρησκευτικοί ηγέτες σταμάτησαν
να μιλούν ο ένας στον άλλο το 1963. “Όταν
οι άνθρωποι δεν μιλούν ο ένας στον άλλο
σταματούν να καταλαβαίνουν ο ένας τον
άλλο. Αυτό φυσικά είναι μεγάλο πρόβλη-
μα”, είπε ο κ. Weiderud. Πρόσθεσε ότι η
Κύπρος είναι η μόνη χώρα στην ΕΕ όπου
Χριστιανοί και Μουσουλμάνοι έζησαν μαζί,
συνεργάστηκαν και ζουν μαζί σε αρμονία
ιστορικά, αλλά όχι για τα τελευταία 50 χρό-
νια. Οτιδήποτε μπορεί να γίνει για να απο-
κατασταθεί αυτή η ιστορική συνεισφορά
προς την υπόλοιπη Ευρώπη, είναι εξαιρε-
τικά σημαντικό, σημείωσε. “Πιστεύουμε
ότι υπάρχουν πράγματα που μπορούν να
συνεισφέρουν οι θρησκευτικοί ηγέτες στην
πολιτική διαδικασία”, είπε και κατέληξε
ότι είναι ευγνώμονες για το γεγονός ότι οι
θρησκευτικοί ηγέτες είναι αρκούντως γεν-
ναίοι για να εργαστούν μαζί για να βοη-
θήσουν τον κόσμο να κατανοήσει ο ένας
τον άλλο. 

Βούληση για συνεργασία μεταξύ των θρησκευτικών ηγετών στην Κύπρο

Γεύμα στην κατεχόμενη Λευκωσία

Σ
ε ένα πανίσχυρο μήνυμα ενότητας του χρι-
στιανισμού, ο Οικουμενικός Πατριάρχης
Βαρθολομαίος αναμένεται να προσευχηθεί
από κοινού με τον Πάπα Φραγκίσκο στις
25 Μαΐου στην Ιερουσαλήμ, στο πλαίσιο
του ταξιδιού τού τελευταίου στη Μέση Ανα-

τολή. H κοινή προσευχή του Πατριάρχη, πνευματικού
ηγέτη της παγκόσμιας Ορθοδοξίας, θα λάβει χώρα
στον Πανάγιο Τάφο, όπου πιστεύεται ότι ετάφη ο Ιη-
σούς. Οι δύο Προκαθήμενοι θα υπογράψουν εξάλλου
κοινή διακήρυξη στη διάρκεια της συνάντησης, η
οποία λαμβάνει χώρα κατά την 50ή επέτειο της επί-
σκεψης του τότε Πάπα Παύλου ΣΤ  ́και του Πατριάρχη
Κωνσταντινουπόλεως Αθηναγόρα στην Ιερουσαλήμ.
Το πρόγραμμα για την τριήμερη επίσκεψη (24-26 Μαΐ-
ου) προβλέπει επίσκεψη του Πάπα στο Ισραήλ, στην
Ιορδανία και στα παλαιστινιακά εδάφη. 

«Ο πάπας Φραγκίσκος θα προσευχηθεί μαζί με τον
Οικουμενικό Πατριάρχη Βαρθολομαίο στον Πανάγιο
Τάφο στα Ιεροσόλυμα τον Μάιο σε μια κίνηση με ισχυ-
ρούς συμβολισμούς», ανέφερε το Βατικανό, που υπο-
γράμμισε ότι «η προετοιμασία του ταξιδιού αυτού συ-
νεχίζεται όπως έχει προβλεφθεί» παρά τις δυσκολίες
που προκαλεί η απεργία των υπαλλήλων του υπουρ-
γείου Εξωτερικών του Ισραήλ. «Όπως φαίνεται και
στη δημοσίευση του προγράμματος του ταξιδιού του
Ποντίφικα στους Αγίους Τόπους, η προετοιμασία του
ταξιδιού αυτού συνεχίζεται όπως προβλέπεται» ξεκα-
θαρίζει σε μια ανακοίνωση ο εκπρόσωπος τύπου της
Αγίας Έδρας, ο πατέρας Φεντερίκο Λομπάρντι.

«Έχουμε επίγνωση του γεγονότος ότι στο Ισραήλ
εκτυλίσσεται μια κατάσταση συνδικαλιστικής έντασης,
όμως εμείς ελπίζουμε ότι οι επίσημες επαφές θα μπο-
ρέσουν να επαναληφθούν όσο το δυνατόν συντομότερα
με τις ισραηλινές αρχές για την επαρκή προετοιμασία
του ταξιδιού» προσέθεσε ο εκπρόσωπος.

Μια απεργία των υπαλλήλων του υπουργείου Εξω-

τερικών που διαρκεί εδώ και πολλές εβδομάδες πε-
ριπλέκει τις προετοιμασίες του πολιτικά σύνθετου
αυτού ταξιδιού, κατά το οποίο απαιτούνται δρακόντεια
μέτρα ασφαλείας.

Το Βατικανό έδωσε στη δημοσιότητα πριν με-
ρικές μέρες το επίσημο πρόγραμμα της περιοδείας,
που θα πραγματοποιηθεί από τις 24 έως τις 26
Μαΐου στην Ιορδανία, στα Παλαιστινιακά Εδάφη
και στο Ισραήλ.

Ο ποντίφικας θα φθάσει το μεσημέρι του Σαββάτου
24 Μαΐου στο Αμμάν. Έπειτα από μια εθιμοτυπική επί-
σκεψη στους ανώτατους θρησκευτικούς ηγέτες και μια
συνάντηση με τις πολιτικές αρχές, ο Φραγκίσκος θα
χοροστατήσει σε μια λειτουργία που θα πραγματο-
ποιηθεί σε στάδιο και θα επισκεφθεί τη Βηθανία, όπου,

σύμφωνα με το ευαγγέλιο, βαπτίστηκε ο Ιησούς στα
νερά του Ιορδάνη από τον ξάδελφό του, τον Ιωάννη
Βαπτιστή. Στο πλαίσιο αυτής της επίσκεψης, ο πάπας
θα συναντήσει Σύρους πρόσφυγες και νέους με ειδικές
ανάγκες στην καθολική Εκκλησία της Βηθανίας.

Την επόμενη ημέρα ο πάπας θα αναχωρήσει νωρίς
από την Ιορδανία με ελικόπτερο για τη Βηθλεέμ, τόπο
γέννησης του Ιησού. Θα συναντήσει τον πρόεδρο Μαχ-
μούντ Αμπάς και τις πολιτικές αρχές. Στην πλατεία της
Φάτνης, ο πάπας θα τελέσει την δεύτερη λειτουργία
του ταξιδιού του. Μετά το πρωινό που θα πάρει στη
μονή των Φραγκισκανών, θα επιστρέψει στο Σπήλαιο
της Γέννησης. Έπειτα θα επισκεφθεί τα παιδιά που
μένουν στους καταυλισμούς προσφύγων Νταϊσέχ,
Αΐντα και Μπέιτ Τζιμπρίν, πριν εγκαταλείψει τα πα-

λαιστινιακά εδάφη, ολοκληρώνοντας μια επίσκεψη 6
ωρών.

Θα αναχωρήσει με ελικόπτερο για το αεροδρόμιο
Μπεν Γκουριόν στο Τελ Αβίβ, απ’ όπου θα μεταβεί στα
Ιεροσόλυμα. Θα έχει μια κατ’ ιδίαν συνάντηση με τον
Οικουμενικό Πατριάρχη Βαρθολομαίο. Οι δυο τους θα
υπογράψουν μια κοινή διακήρυξη. Το σημείο αιχμής
αυτής της επίσκεψης θα είναι η οικουμενική προσευχή
με τους επικεφαλής διαφόρων Εκκλησιών, όπου θα
παραστεί ο Πατριάρχης στη Βασιλική του Παναγίου
Τάφου, 50 χρόνια μετά την κοινή επίσκεψη που πραγ-
ματοποίησαν ο Παύλος ο 6ος και ο Πατριάρχης, Αθη-
ναγόρας, στα Ιεροσόλυμα το 1956.

Η επόμενη ημέρα ξεκινά με μια επίσκεψη στον με-
γάλο μουφτή στην Πλατεία των Τεμενών πριν ο Φραγ-
κίσκος πάει στον Τείχος των Δακρύων, έναν ιερό τόπο
των Εβραίους. Στη συνέχεια ο Φραγκίσκος θα εκφω-
νήσει μια ομιλία στο μνημείο του ολοκαυτώματος του
Γιαντ Βασέμ, όπου εκτελέστηκαν 6 εκατομμύρια Εβραίοι
από τους Ναζί. Αυτή τη συγκινητική στιγμή θα ακο-
λουθήσει μια εθιμοτυπική επίσκεψη στους ραβίνους
του Ισραήλ στο κέντρο Χεϊσάλ Σλόμο.

Ο πάπας θα συναντηθεί με τον πρωθυπουργό του
Ισραήλ Μπενιαμίν Νετανιάχου αφού πρώτα συναντήσει
τον πρόεδρο Σιμόν Πέρες. Έπειτα θα επισκεφθεί το
Ελληνορθόδοξο Πατριαρχείο Ιεροσολύμων, που βρί-
σκεται δίπλα στην ελληνική εκκλησία της Γαλιλαίας
στο Όρος των Ελαιών.

Στην κοντινή εκκλησία της Γεσθημανής, θα συναν-
τήσει ιερείς, πιστούς και φοιτητές εκκλησιαστικών
σχολών, πριν τελέσει μία λειτουργία στο χώρο όπου
πραγματοποιήθηκε ο Μυστικός Δείπνος σύμφωνα με
το ευαγγέλιο.

Θα αναχωρήσει τη Δευτέρα 26 Μαΐου γύρω στις 8
το βράδυ από το Ισραήλ με προορισμό την Ιταλία. 
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Ε
ίναι αδιανόητο να πιστέψει κανείς πως
ένας άνθρωπος όπως ο Τάσος Μητσόπου-
λος δεν βρίσκεται πλέον ανάμεσα μας.
Εκείνο το πρωινό της Παρασκευής, στο
άκουσμα της εσπευσμένης μεταφοράς του
στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας, ολό-

κληρη η Κύπρος πάγωσε. Με την πορεία των εξετά-
σεων και των ενδείξεων σχετικά με την υγεία του ο

καθένας άρχισε
να αντιλαμβάνε-
ται ότι πλέον ο
υπουργός μας
διερχόταν ώρες

κρίσιμες. Η αγωνία παρέμεινε μεγάλη αλλά η στήριξη
του κόσμου ακόμη μεγαλύτερη. Τα μηνύματα του κό-
σμου στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης και η στήριξη
ολόκληρου του πολιτικού κόσμου της Κύπρου ανε-
ξαρτήτως ιδεολογικών χρωμάτων ήταν το στήριγμα
του υπουργού σε αυτή τη δύσκολη μάχη. Όλοι προ-
σεύχονταν πλέον στο Θεό με όλη τους τη δύναμη, για
το θαύμα.

Δυστυχώς, Σάββατο μεσημέρι (22/3/2014) ο υπουρ-
γός έχασε τελικά αυτή την άνιση μάχη. Ο Θεός διάλεξε
να πάρει κοντά του έναν άνθρωπο καλόψυχο, έναν
αγνό πολιτικό, έναν άνθρωπο που υπηρέτησε ανι-
διοτελώς και με κανένα όφελος την πατρίδα. Ουδείς,
τόσο πολιτικοί του αντίπαλοι όσο και απλοί πολίτες
δεν είχε κακό λόγο να πει για τον Τάσο Μητσόπουλο.
Σύσσωμος ο κυπριακός λαός εξήρε το έργο, την προ-
σφορά μα πάνω απ’ όλα το ήθος, τον χαρακτήρα και
την ανθρωπιά του Τάσου Μητσόπουλου.

Ο Τάσος, υπήρξε αναμφίβολα ένας από τους πιο
θερμούς φίλους της κοινότητας των Μαρωνιτών στη
πολιτική ζωή του τόπου, με μακρά επαφή και συνεχή
τριβή με τα ζητήματα των Μαρωνιτών. Δεν είναι λίγες
οι φορές που βρέθηκε στα Μαρωνίτικα χωριά, κάτι
που όπως δήλωνε ο ίδιος του έδινε το αίσθημα της
επιστροφής. Μεταξύ πολλών άλλων, ανέλαβε πρω-
τοβουλίες και ηγήθηκε προσπαθειών που ανέδειξαν
την ταυτότητα και τα προβλήματα των Μαρωνιτών σε

ολόκληρη την Ευρώπη. Ο Τάσος Μητσόπουλος, ου-
δέποτε είχε ανάγκη την ψήφο των Μαρωνιτών αφού
ως γνωστόν ανήκε στην εκλογική περιφέρεια Λάρ-
νακας στην όποια ο αριθμός των Μαρωνιτών δεν είναι
αρκετά μεγάλος. Εντούτοις παρέμενε πάντοτε συμ-
παραστάτης και πιστός συνοδοιπόρος στη δύσκολη
πορεία και στα αμέτρητα προβλήματα που είχε να αν-
τιμετωπίσει η Μαρωνιτική Κοινότητα.

Η εφημερίδα μας είχε τη μεγάλη τιμή να φιλοξε-
νήσει στις στήλες της αρθρογραφία του Τάσου Μη-
τσόπουλου σε προηγούμενα τεύχη, ενώ το Μάρτιο
του 2010, ο Τάσος έδωσε μια ιστορική συνέντευξη
για την έκδοση αρ. 92 του «Τ». Μέσα από τη συγκε-
κριμένη συνέντευξη διαφαίνεται ξεκάθαρα η μεγάλη
εκτίμηση του Τάσου Μητσόπουλου για τους Μαρωνίτες
και την πολιτιστική τους κληρονομιά.

Συγκεκριμένα, όταν του υποβάλαμε την εξής ερώ-
τηση:

Κύριε Μητσόπουλε διαχρονικά σας βλέπουμε να
ασχολείστε με τα θέματα των Μαρωνιτών και μάλιστα
με δυναμισμό και ενθουσιασμό. Έχετε ταυτόχρονα
επισκεφθεί πολλές φορές τα Μαρωνίτικα χωριά και
αρθρογραφήσατε για τις απαράμιλλες ομορφιές του
Κορμακίτη. Τι είναι αυτό που σας ωθεί προς αυτή την
κατεύθυνση την ώρα μάλιστα που εκλέγεστε στη Λάρ-
νακα και άρα δεν έχετε ανάγκη τις ψήφους των Μα-
ρωνιτών;

Ιδού η απάντηση που λάβαμε: 
«Όσο και αν ακούγεται ρομαντικό είναι μια γνήσια

και άδολη αγάπη για την Μαρωνιτική κοινότητα και
γενικότερα για τις τρεις μειονότητες της πατρίδας
μας. Και αυτή η αγάπη προέρχεται από την αναγνώ-
ριση ότι ως μειονοτικές ομάδες χρειάζονται μια πε-
ρισσότερη φροντίδα, μια περισσότερη στοργή και
ασφαλώς προστασία από την πλειοψηφούσα εθνική
ομάδα αλλά και από τα πολιτικά πρόσωπα και τους
αξιωματούχους της κυπριακής πολιτείας. Το δεύτερο
είναι ότι οφείλουμε όλοι να συνειδητοποιήσουμε ότι
οι Μαρωνίτες αποτελούν ένα αναπόσπαστο κομμάτι
της κυπριακής κοινωνίας το οποίο εμπλουτίζει απο-

φασιστικά τον κυπριακό πολιτισμό. Μέσα από την
ιδιαιτερότητα της η Μαρωνιτική κοινότητα, μέσα από
την γλώσσα της, μέσα από την ταυτότητα της, την ιδι-
αίτερη θρησκευτική της παράδοση. Τις μειονότητες
πρέπει να τις αντιμετωπίζουμε ως ένα θησαυρό για
τον τόπο μας και όχι ένα στοιχείο δημιουργίας προ-
βλημάτων. Ναι είναι αλήθεια ότι έχω επισκεφθεί πολ-
λές φορές τα Μαρωνίτικα χωριά. Και αυτό που έγραψα
στο άρθρο μου και το λέω και τώρα είναι πως όταν
πηγαίνω στα Μαρωνίτικα χωριά και στους εγκλωβι-
σμένους είναι σαν να «επιστρέφω». Νιώθω ένα χρέος
επαναλαμβανόμενο να δίνουμε την δική μας θετική
μαρτυρία προς αυτούς τους ανθρώπους οι οποίοι κα-
τάφεραν κάτω από αντίξοες συνθήκες να κρατήσουν
τα χωριά ζωντανά. Να κρατήσουν την ταυτότητα και
την παράδοση τους. Και βεβαίως αισθανόμαστε βαρύ
το δικό μας μερίδιο ευθύνης προκειμένου να τους
δώσουμε όλα εκείνα τα μέσα και όλες εκείνες τις
δυνατότητες για να κρατηθούν και να ανα-
πτυχθούν και για να διαφυλάξουν την
ιδιαίτερη ταυτότητα και παράδοση
τους».

Ως ένδειξη τιμής προς τον
Άνθρωπο Τάσο Μητσόπουλο,
αλλά και ως τρανταχτή από-
δειξη της δικής του αγάπης

και θαυμασμού προς τον
Κορμακίτη μας και τους

Μαρωνίτες, παραθέτουμε
αυτούσιο το άρθρο του
Τάσου που είχε δημο-

σιευτεί στην εφημερί-
δα μας τον Μάρτιο

του 2009, μετά από
επίσκεψη στο χωριό,

του τότε βουλευτή
και Εκπροσώπου Τύ-

που του Δημοκρατι-
κού Συναγερμού:

Στο πάνθεο
των αθανάτων 
ο Τάσος
Μητσόπουλος

ΤΩΝ
ΒΑΣΙΛΗ ΚΟΥΜΕΤΤΟΥ ΚΑΙ 
ΗΛΙΑΝΑΣ ΜΟΥΣΑ

Κάθε επίσκεψη στον «εγκλωβισμένο» Κορμακίτη σου αφήνει
μια γλυκόπικρη γεύση. Από τη μια η απαράμιλλη ομορφιά
της κυπριακής φύσης. Το μεγαλείο της ψυχικής αντοχής των
εγκλωβισμένων μας. Η λεβεντιά τους, που δεν κάμφθηκε όλα
αυτά τα χρόνια και μετουσιώθηκε σε πίστη, σε ελπίδα και
προσμονή. Σε απόφαση για αναδημιουργία. Και από την άλλη
η αίσθηση του ανεκπλήρωτου. Μιας επικοινωνίας λειψής που
υπακούει δυστυχώς στη λογική μιας μοιρασμένης πατρίδας.

Η μετάβαση στα «εγκλωβισμένα» μαρωνίτικα χωριά είναι
μια ανεπανάληπτη και μοναδική κάθε φορά εμπειρία. Είχα
το προνόμιο να συνοδεύσω τον πρόεδρο του Δημοκρατικού
Συναγερμού Νίκο Αναστασιάδη κατά την πρόσφατη επίσκεψή
του και λίγες μόλις μέρες μετά ένιωσα ξανά την εσωτερική
ανάγκη να επιστρέψω. Αυτή τη φορά για να συνοδεύσω την
αδελφή μου που ζει και εργάζεται μόνιμα στην ΕΕ στις Βρυ-
ξέλλες. Θέλησα να τη μυήσω στις ανεξάντλητες ομορφιές της
περιοχής αλλά κυρίως στην ομορφιά της ψυχής των αγέρωχων
κατοίκων που με ένα μοναδικό, αυθεντικό και ανεπανάληπτο
τρόπο γνωρίζουν να προσφέρουν αφειδώλευτα την πατροπα-
ράδοτη φιλοξενία τους. 

Σταθήκαμε στον περικαλλή ναό του Αγίου Γεωργίου και ενη-
μερωθήκαμε για τα σημαντικά έργα συντήρησης των παλαιών
εικόνων που βρίσκονται σε εξέλιξη προκειμένου να αποτε-
λέσουν τον πυρήνα ενός εκκλησιαστικού μουσείου. Δεχτήκαμε

την αβραμιαία φιλοξενία των καλογραιών που με ανεξάντλητη
πίστη, αγάπη και χαμόγελο, διακονούν τον Θεό και τον άν-
θρωπο. Βρήκαμε πολλές πόρτες ανοιχτές και αποδεχτήκαμε
την πρόσκληση πρόσχαρων ανθρώπων του μόχθου και της
βιοπάλης να μας φιλέψουν με τους καρπούς και τα προϊόντα
της γης του Κορμακίτη. Και όταν πια έπεφτε το δειλινό πή-
ραμε το δρόμο της επιστροφής φορτωμένοι με συναισθή-
ματα, βιώματα και εμπειρίες. Με μια μεγάλη δόση μελαγ-
χολίας για το γεγονός ότι τον τόπο μας κρατά δυστυχώς
μοιρασμένο ο αναχρονισμός της κατοχής. Οπλισμένοι όμως
ταυτόχρονα με πίστη, αισιοδοξία και βεβαιότητα που αντ-
λούμε μέσα από τη ζωή των ίδιων των εγκλωβισμένων μας,
ότι μαζί μπορούμε να χαράξουμε μια νέα ελπιδοφόρα πο-
ρεία. Μαζί μπορούμε να τερματίσουμε το βίαιο διαχωρισμό
της πατρίδας μας και να δημιουργήσουμε ένα αύριο καλύ-
τερο από το χτες. Ένα αύριο όπου όλοι μαζί, συμφιλιωμένοι
και συναδελφωμένοι, κάτω από τον ίδιο ήλιο της δικαιο-
σύνης, θα προσφέρουμε στα παιδιά μας μια νέα προοπτική.
Καθώς διέσχιζα το οδόφραγμα έπιασα τον εαυτό μου να
σιγοψιθυρίζει τον στίχο του ποιητή «Η γης δεν έχει κρικέ-
λια». Καλή αντάμωση Κορμακίτη.

Τάσος Μητσόπουλος
Βουλευτής Λάρνακας
Εκπρόσωπος Τύπου Δημοκρατικού Συναγερμού

Καλή αντάμωση Κορμακίτη
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Μπορείτε να εξηγήσετε γιατί το COMECE
έχει συσταθεί και ποια είναι η αποστολή
του;

Το COMECE εκπροσωπεί, στα ευρωπαϊκά θε-
σμικά όργανα, τις 27 Συνόδους καθολικών επι-
σκόπων από τα 28 κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης (ΕΕ). Οι επίσκοποι που το συνθέτουν
σαν εκπρόσωποι της Συνόδου των Καθολικών
Επισκόπων της χώρας τους, συναντιούνται στις
Βρυξέλλες δύο φορές το χρόνο σε ολομέλεια
για να παρακολουθούν τις εργασίες των ευρω-
παϊκών θεσμικών οργάνων. Το υπόλοιπο του
χρόνου, η μόνιμη δεκαμελής γραμματεία που
την απαρτίζουν δικηγόροι, θεολόγοι και πολι-
τικοί επιστήμονες, από διαφορετικές χώρες,
διασφαλίζει τη θεσμική παραμονή στην Ευρω-
παϊκή Ένωση.

Στις 3 Μαρτίου 1980, σε συμφωνία με την Αγία
Έδρα, ένα κολλέγιο επισκόπων ίδρυσε το CO-
MECE για να παρακολουθεί και να στηρίζει τις
πολιτικές της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η γραμμα-
τεία του COMECE αρχικά επικεντρώθηκε στο έρ-
γο της πληροφόρησης.  Τα πράγματα επιταχύν-
θηκαν με την πτώση του Τείχους του Βερολίνου
το 1989. Θεσμικές αλλαγές στο πλαίσιο της
εφαρμογής της Ενιαίας Ευρωπαϊκής Πολιτικής
και της Συνθήκης του Μάαστριχτ υποχρέωσαν
τη νεοσύστατη Ευρωπαϊκή Ένωση να επανεξε-
τάσει την ταυτότητα και την έννοια της οντότη-
τας της.  Ήταν η διαίσθηση του Jacques Delors,
ο οποίος στη συνέχεια κάλεσε τις εκκλησίες,
μεταξύ άλλων παραγόντων με περιεχόμενο, να
λάβουν μέρος στις ευρωπαϊκές συζητήσεις.

Νέος σταθμός του COMECE υπήρξε η έναρξη
ισχύος της Συνθήκης της Λισαβόνας το 2009.
Το άρθρο 17 της Συνθήκης (TFUE) προβλέπει ότι
«αναγνωρίζοντας την ταυτότητα και την ιδιαί-
τερη συνεισφορά τους, η Ένωση διατηρεί έναν
ανοιχτό, διαφανή και τακτικό διάλογο με τις
εκκλησίες και τις οργανώσεις.»  Η αλλαγή είναι
αποφασιστική. Μέχρι τότε, η λέξη «εκκλησία»
δεν υπήρχε στη γλώσσα της Ένωσης. Αυτές οι
εκκλησίες συχνά χαρακτηρίζονταν σαν Μη Κυ-
βερνητικές Οργανώσεις (ΜΚΟ) ή «τα μέλη της
κοινωνίας των πολιτών.»  Τώρα, η Συνθήκη της
Λισαβόνας αναγνωρίζει, μέσω της διαβούλευσης
των εκκλησιών και των θρησκειών, το θετικό
και ουσιαστικό τους ρόλο, μέσα στην κοινωνία.

Ποια είναι τα πιο σημαντικά θέματα που
συζητούνται σήμερα από τους επισκόπους
του COMECE;

Για την καλύτερη εξυπηρέτηση του αυξανό-
μενου αριθμού των νομικών ζητημάτων που τί-
θενται από τα ευρωπαϊκά θεσμικά όργανα στις
εκκλησίες, η γραμματεία του COMECE έχει αυ-
ξήσει τα τελευταία χρόνια το προσωπικό της
και έχει εντείνει το έργο της πληροφόρησης σε
όλη την Ευρώπη μέσω της εφημερίδας του: (re-
vue Europe-Infos). Ανέπτυξε επίσης μια νομική
εξειδίκευση σε πολλά θέματα όπως η μετανά-
στευση και το πολιτικό άσυλο, η καταπολέμηση
της φτώχειας και του κοινωνικού αποκλεισμού,
η ανεργία των νέων.  Όσον αφορά την εξωτερική
δράση της ΕΕ, το COMECE συνέβαλε αποφασι-
στικά για να λάβει υπόψη, στην εξωτερική της
πολιτική, τη θρησκευτική ελευθερία και τον
αγώνα κατά των θρησκευτικών διώξεων. Το CO-
MECE  συνηγορεί επίσης υπέρ αυστηρότερων
στόχων για τις εκπομπές CO2 σχετικά με την

καταπολέμηση των κλιματικών αλλαγών.  Στο-
χεύει επίσης να ξεκινήσει μια στενή παρακο-
λούθηση των εν εξελίξει διαπραγματεύσεων με-
ταξύ των ΗΠΑ και της ΕΕ για τη δημιουργία μιας
διατλαντικής εταιρικής σχέσης στο Εμπόριο και
τις Επενδύσεις (ΤΤΙΡ), κάτι που θα μπορούσε
να έχει σημαντικές επιπτώσεις τόσο στην ευ-
ρωπαϊκή γεωργία μας, αλλά και τον πολιτισμό
μας. 

Ποια είναι, κατά τη γνώμη σας, η εμπλοκή
των Ευρωπαίων Χριστιανών στις  προσεχείς
ευρωπαϊκές εκλογές και ποιος ο ρόλος των
χριστιανών;

Με την ανανέωση του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου, θα ανανεωθούν επίσης, η Ευρωπαϊκή α, ο
Πρόεδρος του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου καθώς και
ο Ύπατος Εκπρόσωπος για την εξωτερική δράση.
Θα έχουμε ένα νέο εκτελεστικό σώμα, ένα νέο Κοι-
νοβούλιο, για τα επόμενα πέντε χρόνια.

Εμείς όμως, ευρωπαίοι πολίτες, βρισκόμαστε
όλοι, συλλογικά, μπροστά σε κολοσσιαίες προ-
κλήσεις. Η μεγαλύτερη απειλή είναι ίσως η κα-
τάσταση στην Ουκρανία και μετά δυσκολίας συ-
νειδητοποιούμε τι είναι η Ρωσία σε θέση να κά-
νει για να αποσταθεροποιήσει την περιοχή, συμ-
περιλαμβανομένης και της Ευρώπης. Στη συνέ-
χεια θα είναι η οικονομική και χρηματοπιστω-
τική κρίση, από την οποία δεν θα καταφέρουμε
να βγούμε  χωρίς να εγκρίνουμε αυστηρότερους
κανόνες οικονομικής διακυβέρνησης. Υπάρχει
τέλος, η μαζική ανεργία των νέων στην Ευρώ-
πη.

Όπως μας υπενθυμίζει ο Απόστολος Παύλος,
οι χριστιανοί είναι πολίτες με πλήρη δικαιώ-
ματα. Δε γίνεται να είναι αδιάφοροι για την
τύχη της κοινότητας στην οποία ζουν. Εάν η ΕΕ
καταρρεύσει, δε θα υπάρχουν θεσμοί για να
υπερασπιστούν τον ευρωπαϊκό μας πολιτισμό:
τις ρίζες μας, τις αξίες μας, τα οράματα μας. Θα
είναι τότε οι αξίες άλλων πλανητικών δυνάμεων
που θα μας επιβληθούν.

Σ’ ένα πιο πνευματικό επίπεδο, θα ήθελα να
πω ότι η πρόκληση για τους Χριστιανούς είναι
ο εξανθρωπισμός της Ευρώπης.  Να διασφαλιστεί
δηλαδή ότι όλες οι πολιτικές θα θέσουν τον άν-
θρωπο και όχι την ανάπτυξη ή την «πρόοδο»
στην καρδιά της δράσης τους. Πρέπει να κηρύ-
ξουμε την ευθύνη και την αλληλεγγύη μεταξύ
των φορέων χάραξης πολιτικής, τους βουλευτές
μας και τους Ευρωπαίους Επιτρόπους μας.

Πώς το COMECE μπορεί να επηρεάσει τις
αποφάσεις ή τις πολιτικές στο πλαίσιο των
θεσμικών οργάνων της ΕΕ;  Μπορείτε να μας
δώσετε ένα παράδειγμα επιτυχίας;

Απλά και μόνο με διάλογο.  Σύμφωνα με το
άρθρο 17, το  COMECE διεξάγει διάλογο με τα
ευρωπαϊκά θεσμικά όργανα μέσω των ετήσιων
συνόδων κορυφής,  με τους προέδρους των
τριών ευρωπαϊκών θεσμικών οργάνων, σεμινά-
ρια, διάλογο με την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και
τη Διάσκεψη του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου.

Στο διάλογο αυτό, το COMECE επιτελεί μια
μεταφραστική εργασία. Ασφαλώς, η γλώσσα
της ποιμαντικής δεν είναι αναγκαστικά προ-

σαρμοσμένη στις ανάγκες των ευρωβουλευτών
που πρέπει πάνω απ’ όλα να θεσπίσουν και να
ψηφίσουν νόμους. Στο COMECE, δικηγόροι δια-
τυπώνουν ιδέες και προτάσεις που μπορούν εύ-
κολα να κατανοηθούν και να χρησιμοποιηθούν
από τους πολιτικούς για να έχουν φώτιση σε
συγκεκριμένες και καθημερινές αποφάσεις τους.
Ο διάλογος με τα θεσμικά όργανα απαιτεί την
διατύπωση της χριστιανικής ηθικής με πολιτι-
κούς όρους,  κάτι που δεν είναι πάντα κατανοητό
από τους Χριστιανούς.

Το COMECE προσφέρει επίσης στους Ευρωπαί-
ους πολιτικούς σκέψεις με περιεχόμενο,  έγγραφα
που έχουν συνταχθεί από την επιτροπή των ει-
δικών, την οποία απαρτίζουν εμπειρογνώμονες
και θεολόγοι.  Αυτό επιτρέπει στους πολιτικούς
να τοποθετηθούν αντικειμενικά σε συζητήσεις
εν όψει τροποποιήσεων, και να διαφωτίσει τους
φορείς χάραξης πολιτικής (εκλεγμένα μέλη ή ευ-
ρωπαίους αξιωματούχους) να εντοπίσουν την πη-
γή της δέσμευσής τους και να διευρύνουν μα-
κροπρόθεσμα τον ορίζοντα της δράση τους.

Υπάρχουν πολλές επιτυχίες στο ενεργητικό
μας. Αναφέρω ονομαστικά τη διαφύλαξη της
αργίας της Κυριακής στην Ευρώπη με την έναρξη
της Ευρωπαϊκής Συμμαχίας για την Κυριακή
(l’Alliance européenne pour le dimanche).  Πρό-
κειται για ένα πρώτο βήμα τόσο για τις Εκκλη-
σιαστικές Οργανώσεις και τις συντεχνίες, όσο
και για τους οικογενειακούς συνδέσμους και τα
αθλητικά σωματεία ολόκληρης της Ευρώπης,
ένα κάλεσμα στους υποψήφιους των επόμενων
ευρωεκλογών: να αναλάβουν την υποχρέωση
να προστατεύσουν την αργία της Κυριακής και
να διασφαλίσουν ένα αξιοπρεπές ωράριο ερ-
γασίας στη μελλοντική ευρωπαϊκή νομοθεσία.

Η μικρή Επαρχία των Μαρωνιτών της Κύ-
πρου με επικεφαλής τον Σεβασμιότατο  Αρ-
χιεπίσκοπο κκ Ιωσήφ Σουέηφ , έγινε πλήρες
μέλος του COMECE τον Απρίλιο του 2010.
Πώς αξιολογείτε την παρουσία και την συμ-
βολή του στις δραστηριότητες του COMECE;

Η παρουσία του Αρχιεπισκόπου Σουέηφ είναι
ένας ανεκτίμητος πλούτος για το COMECE: Είναι
πράγματι μια γέφυρα προς την Ανατολή, που
ενώνει κατά κάποιο τρόπο τους επισκόπους της
Δύσης με τους επισκόπους και τους χριστιανούς
της Ανατολής. Η γνώση των θεμάτων, ειδικά από
τη θέση του ως Ειδικός Γραμματέας της Συνόδου
για τη Μέση Ανατολή, και οι ευαισθησίες του
Αρχιεπισκόπου Σουέηφ επέτρεψαν στο COMECE
ν’ απευθύνει έντεχνα έκκληση προς την ανθρω-
πότητα και προς τα ευρωπαϊκά θεσμικά όργανα
να υιοθετήσουν κανόνες για την προστασία της
θρησκευτικής ελευθερίας στον κόσμο.  Η γλωσ-
σομάθεια και η πολυγλωσσία είναι επίσης ένα
σημαντικό πλεονέκτημα: εκτός από την αραβική,
ο Αρχιεπίσκοπος Σουέηφ μιλά άπταιστα αγγλικά,
γαλλικά, ιταλικά, γεγονός που διευκολύνει την
επαφή με τα άλλα μέλη του COMECE . Για να μην
αναφέρουμε την απλότητα και τη ζεστασιά του,
που κάνουν τον Αρχιεπίσκοπο Σουέηφ να κερ-
δίζει πραγματικά την εκτίμηση όλων των μελών
της γραμματείας του COMECE.

Ποιο είναι το τελικό μήνυμά σας; 
Το ερώτημα που τίθεται σ’ εμάς τους Χριστια-

νούς είναι απλό: θέλουμε να είμαστε πρωταθλη-
τές πρώτης ή δεύτερης κατηγορίας; Το ευρω-
παϊκό παιχνίδι μπορεί άνετα να διεξαχθεί και
χωρίς εμάς.  Αν θέλουμε να έχουμε κάποια επί-
δραση πάνω στο παιχνίδι, να του αφήσουμε τη
σφραγίδα μας βάζοντας κανένα γκολ, θα πρέπει
να εξοπλιστούμε κατάλληλα. Η εντατική μας
προπόνηση περιλαμβάνει πλήρη και συστημα-
τική ενημέρωση πάνω  στα ευρωπαϊκά δρώμενα,
μελέτη της κοινωνικής διδασκαλίας της Εκκλη-
σίας για ν’ αντλήσουμε απ’ αυτή τις απαντήσεις
στις μεγάλες ηθικές προκλήσεις της εποχής μας.
Έχω δημιουργήσει μιαν ιστοσελίδα με τίτλο «
Η Ευρωπαϊκή Εμπειρία», (Europe Experience),
για να σας στηρίξω.  Εμπρός, λοιπόν, δουλειά!

Η ΕΚΠΡΟΣΩΠΟΣ ΤΥΠΟΥ ΤΟΥ COMECE ΣΕ ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ ΣΤΟΝ «Τ» 
Για λίγες μέρες την περίοδο του Πάσχα, θα ευρίσκεται

στην Κύπρο η Τζοάνα Τουζέλ, εκπρόσωπος τύπου του
COMECE ( Συμβουλίου Καθολικών Επισκόπων της ΕΕ)
από το 2006 και αρχισυντάκτρια του μηνιαίου περιο-
δικού info-Europe. Είναι γαλλο – γερμανίδα, πτυχιού-
χος στην ιστορία και τις διεθνείς σχέσεις. Εργάστηκε
στο Bundestag, στο Βερολίνο, στο ουγγρικό κοινοβού-

λιο στη Βουδαπέστη και ως κοινοβουλευτική συνεργά-
τιδα στην Ευρωβουλή. Κατά την παραμονή της στην Κύ-
προ η κυρία Τουζέλ θα δώσει διάλεξη στην Αρχιεπι-
σκοπή των Μαρωνιτών στις 23 Απριλίου με θέμα το
ρόλο των Χριστιανών στη διαμόρφωση μιας Ευρώπης
αλληλεγγύης και ευθύνης. Με την ευκαιρία αυτή, ο «Τ»
επικοινώνησε με την κυρία Τουζέλ η οποία με ευχαρί-

στηση απάντησε στις ερωτήσεις μας, περιγράφοντας
σε αδρές γραμμές το ρόλο και την αποστολή του CO-
MECE από την ίδρυση του μέχρι σήμερα. Μιλά επίσης
με τα καλύτερα λόγια για τη συμμετοχή του Αρχιεπι-
σκόπου Ιωσήφ Σουέηφ στις εργασίες του Συμβουλίου
χαρακτηρίζοντας την ως «ανεκτίμητο πλούτο» και «γέ-
φυρα με την Ανατολή». 

«Η παρουσία του
Αρχιεπισκόπου Σουέηφ 
είναι ένας ανεκτίμητος

πλούτος για το COMECE: 
Είναι πράγματι μια γέφυρα

προς την Ανατολή»

«Σ’ ένα πιο πνευματικό
επίπεδο, θα ήθελα να

πω ότι η πρόκληση για
τους Χριστιανούς είναι
ο εξανθρωπισμός της

Ευρώπης»
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Τ
ο Πάσχα είναι η μεγαλύτερη εορτή των
Χριστιανών. Σ’ αυτή γίνεται η ανάμνη-
ση της Σταύρωσης και της Ανάστασης
του Χριστού δηλ. ο τρόπος με τον
οποίον έγινε η σωτηρία των ανθρώ-
πων, η αρχή της Νέας Διαθήκης και η

επαναφορά τους στη Βασιλεία του Θεού. Γι’ αυτό
οι Χριστιανοί με μεγάλη λαμπρότητα και ευλάβεια
προστρέχουν στις Εκκλησίες για να προσκυνήσουν
τα Πάθη του Χριστού και να εορτάσουν το κοσμο-
σωτήριο γεγονός της Ανάστασής του, αλλά συνάμα
να φροντίσουν και για τη δική τους ανάσταση με
τη μετάνοια και την επιστροφή στο Θεό, τρεφό-
μενοι με το Σώμα και το Αίμα του Αναστημένου

Xριστού.
Η λέξη «Πά-

σχα» είναι αι-
γυπτιακή και
σημαίνει «πέ-
ρασμα». Μ’ αυ-

τό οι αρχαίοι Αιγύπτιοι, που είχαν σαν Θεό τους
τον Ήλιο, εννοούσαν το Πάσχα του Ηλίου δηλ. το
πέρασμά του από τον Τροπικό του Αιγόκερου στον
Τροπικό του Καρκίνου. Το πέρασμα από το Χει-
μώνα στο Καλοκαίρι, από το θάνατο στη ζωή και
κατά κάποιο τρόπο θα μπορούσαμε να πούμε την

Άνοιξη, την αρχή της νέας ζωής. Αυτό είναι το
Πάσχα, η μεγάλη εορτή των Αιγυπτίων και σ’ αυτό
οι γεωργοί πρόσφεραν τις απαρχές των εσοδειών
τους και οι βοσκοί τα πρωτότοκα αρνιά τους σαν
θυσία στο θεό Ήλιο.

Ως γνωστόν οι Εβραίοι, ο περιούσιος Λαός του
Θεού, έζησαν πάνω από τετρακόσια χρόνια στην
Αίγυπτο και καθώς ήταν φυσικό, ζώντας μέσα σ’
ένα περιβάλλον αιγυπτιακό, απέκτησαν πολλά από
τα ήθη και έθιμα ακόμη και εορτές των Αιγυπτίων,
τα οποία ήσαν ειδωλολατρικά και επομένως εναν-
τίον της πίστης τους στον αληθινό Θεό. Ο
Μωυσής όμως, ο μεγάλος αρχηγός των Εβραί-
ων, εκείνος που θα τους ελευθερώσει από την
σκλαβιά της Αιγύπτου και θα τους οδηγήσει
στη γη της Επαγγελίας, τη Χαναάν, την πα-
τρίδα που τους έδωσε ο Θεός μέσω του πατέρα
τους Αβραάμ, θα δώσει μια νέα σημασία στο
Πάσχα. Είναι το «πέρασμα» των Εβραίων από
την Αίγυπτο στη Γη της Επαγγελίας, από τη
σκλαβιά στην ελευθερία με τη βοήθεια του
Θεού. 

Την ημέρα της αναχωρήσεώς τους από την
Αίγυπτο, ο Θεός επισκέφτηκε το Λαό του με
τη δεκάτη πληγή, φονεύοντας δια του αγγέλου
του τα πρωτότοκα των Αιγυπτίων. Ο εξολο-
θρευτής και τιμωρός άγγελος δεν σκότωσε τα
πρωτότοκα των Εβραίων διότι αυτοί, κατόπιν
προσταγής του Μωυσή έσφαξαν από ένα αρνί
και άλειψαν τις παραστάδες στις πόρτες των οικιών
τους, ώστε ο άγγελος εξολοθρευτής να μην εισέλθει
στις οικίες των Εβραίων και να φονεύσει τα πρω-
τότοκά τους. Θυμούμενοι αυτό το γεγονός οι Εβραί-
οι θα πρέπει να ξεχάσουν το Πάσχα των Αιγυπτίων
και να γιορτάζουν το δικό τους Πάσχα, το δικό
τους πέρασμα από τη σκλαβιά στην ελευθερία, δεί-
χνοντας την ευγνωμοσύνη τους στο Θεό των Πα-
τέρων τους Αβραάμ και Ισαάκ και Ιακώβ.

Το Πάσχα θα είναι εθνικοθρησκευτική εορτή
για τους Εβραίους, θα είναι η ανάμνηση της απε-
λευθέρωσής τους από τους Αιγυπτίους και θα τη
γιορτάζουν κάθε χρόνο στις 14 του μηνός Νισσάν
δηλ. του Απρίλη που είναι η πρώτη πανσέληνος
της Άνοιξης, διότι τη νύχτα της πανσέληνου του
Απρίλη πήραν το δρόμο της φυγής από την Αίγυ-
πτο. Την ημέρα του Πάσχα θα τρώνε το αρνί του
Πάσχα και τα άζυμα. Στην αρχή η εορτή αυτή θα
είναι οικογενειακή και το αρνί του Πάσχα πρέπει
να είναι χρονιάρικο και αρτιμελές. Με το αίμα του
θα αλείφουν τις πόρτες των οικιών τους ως ένδειξη
της προστασίας από το Θεό. Το κρέας του τρώγεται
σ’ ένα σύντομο δείπνο όπου οι συνδαιτημόνες θα
είναι έτοιμοι για ταξίδι. Είναι με το πέρασμα των
αιώνων που το Πάσχα θα λάβει και τη μορφή εορ-
τής του Ναού δηλ. στο βωμό του Ναού να προ-
σφέρεται από τους Ιερείς η θυσία του αρνιού και
η ανανέωση της Διαθήκης των Εβραίων με το Θεό.
Σ’ αυτό θα συμμετέχουν μόνο οι περιτμημένοι

Εβραίοι. Πρέπει να σημειωθεί εδώ ότι το Πάσχα
θα συνεχίσει να εορτάζεται και με την οικογενειακή
του μορφή.

Είναι σ’ αυτές τις δύο μορφές που το Πάσχα θα
εορτάζεται από τους Εβραίους στην εποχή του Ιη-
σού Χριστού. Ο Μεσσίας στην αρχή μετέχει στο
Ιουδαϊκό Πάσχα. Θα το ήθελε καλύτερο, αλλά τε-
λικά θα το αντικαταστήσει ολοκληρώνοντάς το.
Οι συνοπτικοί Ευαγγελιστές περιγράφουν το τε-
λευταίο δείπνο, έστω και αν ο Μυστικός Δείπνος
έγινε σαν πασχαλινό δείπνο στην παραμονή του
Ιουδαϊκού Πάσχα και μέσα στα τείχη της Ιερου-
σαλήμ. Στην πραγματικότητα πρόκειται για το δεί-
πνο ενός νέου Πάσχα: πάνω στις τυπικές ευλογίες
που απευθύνονται στον άρτο και τον οίνο, ο Ιησούς
μεταμοσχεύει το μυστήριο της Θείας Ευχαριστίας.

Προσφέροντας ως βρώση το σώμα του και ως πόση
το αίμα του, παρουσιάζει το θάνατό του ως τη θυ-
σία του Πάσχα της οποίας ο ίδιος είναι ο νέος
αμνός, η σύσφιξη της Νέας Διαθήκης μεταξύ Θεού
και ανθρώπων που θα επισφραγιστεί με το Σώμα
και το Αίμα του. Ο Ευαγγελιστής Ιωάννης, για να
μας δείξει τη νέα τροπή του Πάσχα των Εβραίων,
φροντίζει να συμπέσουν στις 14 του Νισσάν η
θυσία του αμνού και ο σταυρικός θάνατος του πα-
σχαλινού θύματος.

Αφού σταυρώθηκε ο Ιησούς την παραμονή ενός
Σαββάτου, ανασταίνεται την επομένη του ιδίου
Σαββάτου, την πρώτη μέρα της εβδομάδος. Είναι
κατ’ αυτή την πρώτη ημέρα που οι Απόστολοι θα
βρουν τον Κύριό τους αναστημένο και κατ’ αυτήν
επίσης την ημέρα ο Ιησούς αναστημένος θα εμ-
φανιστεί στους Αποστόλους του ενώ αυτοί θα τε-
λούν τη Θεία Ευχαριστία. Είναι κατ’ αυτήν την ημέ-
ρα που οι πρώτοι χριστιανοί θα κάνουν τις συνά-
ξεις τους για τον τεμαχισμό του άρτου και που θα
ονομαστεί η Ημέρα του Κυρίου, η Κυριακή. Θα
τους θυμίζει την Ανάσταση του Χριστού και θα
τους ενώνει μαζί του στο μυστήριο της Ευχαριστίας.
Η Κυριακή, η πρώτη ημέρα της εβδομάδας θα είναι
για τους πρώτους χριστιανούς το Πάσχα. Βεβαίως
δεν πρέπει να ξεχνούμε ότι οι πρώτοι χριστιανοί
ήσαν Εβραίοι και εόρταζαν και το Ιουδαϊκό Πάσχα
στο Ναό μαζί με τους άλλους ομοεθνείς τους, όμως
από την πρώτη στιγμή κατάλαβαν ότι το συμπλή-

ρωμα του Ιουδαϊκού Πάσχα ήταν το Πάσχα του
Χριστού και μόνον όσοι πίστευαν στο Χριστό θα
το εόρταζαν. Γι’ αυτό μπορούμε να πούμε ότι το
χριστιανικό Πάσχα στην αρχή του χριστιανισμού
εορταζόταν κάθε εβδομάδα την Κυριακή την Ημέρα
του Κυρίου στις κατοικίες των χριστιανών.

Με την πάροδο του χρόνου θα υπάρχει για τους
χριστιανούς και ο ετήσιος εορτασμός του Πάσχα
που δίνει νέο περιεχόμενο στο Ιουδαϊκό Πάσχα.
Και αυτό για δύο βασικούς λόγους. Πρώτον διότι
οι χριστιανοί, μετά τη “Σύνοδο της Ιόππης” που
έκαναν οι Φαρισαίοι το έτος 70 μ.Χ. μετά την κα-
ταστροφή της Ιερουσαλήμ και τη διασπορά τους,
δεν μπορούσαν πλέον να παίρνουν μέρος στις
εορτές των Εβραίων, καθόσον θεωρούνταν απο-
στάτες του Μωσαϊκού Νόμου και της Εβραϊκής κα-

ταγωγής και οι οποίοι δεν είχαν τίποτε
να κάμουν με την εβραϊκή θρησκεία και
διότι το Ιουδαϊκό Πάσχα όπως είπαμε
ήταν και μια εθνική εορτή για τους
Εβραίους. Εξ’ άλλου από το 49 μ.Χ. που
έγινε η Σύνοδος των Αποστόλων στην
Ιερουσαλήμ, αποφασίστηκε ότι ο μόνος
Σωτήρας των ανθρώπων ήταν ο Χριστός,
το Πάσχα μας έλεγε ο Απόστολος των
Εθνών είναι ο Χριστός σταυρωμένος και
αναστημένος. Οι Εβραίοι γιόρταζαν την
απελευθέρωσή τους από τη σκλαβιά και
περίμεναν ένα πολιτικό Μεσσία, οι χρι-
στιανοί γιορτάζουν την απελευθέρωσή

τους από την αμαρτία και το θάνατο,  ενώνονται
με το σταυρωμένο και αναστημένο Χριστό για να
μοιραστούν μαζί του την αιώνια ζωή. Εκείνο που
εορτάζουν την Κυριακή στη Θεία Ευχαριστία θα
εορτάζουν και επίσημα μια φορά το χρόνο την
ημέρα που εορταζόταν το Ιουδαϊκό Πάσχα. Μπο-
ρούμε να πούμε ότι το ετήσιο Ιουδαϊκό Πάσχα αν-
τικαταστάθηκε ή μάλλον συμπληρώθηκε από το
χριστιανικό Πάσχα. 

Ήδη από το 2ο μ.Χ. αιώνα θα εμφανιστούν οι
πρώτες διαφορές ουχί για την έννοια του ετήσιου
Πάσχα, αλλά σε ότι αφορά την ημερομηνία. Διότι
είναι γνωστό ότι το Πάσχα των Εβραίων, παρά το
ότι γιορταζόταν στις 14 του Νισσάν, εντούτοις δεν
έπεφτε σε σταθερή ημέρα της εβδομάδας. Το θέμα
αυτό δημιούργησε διαφωνίες και το οποίο οι ιστο-
ρικοί ονομάζουν «το πρόβλημα του Πάσχα». Δεν
είναι της στιγμής να αναφερθούμε στις διάφορες
γνώμες ή και αιρέσεις που δημιουργήθηκαν. Εκεί-
νο που έχει σημασία είναι ότι η Εκκλησία στη Σύ-
νοδο της Νικαίας το 325 μ.Χ. όρισε τον τρόπο που
πρέπει να εφαρμοστεί για τον προσδιορισμό της
ημερομηνίας του ετήσιου Πάσχα. “Το ετήσιο Πάσχα
πρέπει να εορτάζεται την Κυριακή μετά την πρώτη
πανσέληνο που ακολουθεί την εαρινή ισημερία».
Όμως και εδώ δεν θα εκλείψουν οι δυσκολίες, μια
των οποίων είναι πότε θα εορταστεί το χριστιανικό
Πάσχα αν η Πανσέληνος πέσει Κυριακή, δηλ. το
Ιουδαϊκό Πάσχα. Θα εορταστούν μαζί, ή πρώτο το

Ιουδαϊκό και μετά το χριστιανικό;
H μεγάλη όμως διαφορά στον προσδιορισμό

της ημερομηνίας του ετήσιου Πάσχα θα υπάρξει
με την αλλαγή του ισχύοντος μέχρι τότε Ιουλιανού
ημερολογίου του 1583 από το Γρηγοριανό. Το τε-
λευταίο αυτό ημερολόγιο που αστρονομικά θεω-
ρείται πιο σωστό από το Ιουλιανό, προηγείται
κατά 13 ημέρες του Ιουλιανού και έτσι η εαρινή
ισημερία συμβαίνει 13 ημέρες ενωρίτερα. Επίσης
άλλη διαφορά των δύο αυτών ημερολογίων είναι
η ηλικία της Σελήνης, για τον προσδιορισμό της

Πανσελήνου: η Σελήνη, σύμφωνα με το Ιουλιανό
είναι γηραιότερη κατά τρεις ημέρες. Πρέπει να
πούμε ότι στον υπολογισμό του Πάσχα η Καθολική
Εκκλησία βασίζεται στο Γρηγοριανό Ημερολόγιο,
ενώ η Ορθόδοξη Εκκλησία στο Ιουλιανό. Πρέπει
να πούμε επίσης ότι υπάρχει και μια άλλη διαφορά
όταν η πανσέληνος πέσει να είναι Κυριακή. Η Κα-
θολική Εκκλησία εορτάζει το Πάσχα κατ’ αυτήν
την ημέρα, ενώ η Ορθόδοξη Εκκλησία θα το εορ-
τάσει την επόμενη Κυριακή διότι το χριστιανικό
Πάσχα πρέπει να εορτάζεται μετά το Εβραϊκό. 

Επομένως οι δύο Εκκλησίες δεδομένων αυτών
των διαφορών, συνεορτάζουν το ετήσιο Πάσχα
μόνον όταν η πανσέληνος πέσει μετά τις 3 Απριλίου
και στις ημέρες Δευτέρα, Τρίτη και Τετάρτη. Αν η
πανσέληνος πέσει μετά τις 3 Απριλίου Πέμπτη,
Παρασκευή, Σάββατο και Κυριακή, η διαφορά θα
είναι μια εβδομάδα και εορτάζει πάντοτε πρώτη
η Καθολική Εκκλησία. Εάν η Πανσέληνος πέσει
μεταξύ 21 Μαρτίου και 3 Απριλίου, η διαφορά θα
είναι γύρω στον ένα μήνα.

Όπως είναι γνωστό, οι Μαρωνίτες της Κύπρου
εορτάζουν το ετήσιο Πάσχα τους σύμφωνα με το
Ιουλιανό ημερολόγιο, δηλ. συνεορτάζουν το Πάσχα
με την Ορθόδοξη Εκκλησία. Και αυτό κατόπιν από-
φασης της Αγίας Έδρας όπως οι καθολικές μει-
ονότητες να εορτάζουν το Πάσχα με τις πλειονό-
τητες. Όπως εξηγήσαμε πιο πάνω, το Πάσχα πάν-
τοτε για τους χριστιανούς είναι η ανάμνηση και
συμμετοχή στη Σταύρωση και στην Ανάσταση του
Χριστού, που επιτυγχάνεται με την κοινωνία στη
Θεία Λειτουργία. Με απλά λόγια, κάνω Πάσχα όταν
αναστηθεί η ψυχή μου από την αμαρτία με τη με-
τάνοια και την εξομολόγηση και όταν κοινωνούμε
του Σώματος και του Αίματος του Αναστημένου Ιη-
σού. Αφού πιστέψαμε στον Ιησού Χριστό, ενωθή-
καμε στη Σταύρωση και την Ανάστασή του όταν
βαπτιστήκαμε, δηλ. εορτάσαμε το πρώτο Πάσχα
μας και κάθε φορά που κοινωνούμε του Σώματος
και του Αίματος του Χριστού επαναλαμβάνουμε
τον εορτασμό.

Επομένως η Καθολική Εκκλησία για να βοηθήσει
τους πιστούς της να εορτάσουν το Πάσχα όπως
πρέπει και με τρόπο χριστιανικό και μαρωνίτικο,

δηλ. να λαμβάνουν μέρος στις τελετές των Πα-
θών, της Σταύρωσης και της Ανάστασης του Χρι-
στού και να κοινωνήσουν του Σώματος και του Αί-
ματος του Χριστού, συστήνει στη μειονότητα να
εορτάζει το Πάσχα με την πλειοψηφία. Έλαβε υπό-
ψη ότι το Πάσχα είναι και κοινωνική εορτή και
ότι οι Μαρωνίτες ζουν και εργάζονται μαζί με τους
Ορθόδοξους, ότι τα παιδιά τους φοιτούν σε σχο-
λεία που η πλειονότητα είναι τα ορθόδοξα παιδιά,
είναι πιο εύκολο να κάμουν τα μαρωνίτικα πασχα-
λινά τους καθήκοντα την ημέρα του ετήσιου Πάσχα
της Ορθόδοξης Εκκλησίας.

Οι Μαρωνίτες της Κύπρου δέχθηκαν με υπακοή
την προτροπή της Αγίας Έδρας για τον συνεορ-
τασμό του Πάσχα με τους Ορθόδοξους αδελφούς
τους και απόδειξη αυτού είναι η πλήρης συμμετοχή
και αθρόα συρροή στις Εκκλησίες τους, τις άγιες
ημέρες του Πάσχα, στις τελετές του Πάθους και
της Ανάστασης του Σωτήρα, στα μυστήρια της Με-
τάνοιας και Εξομολόγησης, στην Πασχαλινή Κοι-
νωνία. Παραμένει όμως βαθιά στη ψυχή τους η
επιθυμία να επιστρέψουν στα χωριά τους και στις
Εκκλησίες τους, στα μοναστήρια και ξωκλήσια
τους για να ηχήσουν οι πασχαλινές καμπάνες και
να ακουστεί παντού ότι οι Μαρωνίτες εορτάζουν
το Πάσχα τους στη γη των πατέρων τους, σύμφωνα
με τα ήθη και τις μακραίωνες παραδόσεις τους.
Αυτή θα είναι η πραγματική ανάσταση για τους
Μαρωνίτες.

Η ΕΟΡΤΗ ΤΟΥ ΠΑΣΧΑ 
ΚΑΙ ΟΙ ΜΑΡΩΝΙΤΕΣ

ΤΟΥ
ΘΕΟΦΙΛΕΣΤΑΤΟΥ 
Π. ΙΩΑΝΝΗ ΟΡΦΑΝΟΥ,
ΧΩΡΕΠΙΣΚΟΠΟΥ 
ΜΑΡΩΝΙΤΩΝ ΚΥΠΡΟΥ
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Η
Λένια και η Γιαννούλα Σκούλλου μίλησαν
στον «Τ», σε μια αρκετά ενδιαφέρουσα συ-
ζήτηση, για την ιστορία της γιαγιάς τους
όπως οι ίδιες την γνώρισαν πριν από μόλις
λίγο καιρό, καθώς και για την πορεία των
ερευνών τους και τις δυσκολίες που συ-

νάντησαν μέχρι την εκπλήρωση του στόχου τους.

Αρχικά, η γιαγιά σας ήταν…
«Η γιαγιά μας ήταν η Ελεγκού του Μιχάλη του Ζωνιά,

αδελφή του Τζιαννίκκου του Ζωνιά, του Σμαντώνη, του
θείου μου του Γιούσε στη Λεμεσό και του θείου του Γιαλ-
λούρη και του θείου του Κουμέττου στην Αυστραλία.
Ζούσε στον Κορμακίτη, ήταν παντρεμένη μαζί με τον
παππού μου Ιωάννη Παχίτα, τον Τζιαννίκκο Ατταή, και
είχε τέσσερα μωρά». 

Και όλα αρχίζουν το 1964, όταν σε ηλικία μόλις 35
χρόνων, η Ελεγκού του Μιχάλη του Ζωνιά αρρώστησε
ξαφνικά…

«…Είχε κακοήθη όγκο στον εγκέφαλο μη εγχειρήσιμο.
Πήγε σε πολλούς γιατρούς στην Κύπρο μεταξύ των οποί-
ων και σε έναν γιατρό στο Βαρώσι. Κι άμα πήγαν σε
εκείνο το γιατρό, αφού την είδε είπε στον παππού μου
«Τι μου εφέρατε εμένα την πεθαμένη;». Στο μεταξύ, ο
αδελφός της ο Τζιαννίκκος που ήταν μαζί της εκείνη τη
μέρα ήταν άρρωστος, είχε μυνηγγίωμα στον σπόνδυλο
και δεν περπατούσε κι είχε πάει για θεραπεία στην Ελ-
λάδα στον Ευαγγελισμό. Ήρθε πίσω με πατερίτσες και
περπάτησε. Ε και η γιαγιά μου που άκουσε το γιατρό να
λέει έτσι, γύρισε πάνω στο θείο μου τον Τζιαννίκκο και
του λέει στα Αράπικα «Marrux tannaxrop u o axveth
aδα (Πάμεν να φύουμεν τζιαι εν πελλός τούτος)» και με
το που βγήκαν έξω του είπε «Θέλω να με πάρεις τζι
ποπίες εσύ τζιαι έγιανες. Θέλω να γιάνω. Θέλω να ζή-
σω!»

Οι καιροί ήταν οικονομικά δύσκολοι και ο παππούς
τους, όπως μας λένε οι αδελφές Σκούλλου, δανείστηκε

κάποια χρήματα για να δώσει την ευκαιρία στην σύζυγό
του να γίνει καλά. Αν και όλοι γνώριζαν ότι τα πράγματα
ήταν εξαιρετικά δύσκολα και ο όγκος ήταν δυστυχώς
κακοήθης και μη εγχειρήσιμος. «Όλοι ήξεραν ότι δεν
θα έρθει πίσω» αλλά, δεν μπορούσε κανείς να της «σκο-
τώσει» την τελευταία ελπίδα που είχε για να ζήσει. Η
ίδια είχε εκφράσει την επιθυμία και όφειλαν να της την
εκπληρώσουν. Έτσι λοιπόν, πήραν την απόφαση, τον
Σεπτέμβρη του ’65 όπως υπολογίζεται, να πάνε στην Ελ-
λάδα για θεραπείες. 

«Και πήγε στον Ευαγγελισμό αλλά δεν επέστρεψε
ποτέ» μας λένε χαρακτηριστικά και συνεχίζουν: «Νομίζω
πήγε δύο φορές αν δεν έχω λάθος. Πήγε και μετά ξα-
ναπήγε. Πάντα την συνόδευε ο θείος Τζιαννίκκος, ο
αδελφός της, και ο παππούς μου, ο άντρας της».

Είχε λοιπόν πεθάνει στην Ελλάδα και λόγω φτώχειας
κυρίως, ο άντρας της και ο αδελφός της αποφάσισαν
να τη θάψουν εκεί. 

«Την έθαψαν στην Ελλάδα και ήρθαν πίσω. Τα παιδιά
της όμως δεν ήξεραν. Ήταν μωρά. Τους είπαν απλά ότι
πέθανε η μάνα τους και ότι είναι θαμμένη εκεί. Όταν η
μάνα μου άκουσε που μιλούσαν μέσα το χωριό, ότι πέ-
θανε η μητέρα της, μας είπε ότι ξεκίνησε και έκλαιε,
εσπάραζε μέσα στο δρόμο. Δεν πήγαν καμιά φορά στον
τάφο της. Ήταν μωρά τότε, και μετά δεν είχαν ούτε την
οικονομική ευχέρεια για να πάνε. Δεν ήταν εύκολο. Και
όταν ρωτήσαμε εμείς γιατί δεν την έφεραν στην Κύπρο
μας είπαν ότι ο παππούς μου δεν ήθελε να αναστατώσει
τα παιδιά του. Σε λίγο ήρθε και ο πόλεμος του 1974 και
τα δύσκολα χρόνια του εγκλωβισμού που δυσκόλεψαν
ακόμη περισσότερο τα πράγματα. Όλα τα παιδιά της
γιαγιάς μου, έμειναν εγκλωβισμένοι μέσα στον Κορμα-
κίτη».

Επιπλέον, «στην Ελλάδα που θάβεις το νεκρό, στα
τέσσερα χρόνια πρέπει να τον μεταφέρεις σε άλλο τάφο
ή σε οστεοφυλάκιο ή σε ομαδικό τάφο. Εξαρτάται από
τις οικονομικές ικανότητες. Όταν τους στάλθηκε επιστολή
το ’69 - γιατί στέλνουν επιστολή και προειδοποιούν ότι
σε ένα μήνα, δύο μήνες πρέπει να έρθεις γιατί έχει και
διαδικασία να βγάλουν τα οστά να τα πλύνουν, κάμνουν
μια διαδικασία και μετά να σου τα δώσουν είτε να τα
βάλεις σε άλλον τάφο ή σε οστεοφυλάκιο - ο παππούς
μου πήρε την επιστολή, δεν ήθελε όμως να αναστατώσει
τα μωρά γιατί είχαν ήδη περάσει τέσσερα χρόνια. Ως
εκεί ξέραμε. Εμείς πριν τρία χρόνια είχαμε πάει στην
Ελλάδα και αποφασίσαμε να ψάξουμε, να δούμε εμείς
από μόνοι μας, στα κοιμητήρια που μας είπαν ότι πιθανώς
να είναι θαμμένη».

Οι προσπάθειες ανεύρεσης του τάφου
Η πρώτη προσπάθεια ανεύρεσης του τάφου έγινε πριν

από περίπου τρία χρόνια από την Λένια και τη Γιαννούλα.
Προηγουμένως «κανένας δεν τον έψαξε πραγματικά
αφού ήταν πολύ δύσκολοι καιροί. Ήταν σαν ένα θέμα
ταμπού για την οικογένεια, ίσως επειδή είναι κάτι που
ποτέ δεν πίστεψαν. Δεν ξέρω πώς ένιωθαν τα παιδιά.
Κι ίσως επειδή δεν το συζητούσε ο παππούς μου για να
μην πληγώνονται τα μωρά. Και εμείς όταν ρωτήσαμε να
μάθουμε για τη γιαγιά μας, μας είχαν πει ότι πέθανε το
’65 μέσα τον Οκτώβρη. Δεν ξέραμε ακριβή ημερομηνία.
Ο μόνος που ήξερε αλλά πιστεύω με την πάροδο των
χρόνων δεν θυμόταν ακριβώς - και είναι γι’ αυτό που
μας είχε δώσει λίγες πληροφορίες - ήταν ο θείος μου ο
Τζιαννίκκος, ο αδελφός της, ο οποίος ήταν και στην κη-
δεία. Έχει κι εκείνος 4 χρόνια που πέθανε τώρα. Ένα
από τα αδέρφια της στην Αυστραλία, ο Γιλλούρης νομίζω,
πήγε στον τάφο ένα χρόνο μετά αλλά μετά κάποιοι άλλοι
που τον έψαξαν δεν μπορούσαν να τον βρούν». 

Άρχισαν λοιπόν την προσπάθειά τους στα τυφλά,
αφού κανένας δεν μπορούσε να τους διαβεβαιώσει για
το κοιμητήριο στο οποίο ήταν θαμμένη. «Ο θείος ο Τζιαν-
νίκκος πάντα μας έλεγε Διεθνές Κοιμητήριο Αθηνών
αλλά δεν ξέραμε ποιον είναι το κοιμητήριο και ψάξαμε,
βρήκαμε ποια κοιμητήρια πιθανόν να έχουν καθολικούς
ας πούμε θαμμένους μέσα».

«Πριν τρία χρόνια αφιερώσαμε 2-3 μέρες όταν είχαμε
πάει στην Ελλάδα και το πρώτο κοιμητήριο που πήγαμε
ήταν το κοιμητήριο Νέας Σμύρνης, το Διεθνές Κοιμητήριο
Αθηνών. Δεν ξέραμε όμως ούτε το όνομα της γιαγιάς
μας, με τι επίθετο ήταν. Αν ήταν Ζωνιά, αν ήταν Παχίτα,
αν ήταν Σάρρου, αν ήταν Μιχαήλ, δεν είχαμε τίποτε στοι-

χεία και κοιτάζαμε. Πρέπει όμως να πούμε ότι ο κόσμος
εκεί ήταν πολύ εξυπηρετικός. Πήγαμε στα πιο μεγάλα
κοιμητήρια της Αθήνας: Καλλιθέας, Νέα Σμύρνη και το
Διεθνές και  μας έδωσαν ολόκληρους τους καταλόγους
του ’65 να τους ελέγξουμε».

Άφησαν για λίγο τις προσπάθειες και φέτος, αποφα-
σισμένες, άρχισαν ξανά. Πήγαν στην Αθήνα για μια βδο-
μάδα, με μοναδικό σκοπό να βρουν τον τάφο της γιαγιάς
τους. Έκαναν όλες τις απαραίτητες ενέργειες προτού
ταξιδέψουν, έτσι ώστε να διευκολύνουν ως ένα βαθμό
την αποστολή τους. Συναντήθηκαν με τον Αρχιεπίσκοπο
Μαρωνιτών Κύπρου για να διασφαλίσουν τη δική του
βοήθεια σε περίπτωση που θα την χρειάζονταν, αφού
στις επαφές τους με τις εκκλησίες της Αθήνας πολύ πι-
θανόν να χρειάζονταν κάποιο επίσημο έγγραφο από
την εκκλησία της Κύπρου. Δηλώνουν πλήρως ικανοποι-
ημένες από την προθυμία και το ενδιαφέρον που επέδειξε
ο Αρχιεπίσκοπός μας. Ενώ, οι συγκυρίες που έτυχαν,
προτού ταξιδέψουν, τις κάνουν να πιστεύουν ότι η γιαγιά
τους «ήθελε» να την βρουν και γι’ αυτό τους «βοήθησε». 

«Είχαμε βρει ότι υπάρχει αποκλειστικά κοιμητήριο
Καθολικών στο Νέο Ηράκλειο και μια κοντινή εκκλησία
Άγιος Λουκάς και θα αρχίζαμε από εκεί τις έρευνές μας.
Και μετά, σε μια συζήτηση που είχα με τη Νίνα του Τό-
νακκου, μάθαμε ότι παρούσα στην κηδεία της γιαγιάς
μου ήταν και η μητέρα του Μιχάλη του Σκούλλου, η κυρία
Μαρούλλα της Τζοζεφίνας. … Φεύγαμε Δευτέρα, και Πα-
ρασκευή πρωί τηλεφώνησα της κυρίας Μαρούλλας εγώ
και την ρώτησα. Της λέω, κυρία Μαρούλα ψάχνω για τη
γιαγιά μου και την ρώτησα αν θυμόταν κάτι». 

Κι ευτυχώς που η κυρία Μαρούλλα θυμόταν αρκετές
λεπτομέρειες από τη μέρα της κηδείας. Χαρακτηριστικά
τους είχε πει: «Καλό! Και θυμούμαι το πρόσωπο της για-
γιάς σου. Άσπρη σιονάτη με έναν τσιεμπέρι κόκκινο,
φορούσε έναν φόρεμα μπλε και καλτσόν. Ήταν κι ο πά-
τερ Αντούν στην κηδεία κι έλαβε μέρος στη νεκρώσιμο
ακολουθία». Μόνο που δεν θυμόταν ακριβώς το μήνα
που είχε πεθάνει η γιαγιά: «Ήταν το ’65 αλλά δεν θυ-
μούμαι το μήνα. Το μόνο που θυμούμαι είναι ότι φορούσα
την στολή του οικοτροφείου και το πουκάμισο ήταν
κοντομάνικο. Άρα πρέπει να ήταν Άνοιξη ή Φθινόπωρο».
Η σημαντικότερη όμως πληροφορία που τους είχε δώσει
η κυρία Μαρούλλα, ήταν το όνομα της εκκλησίας όπου
είχε γίνει η κηδεία. Θυμόταν καλά ότι η κηδεία ήταν
στον Άγιο Διονύσιο τον Αρεοπαγίτη. Δεν είχε όμως πάει
τότε στο κοιμητήριο όπου έγινε η ταφή γιατί ήταν λίγο
πιο μακριά.

«Ευχαρίστησα την γυναίκα κι αμέσως έψαξα, βρήκα
το email της εκκλησίας, τους έστειλα έναν email ότι ψά-
χνω, έδωσα τα πιθανά επίθετα της γιαγιάς μου, και Δευ-
τέρα το πρωί πήρα απάντηση. … Σοκαρίστηκα, με έπιασε
το κλάμα. Στο email μου έστειλαν τα στοιχεία όλα της
γιαγιάς μου. Ελένα Σάρρου, σύζυγος Ιωάννη Παχίτα,
κόρη Μιχαήλ Σάρρου εκ Κορμακίτη Κύπρος, θανούσα
6/10/1965, νεκρώσιμος ακολουθία στον Άγιο Διονύσιο
του Αεροπαγίτη Αθηνών στους καθολικούς, και θάφτηκε
στο Τρίτο Κοιμητήριο Αθηνών στη Νίκαια, τομέας 12, ο

οποίος τομέας 12 είναι για τους 
τάφου 17. Ήταν η πρώτη ταφή
η κοπέλα «θα τα βρείτε στο πι
οποίο μπορείτε να πάρετε από 
σιάστηκα, έκλαια, βρήκαμε πο
Πιστεύω ότι η γιαγιά μου ήθε
θαμμένη. Μας είπε η κοπέλα ε
η μόνη κηδεία που γράφεται ο
και ο αριθμός του τάφου.»

Αυτό το email ήταν σαν ένα φ
τάδι, μια ελπίδα, και πήγαινα
έναν άλλο αέρα, με μια θετική σ
του ταξιδιού τους θα εκπληρω

«Επικοινωνήσαμε με την κο
Αθήνα, βρεθήκαμε μαζί της, έψ
στοποιητικό θανάτου. Μας έ
οποίο γράφει ότι η γιαγιά μας
Σεπτέμβρη 1965 και κοινώνησ
μετά πήγαμε στο κοιμητήριο,
κοιμητήριο ακριβώς όσο με το
να είχε 90 τομείς. Το πρώτο π
πήγαμε στο κοιμητήριο, ήταν
τομέα. Περπατήσαμε, βρήκαμε
τάφο όπου είχε γίνει η πρώ
τάφο ήταν ένας κύριος όμορφ
αρός και εκείνος ήταν στην ηλ
ρητέος ο τάφος, καθαρός.»

Επιστρέφοντας στη γραμματ
τησαν από την κοπέλα εκεί να 
με όλους όσους πέθαναν το ’6
τι έψαχναν, για να βρουν τον 
ταφεί η γιαγιά τους τέσσερα χρ
Εκείνη όμως αρνήθηκε λέγοντα
τάλογοι του ’65. Κάποιοι αθίγ
στη συνέχεια να καθαρίζουν το
ωσαν ότι υπήρχαν τα πάντα κατ
μένουν μέχρις ότου πάρουν α
λοιπόν, πήραν την απόφαση κ
γραφείο της διευθύντριας. Εξη
με κάθε λεπτομέρεια, εκείνη π
ποιον υπάλληλο εκεί να εξυπηρ
ξαν λοιπόν τον κατάλογο του ’
θετο Σάρρου. Δυστυχώς, δεν β
γοήτευσή τους ήταν μεγάλη. Έψ
Παχίτα, μετά Ζωνιά και τέλος γι
απολύτως τίποτα και τότε πραγμ
Κρατούσαν στα χέρια τους ήδη τ
και πίστευαν ότι δεν ήταν δυνα
λάθος. Κάπου εκεί κοντά βρισ
δεν μπορούσαν να φύγουν χω
άλλη σκέψη τους είχε περάσει α
τον υπάλληλο:

«Πώς τους γράφετε στους κατ
με το χαρτί που θα σας στείλου
σας δηλώσει εκείνος που θα τ
έμεινε και με έβλεπε ο άνθρω
παίζει καμιά διαφορά;» Του λ

Η ΣΥΓΚΛΟΝΙΣΤΙΚΗ ΙΣΤΟΡΙΑ ΤΗΣ ΕΛΕΓΚΟΥΣ ΠΑΧΙΤΑ ΕΡΧΕΤ

Η ολοκλήρωση μιας αποστολής…
ΤΗΣ 
ΗΛΙΑΝΑΣ ΜΟΥΣΑ

Αποτελούσε για τόσα χ
στη ζωή τους. Πότε πέθα
πέθανε; Πού ήταν ο τάφ
κανείς δεν την έψαξε; Για
ψε στην Κύπρο, έστω για 
σε όλα αυτά αποφάσισα
και η Γιαννούλα Σκούλλο
3 χρόνια όταν είχαν αρχ
έρευνες στην Αθήνα. Οι 
χαν ήταν ελάχιστες έως κ
ξεκινήσει μια έρευνα στ
αποφασισμένες, «για τ
τους» όπως μας είπαν, να
πίσω στην Κύπρο τη γιαγ
δίνοντας στην κυρία Νί
την ευκαιρία να ανάβει έν
της μάνας της, όπως κά
Και με επίμονες προσπά
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α τους Καθολικούς, και αριθμός
ταφή. Κι όλα αυτά μου γράφει

στο πιστοποιητικό θανάτου το
ε από εμάς». Ξέρεις εγώ ενθου-
αμε που είναι η γιαγιά μου. …
ου ήθελε να βρούμε που είναι
πέλα εκεί που πήγαμε ότι είναι
εται ο τομέας του κοιμητηρίου
.»

ν ένα φωτεινό σημάδι στο σκο-
γαιναν πλέον στην Αθήνα με
τική σκέψη για το ότι ο σκοπός
ληρωνόταν.

την κοπέλα όταν πήγαμε στην
της, έψαξε κι μας έδωσε το πι-
Μας έδειξε το πρωτότυπο το
ιά μας εξομολογήθηκε 26 του

νώνησε την ίδια ημέρα. … Και
ήριο, το Τρίτο Αθηνών. Έναν
με τον Κορμακίτη, που πρέπει

ρώτο πράμα που κάμαμε όταν
 ήταν να πάμε να βρούμε τον
ήκαμε τον τομέα, βρήκαμε τον
πρώτη ταφή. Ευτυχώς στον

όμορφος που αναπαύεται, νε-
την ηλικία των 47 ή 45, διατη-

ός.»
αμματεία του κοιμητηρίου, ζή-

κεί να ψάξουν τους καταλόγους
το ’65, εξηγώντας ακριβώς το

ν τον ομαδικό τάφο όπου είχε
ερα χρόνια μετά το θάνατό της.
έγοντας ότι δεν υπήρχαν οι κα-
οι αθίγγανοι που συνάντησαν
ουν τους τάφους, τις διαβεβαί-
τα καταγεγραμμένα και να επι-
ουν αυτό που ζητούσαν. Έτσι
αση και πήγαν κατευθείαν στο
ς. Εξηγώντας της το τι ήθελαν
είνη πρόθυμα ζήτησε από κά-
ξυπηρετήσει τις κοπέλες. Άνοι-

ο του ’65 και έψαξαν για το επί-
δεν βρήκαν τίποτα και η απο-
λη. Έψαξαν μετά για το επίθετο
λος για το Μιχαήλ. Δεν βρήκαν
πραγματικά είχαν απογοητευτεί.
ς ήδη το χαρτί από την εκκλησία
ν δυνατόν να συνέβαινε κάποιο
ά βρισκόταν η γιαγιά τους και
υν χωρίς να τη βρουν. Τότε μια
άσει από το μυαλό και ρώτησαν

υς καταλόγους; Είναι σύμφωνα
τείλουν από την εκκλησία ή ότι
υ θα τη φέρει να τη θάψει; Κι
άνθρωπος και μου λέει «γιατί
Του λέω «στην Κύπρο έχουμε

ένα πρόβλημα. Παίρνουν πολλά επίθετα και υπάρχει το
ενδεχόμενο το όνομα του συζύγου να το γράψουν σαν
επίθετο. Δηλαδή αν ο σύζυγος είναι Ιωάννης, να γρά-
φτηκε η γιαγιά μου Ελένη Ιωάννου».

Ο υπάλληλος δυσκολευόταν να πιστέψει ότι θα μπο-
ρούσε να είχε συμβεί κάτι τέτοιο, είχε την εντύπωση ότι
απλά τον κορόιδευαν και έχασαν αρκετό χρόνο μέχρι
να τον πείσουν ότι του έλεγαν την αλήθεια. Όταν στο
τέλος πείστηκε και τους το έδωσε:

«Μας το έδωσε και με το που άνοιξε τον δέκατο του
’65, τα μάτια μου έπεσαν αμέσως στη γιαγιά μου. Ελένη
Ιωάννου. Γέμισαν τα μάτια μου κι άρχισα να φωνάζω
«έτη στετέ, έτη στετέ». … Ανοίγει μετά το ερμάρι και
βγάζει άλλη κεττάππα πιο μεγάλη. Μου ζήτησε το νού-
μερο που έγραφε στον ένα κατάλογο, του το είπα , άνοιξε
τη σελίδα και είχε όλα τα στοιχεία. Πότε έβγαλαν την
γιαγιά μας από τον τάφο, ποια εταιρεία την έβγαλε, όλα,
τα πάντα με το νι και με το σίγμα».

Αφού τις καθοδήγησε για το πού να πάνε και πώς να
συνεχίσουν, την επόμενη μέρα πήγαν και πήραν τρία
αντίγραφα της ληξιαρχικής πράξης. Πήγαν μετά ξανά
στο κοιμητήριο για να βρούνε τον ομαδικό τάφο όπου
είχε θαφτεί μετά η γιαγιά τους.

«Ψάξαμε και βρήκαμε τον ομαδικό τάφο. Ήταν ένας
πολύ περιποιημένος μεγάλος τάφος. Είχε τρεις εισδοχές
σαν τα κυρίζια, ήταν γεμάτος σταυρούς, γεμάτο καντήλια
και μας είπε ότι στο χωνευτήρι (έτσι ονομάζεται) μπαί-
νουν τα οστά των ατόμων που είναι τα αζήτητα ή που
επιλέγουν λόγω οικονομικής κατάστασης να το κάμουν,
γιατί είναι δωρεάν εκεί θαμμένοι».

Ζήτησαν από την υπεύθυνη του τμήματος να φτιάξουν
έναν σταυρό στο χωνευτήρι για τη γιαγιά τους. Εκείνη
αρνήθηκε και τους πρότεινε αν ήθελαν να κάνουν δωρεά
μια βρύση στο κοιμητήριο. Έτσι κι έκαναν.

«…Εμείς αποφασίσαμε να επιδιορθώσουμε μια βρύση
εις μνήμη της γιαγιάς, με τη φωτογραφία της γιαγιάς.
Θα είναι έτοιμη τώρα μέσα στον Απρίλη και θα τοπο-
θετηθεί εκεί έξω από τον τομέα των Καθολικών μέσα το
δρόμο. Μεταξύ του τομέα των Καθολικών και ενός τομέα
των Ορθόδοξων. Θα είναι πάνω η φωτογραφία της, και
θα γράφει τα στοιχεία της. Ελένη Ιωάννου Παχίτα, θα-
νούσα την τάδε ημερομηνία, Κορμακίτης Κύπρος».

Προτού επιστρέψουν στην Κύπρο, έκαναν ένα μνη-
μόσυνο στην εκκλησία όπου πριν τόσα χρόνια είχε γίνει
η κηδεία. Επιπλέον, πήραν λίγο χώμα από το χωνευτήρι
και από τον πρώτο τάφο της γιαγιάς τους και το έβαλαν
μέσα σε ένα μικρό μπαουλάκι για να το φέρουν μαζί
τους.

«…Ήταν το μόνο πράμα που μπορούσαμε να κάμουμε
και να φέρουμε μαζί μας», μας είπαν χαρακτηριστικά.

Η επιστροφή στην Κύπρο…
«Η μάνα μου δεν ήξερε αρχικά γιατί ήταν να πάμε

στην Αθήνα. Και αφού επέμενε πάρα πολύ αναγκάστηκα
στο τέλος να της πω ότι θα πάω να βρω τον τάφο της
γιαγιάς μου. Πρώτη φορά επέμενε τόσο πολύ να μάθει
το λόγο που θα πήγαινα και τελικά της το είχε πει μια

πελάτισσά της πριν, γι’ αυτό. Της είχε πει μια πελάτισσά
της ότι οι κόρες σου θα φύγουν και θα σου φέρουν μια
ξένη που θέλεις. … Πήγα σπίτι την Καθαρά Δευτέρα και
έβαλα το μπαούλο πάνω στον καναπέ. Δεν με είδε γιατί
το είχα δεμένο μέσα στην τσάντα. Στο δεκάλεπτο είπε
μου: «Είπες μου ότι έννα μου φέρεις μιαν ξένη. Μιαν
επίσημη ξένη. Καρτερώ μιαν επίσημη ξένη.» Και της
είπα έφερα σου την. Ήρθε και η Γιαννούλα και έπιασε
η Γιαννούλα το μπαουλάκι. Εγώ δεν ξαναείδα τη μάνα
μου έτσι. Ούτε ποτέ της μας είπε οτιδήποτε για τη γιαγιά
μου. Εκείνη τη μέρα μας είπε στο άκουσμα του θανάτου
της τι έκαμε, εκείνη την μέρα μάθαμε τι της είπε ο γιατρός
στην Κύπρο και άλλα πολλά που δεν τα ξέραμε εμείς.
Και έπιασε το μπαούλο και το φιλούσε, πήρε τα αδέλφια
της, τον αδελφό της το μεγάλο να του πει ότι είχε μια
ξένη στο σπίτι της και να έρθει να τη δει. Ήταν πολύ
συγκινητική στιγμή εκείνη που η μάνα μου έπιασε το
μπαούλο και ξέσπασε σε λυγμούς και θρήνησε. Εκείνη
την ώρα θρήνησε τη μάνα της, το χαμό της μάνας της».  

Το μπαουλάκι είχε πάρει για λίγες μέρες τη θέση του
στο σπίτι της κυρίας Νίνας, ανάμεσα σε κόκκινα τριαν-
τάφυλλα και σε ένα καντήλι που άναβε μέρα και νύχτα.
Έμεινε εκεί μέχρι τη μέρα που έγινε μια σεμνή τελετή
στην εκκλησία του χωριού και η γιαγιά Ελεγκού θάφτηκε
στον τάφο της μάνας της. Εκεί πάνε συχνά τα παιδιά της
για να ανάβουν το καντήλι στον τάφο της μάνας τους,
κάτι που δεν είχαν την ευκαιρία να κάνουν τόσα χρόνια
και που τους είχε επηρεάσει.

«…Το γεγονός ότι δεν είδαν τη μάνα τους νεκρή, δεν
θρήνησαν, δεν το ξεπέρασαν. Τους επηρέασε. Ίσως
είναι γι’ αυτό που δεν μιλούσαν τόσα χρόνια. Ήταν σαν
να και εκείνη την ώρα πέθανε η μάνα της κι εκείνη την
ώρα είδε την μάνα της πεθαμένη κι έπρεπε να θρηνήσει
να μοιρολογήσει. Εγώ μιλώ και ανατριχιάζω. Έβλεπα
τη μάνα μου κι έλεγα σαν να και τώρα πέθανε η μάνα
της. Κι όντως πρέπει να θρηνήσεις το δικό σου, πρέπει
να κλάψεις, να το βγάλεις από μέσα σου, να το βιώσεις
για να το ξεπεράσεις. … Και δεν ήταν μόνον η μάμα μου.
Ήταν όλοι. Ο θείος ο Ηλλίκκας δεν άφηνε το μπαούλο.
Το κρατούσε το μπαούλο στα χέρια του σαν να και κρα-
τούσε μωρό».

Η κυρία Νίνα Σκούλλου μαρτυρά…
«Μου είπαν την τελευταία στιγμή τα παιδιά μου τι

επρόκειτο να κάμουν και για μια εβδομάδα δεν έκλεισα
μάτι από την αγωνία μου. Κυριακή βράδυ μου ετηλεφώ-
νησαν από το αεροδρόμιο ότι εφτάσαν, έπαθα όπως το
νευρικό, έκλαια για πολλές ώρες συνέχεια. Την επομένη
μέρα ήρθαν στο χωριό. Είπα και στον άντρα μου και στα
παιδιά μου και στα αδέρφια μου όλα ότι τώρα περιμέ-
νουμε μια ξένη, επίσημη, στο σπίτι μας και ετοίμασα
πολλά κόκκινα μεγάλα τριαντάφυλλα. Ήρθε η Λένια και
τη ρώτησα που ήταν η Γιαννούλα. Μου είπε ότι θα ερ-
χόταν μετά και με ρώτησε τι την ήθελα. Της είπα «θα
μου φέρει την ξένη που περιμένουμε». Τότε μου είπε
«Την έφερα εγώ την ξένη». Και μπήκα στο σπίτι, γονάτισα
μπροστά στο κουτί με το χώμα από τον τάφο της μάνας
μου και έκλαψα τόσο όσο δεν έκλαψα για 49 ολόκληρα
χρόνια. Έλεγα συνέχεια «μανά που είσαι μανά, εχάσαμεν
σε μανά». Την έκλαψα πάρα πολύ. Την είχαμε στο σπίτι
για μια εβδομάδα από την Δευτέρα μέχρι το Σάββατο
όταν κάναμε την τελετή στην εκκλησία. Κάθε νύχτα κοι-
μόμασταν εκεί δίπλα της με την Τώνια, την φιλούσαμε

πρώτα και μετά να κοιμηθούμε. Το Σάββατο που θα έφευ-
γε από το σπίτι μου λέει η Τώνια «Μάμμα εννά μας λείψει
η γιαγιά» και εγώ της είπα «εννά έχουμεν την φωτογρα-
φίαν της και θα είναι δαμαί κοντά μας πκιον». Είμασταν
μωρά τότε που πέθανε και για όλα τούτα τα χρόνια δεν
πιστεύαμε πραγματικά τι έγινε, δεν είδαμε τίποτε. Και
ο παπάς μας τόση αγάπη μας έδειξε που δεν μας άφησε
να νοιώσουμε ορφάνια και μοναξιά. Ο Θεός να αναπαύ-
σει την ψυχή και των δύο. Η τελετή ήθελα να είναι μια
στιγμή δική μας οικογενειακή γι’ αυτό και δεν είπαμε
σε πολλούς. Λίγοι φίλοι και συγγενείς μόνο ήταν. Την
θάψαμε εκεί στον τάφο  με την μητέρα της και τώρα
είναι πλέον κοντά μας. Νοιώθω ξεκούραστη τώρα επειδή
ξέρω ότι θα της πάρω ένα λουλούδι, ένα κερί να της
ανάψω και εκείνη θα είναι εδώ κοντά να μας προσέχει.
Και είμαι σίγουρη ότι και εκείνη θα νοιώθει το ίδιο ξε-
κούραστη αφού μετά από 49 χρόνια στην ξενιτειά, ήρθε
τελικά στο χωριό της, στο σπίτι της».

ΕΤΑΙ ΣΤΗΝ ΕΠΙΦΑΝΕΙΑ 49 ΧΡΟΝΙΑ ΜΕΤΑ ΤΟ ΘΑΝΑΤΟ ΤΗΣ

… Η εκπλήρωση ενός ονείρου…

«Ήρθε η Λένια και τη ρώτησα που ήταν
η Γιαννούλα. Μου είπε ότι θα ερχόταν
μετά και με ρώτησε τι την ήθελα. Της
είπα «θα μου φέρει την ξένη που
περιμένουμε». Τότε μου είπε «Την
έφερα εγώ την ξένη». Και μπήκα στο
σπίτι, γονάτισα μπροστά στο κουτί με
το χώμα από τον τάφο της μάνας μου
και έκλαψα τόσο όσο δεν έκλαψα για
49 ολόκληρα χρόνια. Έλεγα συνέχεια
«μανά που είσαι μανά, εχάσαμεν σε
μανά». Την έκλαψα πάρα πολύ»

σα χρόνια ένα μυστήριο
πέθανε η γιαγιά τους; Πώς
τάφος της και γιατί ποτέ
ε; Γιατί ποτέ δεν επέστρε-
για να ταφεί; Απαντήσεις

σισαν να δώσουν η Λένια
ύλλου, πριν από περίπου
αρχίσει τις πρώτες τους
 Οι πληροφορίες που εί-

έως και μηδαμινές. Είχαν
α στα τυφλά. Ήταν όμως

για το χατίρι της μάνας
ν, να βρουν και να φέρουν
γιαγιά τους (φώτο δεξιά),
α Νίνα (φώτο αριστερά)

βει ένα καντήλι στον τάφο
ς κάνει όλος ο κόσμος.
σπάθειες τα κατάφεραν!

Οι αδελφές Λένια και Γιάννα

Σκούλλου.
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President Anastasiades meets the Pope

V
atican City, 15 February
2014: On Saturday morning
in the Vatican Apostolic Pa-
lace, Pope Francis received
Nikos Anastasiades, the Pre-
sident of the Republic of Cy-

prus. The President of Cyprus later met
Vatican Secretary of State, Archbishop
Pietro Parolin along with Vatican Secre-
tary for Relations with States, Archbishop
Dominique Mamberti. 

A Vatican statement said that during the
cordial talks which highlighted the good
relations between the Holy See and the
Republic of Cyprus, mention was made of
several matters of common interest, such
as the positive role of religion in society
and the protection of the right to religious
freedom.

Both side expressed satisfaction at the
resumption of negotiations aiming at the
development of a shared solution to the
Island’s current situation. Finally, both
sides indicated their concern regarding the
political instability affecting the region of
the Near and Middle East, which leads to
great suffering on the part of civilian po-
pulations, and shared their hope that the
Christian communities in the various co-
untries may continue to offer their con-
tribution to building a future of material
and spiritual wellbeing.

In an interview with Vatican’s newspaper
‘Osservatore Romano, on the eve of his
meeting with Pope Francis, President of

Cyprus spoke of the need to restore and
enhance the Christian heritage, coexistence
between religions, Europe’s contribution
to peace in the Middle East, and the fate
of the thousands of migrants trying to reach
Europe through the Mediterranean. 

When asked about Pope’s grave concern
about the future of Christians in the Middle
East, and the role of the international com-
munity to prevent Christian deletion from
that region, he said that Cyprus has been
blessed by a strong Christian heritage. Cy-
prus, he said, is an island state in the east
of the Mediterranean, at the crossroads
between Europe, Asia and Africa, a Member
State of the European Union, a melting pot
of religions and cultures, a country that,
despite its recent tragic history, a model
for peaceful co-existence of the monoth-

eistic religions of the world.
Nikos Anastasiades shared the concerns

of the Holy Father about the future of Ch-
ristianity, but added, protecting the rights
of religious minorities, including Christians,
is essential to safeguard the fundamental
principle of human rights. ‘We strongly be-
lieve that the international community sh-
are a great responsibility to take measures
to protect and promote the rights and re-
ligious freedoms of Christians in the tu-
multuous region of the southern Mediter-
ranean’, he added.

About the major concern expressed
by Pope Francis to the fate of the thou-
sands of migrants trying to reach Europe,
the President said that Cyprus shares
many of the foreign policy priorities of
the Holy See, as the protection of human

and religious rights, the fight against traf-
ficking in human beings and the need to
address the issue of migration. He said
that illegal migration and trafficking in
human beings should be treated with a
humanitarian approach, respecting and
supporting human rights. 

President Anastasiades allocated great
political significance to his visit to the Va-
tican as a proxy to promoting the national
interests of Cyprus, especially on the is-
sues of the resumption of negotiations
and confidence-building measures. Spe-
aking to the press after the meetings, he
described the visit as “very important,
productive and constructive” and hinted
at looking to the Vatican to exert its in-
fluence on many western governments
to promote and secure support on issues

relating to Cyprus. “During my meetings
with the Pope and the Prime Minister I
was met with full understanding. Consi-
dering that on March 27 USA President
Barack Obama will be visiting the Vatican,
as well as the influence the Vatican exerts
on many governments which have a role
to play, one can understand the impor-
tance of these meetings,” he said. He con-
cluded that “our positions are met with
understanding on all issues raised, as well
as that of confidence-building measures.” 

According to our newspaper’s sources,
during the meeting with the Pope, Presi-
dent Anastasiades discussed a number of
issues relating to the presence and survival
of the Maronite community of Cyprus on
the island, thus fulfilling a promise he gave
during his visit to the community on St Ma-
ron’s feast a week earlier in Nicosia. Ac-
cording to the same sources the Pope sh-
owed extreme interest on all issues raised. 

The President arrived at the Vatican ac-
companied by First Lady Andri Anastasia-
des, the Minister of Foreign Affairs Ioannis
Kasoulides, the Minister of Energy, Com-
merce, Industry and Tourism Georgos Lak-
kotrypis, Government Spokesman Christos
Stylianides, the Ambassador of the Republic
to the Holy See Yiorgos Poullides, the Per-
manent Secretary of the Ministry of Finance
Christos Patsalides and the Director of the
Diplomatic Office of the President Mr Nicos
Christodoulides.

( CNA ) Archbishop of Cyprus Chrysostomos
II, who recently attended a luncheon with the
Mufti of Turkish Cypriots Talip Atalay in occu-
pied Nicosia, expressed his willingness to work
together so that the good days return on the
island.

Speaking to reporters before the start of the
meal the Archbishop said: “We have decided that
we will all work together in order to bring back
the good cooperation, which used to exist between
our people, Turks and Greeks, Maronites and Ar-
menians”. He said that an effort is under way to
approach each other and contribute in order to
bring the joy on the faces of all Cypriots so that
love prevails on the island. He expressed his belief
that “when love reigns, all problems are solved”
adding that “this is our goal and we all work in
this direction.” He even said that he will do what-
ever depends on his side in order to bring better
days on the island” adding that “political leaders
will also work when they see the religious leaders
working together.

Speaking also to the press before the meal, the
Mufti said that this was a historic day because
the religious leaders met and major steps were
taken to create hope for the future. “There are”,
he said, “many common problems and everyone
agrees that the problems can only be resolved
through dialogue and good relations. We try to
avoid political language as possible and use the
language of religion to improve trust between us.
That will support the negotiators to discuss the
real issues on the table. Atalay then went on to
say “The most important contribution of religious
leaders concerns overcoming the psychological
trades”. Having said that both sides have religious
sensitivities, he added that he was satisfied with

the statement of Archbishop Chrysostomos fol-
lowing the attack on the former leader of the
Turkish Cypriots, Mehmet Ali Talat. 

The Maronite Archbishop Joseph Soueif said
that all people believe in a God, adding that
“he is the creator of mankind. He put freedom,
love and peace in the hearts of every man
and woman” he said. “Thus, our meeting is a
common space to renew these values,   not on-
ly among us because we believe in these val-
ues, but also to spread these values   to our
beloved Cyprus”. Noting that these values   are
part of the history of the island, he said that
all Cyprus has a mission not only on the island
but for the region”. “When there are conflicts,
we must be a sign of forgiveness, reconcilia-
tion and peace” he said, adding that Cyprus
and the area around should be protected, by
spreading the logic in creating peace and so-
cial stability in societies.

Mr. Peter Weiderud said that the Cyprus prob-

lem is not religious but political. “Religion”, he
said, “is affected and is a victim of the problem”.
He noted that religion is associated with the iden-
tity of people and added that a Swedish initiative
started, working with religious leaders in 2009
when it was realized that religious leaders have
stopped talking to each other in 1963”. “When
people do not speak to each another, they also
stop to understand each other. This, of course,
is a big problem” Mr. Weiderud said. He added
that Cyprus is the only EU country where Christians
and Muslims lived together, worked together and
live together in harmony historically, but not for
the last 50 years. Anything that can be done to
restore this historic contribution to the rest of
Europe, is extremely important, he said. “We be-
lieve that there are things where the religious
leaders can contribute in the political process,"
he said, “and we are grateful for the fact that re-
ligious leaders are brave enough to work together
to help people understand each other”. 

Maronite
athletes
honoured 

In a modest and simple ceremony, on Wednes-
day, March 26, at the Olympic Hall in Nicosia, young
athletes of the Maronite community were honoured
for their performance and service. The event was
organised by the Maronite Catholic Youth of Cyprus
and was dedicated in memory of the late Defence
Minister Tasos Mitsopoulos who died unexpectedly
just a few days before the event. Tasos Mitsopoulos,
was a good friend of the Maronite community and
loyal companion on the path of Catholic Youth
hitherto and therefore one minute's silence in his
memory was held, with the start of the event. 

The event was graced with the presence of H.E.
Joseph Soueif, Maronite Archbishop of Cyprus, Gen-
eral Charalambos Lottas, General Secretary of the
Cyprus Olympic Committee, Mr Cleanthes Georgiadis,
Vice President of the Cyprus Sports Organisation (on
behalf of the President of the CSO) and Mr Constan-
tinos Stylianou, member of the Youth Board of Cyprus
(on behalf of the President of ONEK Panagiotis Se-
dona). In their short addresses to the event, they
have all congratulated the athletes and their families
for their great achievements and greeted and praised
the initiative of the Catholic Maronite Youth. 

Nine athletes in total, originating from the four
occupied villages of the Maronite community, who
excelled at individual level with international or
Pancyprian performances Top of Form 1 were ho-
noured. In order of age these are the following:
Maria Fenek, Christina Petri, Michelle Tuastad,
Josephine Skender, George Diola, Alexandra Sk-
ender Timothea Diola, Iliana Karachanna and  Na-
talia Evangelidou. 

Maronite Press

Desire for cooperation among religious leaders in Cyprus

Lunch in occupied Nicosia
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ΑΝΑΒΕΙ ΤΟ ΦΛΑΣΟ ΤΥΠΟΣ ΤΩΝ ΜΑΡΩΝΙΤΩΝ16

ΚΑΘΑΡΙΟΤΗΤΑ ΚΑΙ ΔΕΝΤΡΟΦΥΤΕΥΣΗ ΑΠΟ ΜΕΛΗ ΤΟΥ
KORMAKITΙS TRUST ΣΤΟ ΠΟΛΙΤΙΣΤΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ ΣΤΟΝ ΚΟΡΜΑΚΙΤΗ

ΔΙΑΛΕΞΗ ΓΙΑ ΤΗΝ ΣΥΡΟ
ΜΑΡΩΝΙΤΙΚΗ ΜΟΥΣΙΚΗ 
Ο Σύνδεσμος Μαρωνιτών Επιστημόνων Κύπρου διοργάνωσε στις 8 Απριλίου
στη Λευκωσία, διάλεξη από τον πατέρα Ιωσήφ Μηχαηλίδη Λακκοτρύπη με θέμα
την ιστορία της Συρο-Μαρωνιτικής Μουσικής. Μια πραγματικά ενδιαφέρουσα
διάλεξη από ένα από τους πλέον καταρτισμένους ανθρώπους στο θέμα, εμπλού-
τισε σε μεγάλο βαθμό τις γνώσεις του κοινού που την παρακολούθησε.

ΠΡΩΤΑΘΛΗΜΑ
ΠΙΛΟΤΤΑΣ ΣΤΗΝ ΕΜΑ

Μέλη και φίλοι του Kormakitis Trust εκστρά-
τευσαν στον Κορμακίτη στις 8 Φεβρουαρίου όπου
καθάρισαν την αυλή του Πολιτιστικού Κέντρου
και φύτεψαν δενδρίλια για καλλωπισμό του χώ-
ρου. Μια ευχάριστη ενέργεια που έδωσε πνοή στον
ιστορικό αυτό χώρο του χωριού.

Πρωτάθλημα πιλόττας στήθηκε και πάλι τον Φεβρουάριο στο σωματείο της
ΕΜΑ στην Ανθούπολη με δεκάδες λάτρεις του παιγνιδιού να λαμβάνουν μέρος.
Σε μια πολύ ευχάριστη ατμόσφαιρα οι διαγωνισθέντες τα έδωσαν όλα για την
διάκριση και τα μεγάλα έπαθλα. Ένας πραγματικός θεσμός πλέον για το σω-
ματείο που κερδίζει φίλους χρόνο με χρόνο.
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ΑΝΑΒΕΙ ΤΟ ΦΛΑΣ Ο ΤΥΠΟΣ ΤΩΝ ΜΑΡΩΝΙΤΩΝ 17

ΦΙΛΑΝΘΡΩΠΙΚΟ ΤΣΑΙ ΑΠΟ
ΤΙΣ ΓΥΝΑΙΚΕΣ ΤΟΥ ΚΕΔΡΟΥ

Κοσμοσυρροή στο Lemon Park στις 6 Απριλίου όπου το Γυναικείο Σώμα του «Κέδρου»
Αγίας Μαρίνας Σκυλλούρας οργάνωσε και φέτος φιλανθρωπικό τσάι. Γυναίκες και
άνδρες από όλα τα χωριά της κοινότητας έδωσαν το παρόν τους στην εκδήλωση η οποία
για ακόμα μια χρονιά στέφθηκε με απόλυτη επιτυχία. 

ΠΑΡΤΥ ΑΠΟ ΤΟΥΣ
ΚΥΝΗΓΟΥΣ ΤΗΣ ΛΑΟΤΡΥΠΑΣ

Τρικούβερτο πάρτυ έστησαν τα μέλη και οι φίλοι του Κυνηγετικού Συλλόγου «Λαότρυπα» στους χώρους
του σωματείου «Κορμακίτης» στις 12 Απριλίου. Οι μυρωδιές από το φρεσκοψημένο κυνήγι έσπαγαν
μύτες στην κυριολεξία ενώ το ποτό έρεε ακατάπαυστα. Όλοι οι παρευρισκόμενοι πέρασαν όμορφα με
τις ιστορίες από παλιές και νέες κυνηγετικές περιπέτειες να προκαλούν το γέλιο. Υποσχέθηκαν δε
νέες επιτυχίες και διασκεδάσεις στο μέλλον. 

ΠΑΣΧΑΛΙΝΗ ΑΤΜΟΣΦΑΙΡΑ
ΣΤΗΝ ΚΑΡΠΑΣΙΑ 

ΚΑΙ ΤΟΝ ΚΟΡΜΑΚΙΤΗ
Όλα θύμιζαν Πάσχα στην Καρπάσια και τον Κορμακίτη το Σαββατοκύριακο
του Λαζάρου και των Βαΐων. Η αναπαράσταση του Λαζάρου από τα παιδιά
του Δημοτικού Άγιος Μάρωνας, η μεγάλη Θεία Λειτουργία και η Λιτανεία
της Ελιάς με τη συμμετοχή των παιδιών από το νηπιαγωγείο Άγιος Μάρωνας,
το φιλανθρωπικό παζαράκι της Καθολικής Νεολαίας και το φούρνισμα των
παραδοσιακών κουλουριών, αποτελούν ένα μεγάλο προμήνυμα για την Αγία
Εβδομάδα και την Ανάσταση. 
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Σ
τον Μεσαίωνα κατά την διάρκεια της
Φραγκικής κυριαρχίας, οι Μαρωνίτες της
Λευκωσίας εκκλησιάζονταν στο ναό του
Αγίου Ιακώβου. Μετά την κατάκτηση της
νήσου από τους Οθωμανούς, η ενορία της
Λευκωσίας παρήκμασε γρήγορα. Ο Νταν-

τίνι, απεσταλμένος του Πάπα, που επισκέφτηκε την
Λευκωσία το 1596 μιλάει για μια εκκλησία σε κακή
κατάσταση και λυπάται για την φτωχή επίπλωση της.
Όμως η τοποθεσία του μεσαιωνικού Αγίου Ιακώβου
χάθηκε κατά την διάρκεια των αιώνων και δεν ξέρουμε
ποιά σχέση έχει με το σημερινό κέντρο της Μαρωνί-
τικης ενορίας της Λευκωσίας.

Είναι καλά τεκμηριωμένο ότι σε μεταγενέστερες
εποχές υπήρχε στην Λευκωσία μια Μαρωνίτικη εκ-
κλησία της Παναγίας των Χαρίτων, η οποία ανακαι-

νίστηκε το 1886.
Μόνο το 1960
κτίστηκε στην
ίδια τοποθεσία
ο μεγάλος σημε-

ρινός καθεδρικός ναός με πρωτοβουλία του γενικού
Βικάριου Μαρωνιτών Κύπρου Χωρεπισκόπου Ιωάννη
Φοραδάρη από τον Κορμακίτη. Η νέα εκκλησία της
Αγίας Μαρίνας ολοκληρώθηκε το 1972.

Τα Μαρωνίτικα χωριά Κορμακίτης, Καρπάσια, Ασώ-
ματος και Καμπυλή φυλάττουν πολύ παλαιότερες εκ-
κλησίες που όλες χρονολογούνται στην Φραγκική
εποχή. Επί πλέον οι γέροντες της Μαρωνίτικης κοι-
νότητας θυμούνται επίσης τα παλιά θρησκευτικά μνη-
μεία στο Μαρκί, στο Βουνό και στην Κυθρέα τα οποία
πριν από τον πόλεμο επισκέπτονταν μια φορά το χρό-
νο. Υπάρχουν όμως και άλλα Μαρωνίτικα μνημεία
που χρονολογούνται από τον Μεσαίωνα και που αγνο-
ούνται από τους περισσότερους Μαρωνίτες. Σε άλλο
άρθρο περίγραψα το μοναχικό συγκρότημα του Αγίου
Γεωργίου του Αττάλου, τον Άγιο Λουκά στην Κλεπίνι,
και την Παναγία του Ποτάμου στο Καζάφανι, μνημεία
που σε μια εποχή όλα ανήκαν στους Μαρωνίτες. 

Ένα Μαρωνίτικο μνημείο όμως δεν έλκυσε το δέον
ενδιαφέρον. Αποτελεί τη μεγαλύτερη και πιο πλούσια
στολισμένη μεσαιωνική εκκλησία των Μαρωνιτών
στην Κύπρο: η Αγία Άννα στην Αμμόχωστο. Από με-
σαιωνικές πηγές ξέρουμε ότι οι Μαρωνίτες της Αμ-
μοχώστου εκκλησιάζονταν στην Αγία Άννα, και έτσι
περιγράφεται στα σύγχρονα ιστορικά έργα. Η εκκλησία
περιλαμβάνεται επίσης στους τουριστικούς χάρτες
και μια μέρα του Δεκεμβρίου του 2009 αποφάσισα
να κάνω εκδρομή προς την Αμμόχωστο για να δω τι
υπολείπεται από αυτό το μοναδικό μνημείο της Μα-
ρωνίτικης παρουσίας στην μεγαλύτερη μεσαιωνική
πόλη της Κύπρου.

Η μεγάλη έκπληξη για μένα ήταν, ότι η Αγία Άννα
υπάρχει ακόμα και επί πλέον σχετικά άθικτη! Στην
σημερινή Αμμόχωστο εκτός από τον ναό του Αγίου
Νικολάου, που μετατράπηκε σε τέμενος, οι περισσό-
τερες άλλες εκκλησίες είναι ερείπια με πεσμένους
θόλους. Η Αγία Άννα όμως επιβίωσε την άλωση της
πόλης από τους Οθωμανούς και αναπαλαιώθηκε προ-
σεκτικά από τις Αγγλικές αρχές. Μετά την Τουρκική
εισβολή του 1974 ο χώρος που ευρίσκεται ο ναός έγινε
στρατιωτική ζώνη και μόλις πρόσφατα ο χώρος είναι
πλέον προσβάσιμος. 

Η εκκλησία ευρίσκεται κοντά στα δυτικά τείχη της
παλαιάς πόλης και στον προμαχώνα Μαρτινέγκο και
φαίνεται ήδη απ’ έξω από την παλιά πόλη αφού το
κωδωνοστάσι προεξέχει πάνω από τα τείχη. Μπορεί
κανείς ελεύθερα να μπει στον χώρο χωρίς φραγμό η
άλλα εμπόδια για να κάνει ένα περίπατο γύρω στον
ναό. Η εκκλησία είναι όμως κλειστή και δεν μπορεί
κανείς να εισέλθει στο εσωτερικό της δυστυχώς. Αλλά
εδώ μας βοηθάει μια μελέτη, που οι ειδικοί Langdale
και Walsh δημοσίευσαν το 2007, στοιχεία της οποίας
θα χρησιμοποιήσω στην συνέχεια. 

Στον Μεσαίωνα η βόρεια-δυτική γωνιά της Αμμο-
χώστου λεγόταν «η Συριανή γειτονιά», επειδή εκεί
κατοικούσαν οι πρόσφυγες και έμποροι από την Συρία,
οι Ιακωβίτες, οι Νεστοριάνοι και, ως μικρότερη ομάδα,
οι Μαρωνίτες. Σ’ αυτή τη γειτονιά οι Σύροι είχαν και
τις εκκλησίες τους. Ο ναός της Αγίας Άννας αποτελείται
από στενό και ψηλό κτίριο με χοντρές αντηρίδες και
στενά γοτθικά παράθυρα. Αρχικά ήταν Λατινική Κα-
θολική εκκλησία (πιθανό ανήκε στο μοναχικό τάγμα
των Δομινικανών), που κάπου στον 14ον αιώνα πα-
ραδόθηκε στους Μαρωνίτες. 

Η κύρια είσοδος έχει κλειστεί με μπετόν. Πάνω απ’
αυτή στο τύμπανο φαίνονται μέρη μιας πολύχρωμου
τοιχογραφίας που απεικονίζει την Παναγία με αγγέ-
λους στις δύο πλευρές. Ακόμα πιο πάνω στην πρόσοψη
βλέπουμε μια οριζόντια σειρά τετραγωνικών τρυπών
για δοκούς: στην πρόσοψη ήταν προσαρμοσμένος
ένας ξύλινος πρόναος. Οι καμπάνες βρίσκονταν στις
δύο καμάρες στο κωδωνοστάσι.

Πολύ ενδιαφέρουσα είναι μια τετράγωνη πέτρα με
γλυπτή παράσταση σταυρού και εγγραφή στον βόρειο
τοίχο του κτιρίου αλλά το συγκεκριμένο νόημα της
δεν είναι κατανοητό: είτε τοποθετήθηκε ως σήμα κα-
λοσύνης προς την Ελληνική κοινότητα είτε θέλει να
δείχνει ότι μέσα στον ναό διατηρείται μέρος του Τίμιου
Σταυρού.

Το εσωτερικό του ναού είναι ευχάριστος ψηλός
καλά φωτισμένος χώρος. Παλαιά ήταν  διακοσμημένο
με πλούσιες τοιχογραφίες απεικονίζοντας σκηνές της
ζωής του Ιησού και της Παναγίας και παραστάσεις
άλλων αγίων. Δυστυχώς είναι σε πολύ κακή κατάστα-
ση, εξ αιτίας του γεγονότος ότι η εκκλησία χρησιμο-
ποιήθηκε σαν στάβλος μέχρι το 1907. Η κατώτερη
ζώνη των τοίχων είναι σκεπασμένη με σουβά από
μπετόν. Είναι δυνατό κάτω από τον σουβά να σώζεται
ακόμα μέρος των τοιχογραφιών. Στο δυτικό μέρος
του ναού όμως δεν έχει σουβά και φαίνονται όμορφες
παραστάσεις διαφόρων αγίων.

Στο τέλος μια συμβουλή: Αν μια μέρα επισκεφτείτε
την Αμμόχωστο, μην ξεχάσετε να πάτε να δείτε την
Αγία Άννα. Ίσως στο μεταξύ υπάρχει η δυνατότητα
να μπείτε και μέσα.

Βιβλιογραφία:
http://www.frh-europe.org/wp-

content/uploads/2012/09/Walsh-Syrian-
Quarter.pdf

ΖΟΥΜ ΣΤΗΝ ΙΣΤΟΡΙΑΟ ΤΥΠΟΣ ΤΩΝ ΜΑΡΩΝΙΤΩΝ18

Η Αγία Άννα της Αμμοχώστου
Άγνωστο μνημείο του Μαρωνίτικου παρελθόντος

ΤΟΥ
ΑΡΝΟΛΝΤ ΕΝKΛΑΑΡ
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ΔΕΝ ΣΤΑΜΑΤΑ ΠΟΥΘΕΝΑ 
ΤΙΣ ΕΚΔΗΛΩΣΕΙΣ Η Κ.Ν.Μ.Κ.!!! 

Μ
ήνες γεμάτοι από εκδηλώσεις ήταν
για την Καθολική Νεολαία Μαρωνιτών
Κύπρου οι Μάρτιος και Απρίλιος!
Πρωτόγνωρη κίνηση από τη νεολαία
μας να γεμίσεις τους δύο μήνες ασφυ-
κτικά με εκδηλώσεις κάτι που φαίνεται

να κερδίζει όλες τις εντυπώσεις! Σε μια πραγματικά
ξεχωριστή εκδήλωση στο Ολυμπιακό Μέγαρο στις
26 Μαρτίου, όπου βραβεύτηκαν οι νέοι αθλητές μας,
η Κ.Ν.Μ.Κ. έκλεψε τις εντυπώσεις. Η συνέχεια δόθηκε

με μια μονοήμε-
ρη εκδρομή στις
Πλάτρες στις 6
Απριλίου, στην

οποία συμμετείχαν νέοι, τόσο από τη Λευκωσία όσο
και από τη Λεμεσό. Και αυτά δεν ήταν αρκετά. Το κα-
θιερωμένο Παζαράκι Αγάπης έλαβε και φέτος χώρα
στον Κορμακίτη και στέφθηκε με τεράστια επιτυχία.
Και ούτε δε φαίνεται να είναι αρκετά! Οι νέοι μας συ-
νεχίζουν ακάθεκτοι! 

Βραβεύτηκαν οι αθλητές μας 
Σε μια σεμνή και λιτή τελετή, την Τετάρτη 26 Μαρ-

τίου 2014, στο Ολυμπιακό Μέγαρο, επιβραβεύτηκαν
για τις επιδόσεις τους και την προσφορά τους οι νέοι
αθλητές της Κοινότητας μας. Η εκδήλωση που πραγ-
ματοποιήθηκε από την Καθολική Νεολαία Μαρωνιτών
Κύπρου αφιερώθηκε στη μνήμη του Υπουργού Άμυνας
Τάσου Μητσόπουλου που μας άφησε τόσο απρόσμενα.
Υπήρξε φίλος της Κοινότητας των Μαρωνιτών και πι-
στός συνοδοιπόρος στην πορεία της Καθολικής Νε-
ολαίας μέχρι σήμερα και για το λόγο τηρήθηκε και
ενός λεπτού σιγή στη μνήμη του, με την έναρξη της
εκδήλωσης.

Την εκδήλωση τίμησαν με την παρουσία τους ο Σε-
βασμιότατος Αρχιεπίσκοπος Μαρωνιτών κκ Ιωσήφ
Σουέηφ, ο Γενικός Γραμματέας της Κυπριακής Ολυμ-
πιακής Επιτροπής, Στρατηγός Χαράλαμπος Λόττας, ο
Αντιπρόεδρος του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού
κ. Κλεάνθης Γεωργιάδης (εκ μέρους της Προέδρου
του ΚΟΑ), το μέλος του Δ.Σ. του Οργανισμού Νεολαίας
Κύπρου κ. Κωνσταντίνος Στυλιανού (εκ μέρους του
Προέδρου του ΟΝΕΚ κ. Παναγιώτη Σεντόνα), οι οποίοι
απεύθυναν χαιρετισμούς και εξήραν την πρωτοβουλία
αυτή της Καθολικής Νεολαίας Μαρωνιτών Κύπρου.
Την εκδήλωση τίμησαν επίσης με το παρόν τους Κοι-
νοτάρχες, Πρόεδροι Σωματείων και άλλοι.

Συνολικά τιμήθηκαν εννέα αθλητές και αθλήτριες
που διακρίθηκαν σε ατομικό επίπεδο, με διεθνείς ή
παγκύπριες διακρίσεις και κατάγονται από τα κατε-
χόμενα χωριά μας. Η βράβευση έγινε με σειρά ηλικίας
των αθλητών (από το νεαρότερο στον μεγαλύτερο).

Βραβεύτηκαν κατά σειρά ηλικίας οι εξής αθλητές: Μα-
ρία Φένεκ, Χριστίνα Πετρή, Michelle Tuastad, Josephine
Σκέντερ, Γιώργος Διόλα, Αλεξάνδρα Σκέντερ, Τιμοθέα
Διόλα, Ηλιάνα Καράχαννα, Ναταλία Ευαγγελίδου.

Πέραν της βράβευσης η εκδήλωση πραγματοποι-
ήθηκε από την ΚΝΜΚ με απώτερο σκοπό να προβληθεί
το έργο των αθλητών μας προς τα έξω και να γίνει
σαφές προς όλους τους φορείς ότι η Κοινότητα ανα-
γνωρίζει τη δράση των αθλητών της. Είναι καιρός
όμως να το πράξει και ο τόπος και να τους στηρίξει
σε κάθε τους βήμα, με κάθε τρόπο και μέσο. Και στην
παρουσία των ανωτέρω φορέων, αυτό πιστεύουμε,
κατέστη σαφές. Αναμένουμε τώρα πράξεις και όχι
μόνο λόγια, για την καλύτερη δυνατή πρόοδο των
αθλητών μας.

Την παρουσία του στην εκδήλωση έδωσε ο προ-
πονητής του ΓΣΠ κ. Σπύρος Σπύρου, ο οποίος ζήτησε
στο τέλος της εκδήλωσης να πάρει το λόγο. Ο ίδιος

μίλησε ανοιχτά για τις δυνατότητες των αθλητών που
βραβεύτηκαν, γνωρίζοντας και τον καθένα προσωπικά,
αλλά και για την ανάγκη περισσότεροι νέοι από τη
Μαρωνιτική Κοινότητα να ασχοληθούν με τον αθλη-
τισμό. Ήταν μια απαραίτητη παρέμβαση, έστω και
εκτός προγράμματος, αφού ο αθλητισμός στις μέρες
μας είναι κάτι παραπάνω από αναγκαίος.

Με το πέρας της τελετής ακολούθησε δεξίωση. Με
ανακοίνωση του το Δ.Σ. της οργάνωσης απηύθυνε
ιδιαίτερες ευχαριστίες στην Κυπριακή Ολυμπιακή Επι-
τροπή για την ευγενή παραχώρηση της αίθουσας «Ευ
αγωνίζεσθε» στο Ολυμπιακό Μέγαρο και τον Πρόεδρο
της κ. Ουράνιο Ιωαννίδη που έθεσε υπό την αιγίδα
του την εκδήλωση. Επίσης, ευχαρίστησε τον Οργα-
νισμό Νεολαίας Κύπρου που στήριξε την εκδήλωση.
Ένα πράγμα να γνωρίζουν οι αθλητές μας. Τιμήθηκαν
γιατί το άξιζαν. Σε μια εκδήλωση που έπρεπε να είχε
γίνει προ πολλού και έγινε με πρωτοβουλία της Κα-

θολικής Νεολαίας Μαρωνιτών Κύπρου. Τώρα αναμέ-
νουμε από αυτούς ακόμη περισσότερα. Η ΚΝΜΚ υπο-
σχέθηκε ότι θα βρίσκεται δίπλα τους, σε κάθε βήμα
και θα στηρίζει κάθε τους προσπάθεια. Υποσχέθηκε
ακόμη να δώσει συνέχεια σε τέτοιες εκδηλώσεις!

Μονοήμερη εκδρομή στις Πλάτρες
Με μια μονοήμερη εκδρομή στις Πλάτρες συνεχί-

στηκαν οι εκδηλώσεις της Καθολικής Νεολαίας Μα-
ρωνιτών Κύπρου, εκδρομή που πραγματοποιήθηκε
την Κυριακή 6 Απριλίου 2014. Ξεχωριστή σημασία
προσέδωσε το γεγονός ότι στην εκδρομή συμμετείχαν
τόσο νέοι από τη Λεμεσό, όσο και νέοι από τη Λευ-
κωσία, οι οποίοι έδωσαν ραντεβού στο Εστιατόριο
«Λάμπρος Καληδόνια» στις Πλάτρες. Αρκετή ήταν η
συμμετοχή των νέων μας και από τις δύο πόλεις στέλ-
λοντας το μήνυμα μιας ενωμένης νεολαίας την οποία
αδυνατεί να διασπάσει η απόσταση που προέκυψε
λόγω της διασποράς. Μια όμορφη πρωτοβουλία της
Καθολικής Νεολαίας η οποία εξυπηρετεί και τους
σκοπούς της ίδρυσης της που δεν είναι άλλοι από το
να φέρνει τους νέους Μαρωνίτες κοντά. 

3ο Ετήσιο Παζαράκι Αγάπης
Οι εκδηλώσεις της Κ.Ν.Μ.Κ. δεν φαίνεται να έχουν

σταματημό! Η συνέχεια δόθηκε με το καθιερωμένο
πλέον Παζαράκι Αγάπης που πραγματοποιήθηκε με
τεράστια επιτυχία την Κυριακή των Βαΐων, στο προ-
αύλιο της Εκκλησίας του Αγίου Γεωργίου στον Κορ-
μακίτη. Το παζαράκι στέφθηκε με επιτυχία αφού όλα
τα προϊόντα που διατέθηκαν προς πώληση εξαφανί-
στηκαν! Ως αποτέλεσμα, ένα σεβαστό ποσό συγκεν-
τρώθηκε το οποίο θα διατεθεί για στήριξη του Συν-
δέσμου Ευημερίας Ατόμων με Νοητική Αναπηρία και
για στήριξη της φιλανθρωπικής οργάνωσης Caritas
Κύπρου. Η ανταπόκριση του κόσμου ήταν πραγματικά
συγκινητική, δείχνοντας έτσι εκτίμηση σε τέτοιου εί-
δους πρωτοβουλίες από την Καθολική Νεολαία Μα-
ρωνιτών Κύπρου και συνάμα ευαισθητοποίηση όταν
πρόκειται για στήριξη των συνανθρώπων μας που τη
χρειάζονται, παρά τα δεινά οικονομικά δεδομένα. Το
ποσό θα παραδοθεί το συντομότερο δυνατό, ισόποσα,
στις δύο οργανώσεις. 

Τίποτα δεν είναι αρκετό!!!
Στις εκδηλώσεις Απριλίου φαίνεται ότι έπεται συ-

νέχεια! 20 Απριλίου (Πάσχα) και 24 Απριλίου – κρα-
τήστε τις ημερομηνίες! Ακολουθούν εκδηλώσεις δυ-
ναμικά! Την Κυριακή του Πάσχα έρχεται η αναμενό-
μενη εκδήλωση για τους νέους μας στον Κορμακίτη!
24 Απριλίου η ΚΝΜΚ δίνει συνέχεια! Περισσότερα
εντός των ημερών!

ΤΟΥ
ΒΑΣΙΛΗ ΚΟΥΜΕΤΤΟΥ

Καλό Πάσχα
και Καλή
Ανάσταση!

Το Διοικητικό Συμβούλιο
της Καθολικής Νεολαίας
Μαρωνιτών Κύπρου εύχεται
σε όλους Καλό Πάσχα και
Καλή Ανάσταση. Είθε η
Ανάσταση του Κυρίου να
μας φέρει το συντομότερο
πίσω στα χωριά μας και
στη γη των προγόνων μας.

TYPOS 112-ΑPR 2014:POLITIS ADS  17/04/2014  10:47 ΜΜ  Page 19



ENΘΕΤΟ ΤΗΣ ΕΦΗΜΕΡΙΔΑΣ «ΤΥΠΟΣ» ΣΤΗΝ ΚΥΠΡΙΑΚΗ ΜΑΡΩΝΙΤΙΚΗ ΑΡΑΒΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ
ASH XABAR

XASIKO – MMARONITES
SACATUNI XTIR 

Fi  synentefksi ta ta fi l-efimeriδa shaitna, l-
Ypourγο tel Esoterikon Sokrati Xasiko xka psha
l-sxesi shaitu ma Mmaronites. Kal kif o mxallet
ma Mmaronites mil 1991, mi l-zman ta xatt kintam
tesur vulefti l-proti trik ma Dimokratiko Synager-
mo. Totes kal, nussat mi nnes tel epitelio telu,
ta kanyiaxtmu pshan te itlca vulefti l-Tjerynia
kanu Maronites. Min totes ost yiawm lu xtir pa-
rees Maronites u lu u xtir Maronites ta kyiaxtmu
fi l-shcal tel ikogenia shaitu. Shi trik ma tte intsi
kal l-ntsucot ta saullu Mmaronites. Pkiacaref
kal kif metaksin tus Mmaronites lixon δiafores
amma uo macalex u lu parees min kullon
parataksis. O ma kullon kal kaes u kiacaref xtir
kaes ash pisur.

Kanna kif rax l-δkiaca te Mmaronites xtir truk.
Rax u ma Anastasiadi,  rax u ma oxar apostoles
te Synagermo u xtir truk rax u vaxtu ma parees
shatu. Pi xubb xtir l-moδici tel Maronites u o xtir
mcapun ta alok ta o ypurγo makiaxter terux
pkion. 

Sailnax ash pisur mal provlimata tel Maronites
ta kyukacu fi l-ypurgio telu. Kanna kif mil zman
ta tilce Anastasiadi proedro xatt pale Epitropo
Tel Mionotites, alok e Kety pintu l- marxum
Kliridi, u akke xtir shcal piruxu kindam axxok
l-γrafio tela u ystera pitvadion ie auge ta kislax.
L-ypurgio telu lu te sai parapano ma Symvulia
tel δkyiaca u ma Muxtaries. Kal kif kindam  kafia
fitte provlimata amma alok ntailpu kullon u l-

shcal piruxu kaes. Omos kal, alok katca l-zman
ta kan fia pparaes xtir u kkyvernisi knd ati vira.
Alok pkion fattu xtir kkondylia u xtir fitte kyi-
axtru te sacitu.

Exen mil γpar themata kal ta picaγpu te xalsu
o adak tel kapr l-Mtine. Ltaket kanna lard an-
taxt δeca tel Marki amma l-trap kal ma o kaes
fenete u en xonevki kaes. Pisau analysis oxar
alok te acirfu siura ash tesur. Amma pisir
Marki ttekaplu telaku axar moδca epidi
Kkapr ta fia alok axxok l Agius o xader
te indal.

Sailnax ash pikul u psha l-prospathies
ta pisuru xok Kkypriako. Kal kif alok
xatt kindam shocol paca u o xtir texte
exen tekul ash tesur. Uo pisaddek
omos, kif l-shcal enne axarshik aδi l-
trik loγο te l-ikonomiki krisi. Lina
kal exen proedro, Anastasiadi ta
pisaddek fi llysi u ttesai ashma
kyiaxter pshan te sai exte lysi
kaise, an piritu u Tturk omos.
Pantos, kanna Xasiko, uo pikul
kif an ma ma xalles Kkypriako
enna dyskoleftumen xtir an-
nitlca mnaδi kkatastasi ta
naxni alok. Monom ma exte
lysi kaise lli shcal kyiaxtru
te indaylpu. U pisalli fi Rab-
bi tatsur lysi texte. 

Fia fitte zman mi ta, xost  l-facebook,
ulat mi δeca pixottu kapal catak aspro-
mavres fotografies mi  l-cishe tel deca.
Exen xtir kaes shocol ta pifaikinna ku-
litna ashik kand l-cishe totes, ashik ka-
nyitlapsou nnes u ash kanu shcalon. Xtir
mininna pilaku xost alli ffotografies nes
shaton ta ma kishcuon shi trik. Oxar
kyiakishcu pappoutaton u l-stetetaton
ta cashu maxxon fitte snin u totes ta ma-
du kanu zcar u ma pifikuon. Mi xxost fo-
tografies kullon l-proto shi ta exen ka-
talavi o kif nnes l catak kanu kullon jumb
exen mal axar, kanixubbu exen l axar u
kanisacatu exen l axar. L aufa kanu sa-
calukin ness, ma kanlixon teaklu, amma
pale kanixubbu exen l axar. Kanu mca-
punin ma allik ta kanyitcaδpu u kanu
ma farixton ma allik ta kan lixon farxa.

Kidies, , aroskies, caras, xtepat, vaftisha,
xrash, mandres, kopai, xsat! Fi kullon
kanu kullon exen moδca!

Telefteos Kypro tel Mberto, exen mil
nes ta pixottu xtir mnalli mavroaspres
fotografies xost ffacebook, kitep kif piri
ntsucot pshan tesur exen lefkoma ma
fotografies min kullon l ratses tel deca.
Tilep min memma lu catak fotografies
te axutilliaxon u na tes skanari, u paca-
ten teilteku fitte ta piritu te sacatu u na
apofasisun ashik tesur shocol. Xtir kaes
eskeftiken Kypro u kislax kulitna ankapel
java cinna u siura ttanlaki akke fotogra-
fies. Exen lefkoma ma akke catak foto-
grafies ttekun aparetito pshan kathe
payt xost l deca. Tte sacet latukia shatna
te itcalmu men kanu l proγοni shaton u
akke ma ttanδece l rizes shatna. 

ASH XABARASH XABARASH XABAR

LTAKA MA L-PAPA ANASTASIADI

Xost Fevrari ta katca, l-proedro te
l-Kypro Niko Anastasiadi rax Vvatikano
u ltaka ma l- Papa Frantzesko. Kan lu
macu l-ypourgo Eksoterikon Yiannaki
Kasulidi u l-ypourgo Emboriou Giorgo
Lakkotrypi. Kand u mratu l-proedro u
kan u l-ekprosopo telu Xristo Stylian-
idi. Ssynantisi shaiton raxet xok mi
nuss saca u xku psha katastasi Kkypro
u l-provlimata ta fia fi l-perioxi kulla
te Mesi Anatoli. Xku paca, akke ta
smacana mi nes ta enne jumb l-proe-
dro, psha l-katastasi tel Maronites te
l-Kypro u psha l-provlimata ta lixon,
idika alok ta pitsur γpire prospathia
te xalsu Kypriako. Papa Frantzesco rva
xtir enδiaferon teitcallem ash pisur u
yposxethiken te sacet augge takyiaxter. 

ASHIK KAND L-TINYIE TOTES

TYPOS 112-ΑPR 2014:POLITIS ADS  17/04/2014  10:47 ΜΜ  Page 20



ASH XABAR Ο ΤΥΠΟΣ ΤΩΝ ΜΑΡΩΝΙΤΩΝ 21

Το χωρίο άνθισε
Δδea farxet

Γ
έρνοντας  από την
Μύρτου κάτω, και
μπαίνοντας στα χώμα-
τα του χωριού  αλλάζει
ο καιρός, αλλάζει η
μέρα, ο αέρας,  ο ου-

ρανός, και σάμπως αλλάζει και
ο κόσμος όλος. Βρισκόμαστε
μπροστά σε μια εικόνα που νο-
μίζεις πως μπογιάτιζε ο Θεός με
όλον των λογιών χρώματα. Πρά-
σινο, κίτρινο, άσπρο, κόκκινο.

‘Άνθισαν τα δέντρα, τα λου-
λούδια, τα αγκάθια, οι λίγγρες
(αναθρήκες), οι σχοινιές, οι πε-
τραγγαθιές, το θυμάρι, και
ήταν σχεδόν να ανθίσουν και
οι πέτρες. 

Κατεβάζεις το τζάμι του αυτο-
κινήτου για να μπουν μέσα οι
ευωδιές και προς στιγμής ζαλί-
ζεσαι και σου κόβεται η αναπνοή.
Έτσι όπως οδηγάς, ξεπετιούνται

μπροστά σου αυτές οι χιλιάδες
λίγγρες, έτσι όπως ορθώνονται
από ‘κει και από ‘δω  του δρόμου,
και σου φαίνεται πως σε καλω-
σορίζουν σπίτι σου. Σε κάνουν
να νοιώθεις έτσι όπως περίμεναν
οι χωριανοί κανένα μεγάλο ηγέτη
η επίσκοπο και βγαίνανε να τον
προϋπαντήσουν εκεί πάνω στην
Καμάρα, και σκορπούσανε μερ-
σίνη στο δρόμο.

Τα χωράφια, σάμπως και τους
απλώσανε χαλιά. Οι χαρουπιές
ομόρφυναν, οι ελιές στολίστη-
καν νύμφες και τα μονοπάτια γέ-
μισαν λάζαρους, παπαρούνες,
και λουλούδια του Χριστού.

Σηκώνεις το κεφάλι προς τον
ουρανό, σταυροκοπιέσαι και λες:

Δοξάζω σε, Θεέ μου
Και αμέσως έρχεται στη σκέψη

σου Εκείνος, ο Χριστός, που έτσι
μέρες βασανιζόταν για μας, και

περπατούσε να βγει το Γολγοθά
που τον αναμέναμε να τον κρε-
μάσουμε πάνω στο σταυρό. Και
αντί έτσι καιρό, ο κόσμος να εί-
ναι μαύρος και ξερός από το μα-
ράζι και το θρήνο, Εκείνος επέ-
λεξε να τον κάνει να ανθίζει. Για
να μας δείξει  και να μας κάνει
να πιστέψουμε, πόσο μας αγαπά.
Πόσο μας πονά και πόσο δεν
μας ξεχνά. Και δεν τον ενοχλεί
ότι και να του κάνουμε εμείς.
Γιατί είμαστε παιδιά του. Υπάρ-
χει κανείς από μας που ρίχνει τα
παιδιά του? Ότι και να του κά-
νουν?

Το χωριό άνθισε. Όλοι μας,
από ένα λουλούδι, να τοποθετή-
σουμε πάνω στον επιτάφιο Του,
και να τον περιμένουμε να Ανα-
στηθεί. Έτσι μας είπε.

Χριστός Ανέστη . Το χωρίο
ανέστη.

ΤΟΥ
ΑΝΤΩΝΗ Π. ΣΚΟΥΛΛΟΥ

Mi ta smacana kif cantait xost me shrapna shi me kinna 
U paca kalipna pitokk osti tatt itlca u tatt axkinna 
Kulsaca mansael kif pitrux 
Sallaina u ppateremi, mill Catra u milli Msix tlupna 
Te saituk u tekapluk u pale tathkun jumpna 
Kshaca mimparra fia xtir, shpinak, latukia, mpratak
U ana kece anaxulla u pfik llasteia shatak
Ma psattek ash pikulunni xitsh
painni kif ttattitlca oxre xaitsh 
xot yinat u sai texte
ttaji u ana mi pcit
arrux fi ddeca antsai cit
ta la xxalli flauna ute exte!!

ΕΛΕΥΘΕΡΗ ΜΕΤΑΦΡΑΣΗ 
στη Νεοελληνική από την Κυπρομαρωνιτική Αραβική Διάλεκτο.

Με το που ακούσαμε πως εισήλθες (ενν. στο νοσοκομείο)
ούτε φάγαμε ούτε ήπιαμε τίποτα (χάλασε η ισορροπία της όρεξής μας)
Κι ακόμα η καρδιά μας χτυπά μέχρι να βγεις και να μας μιλήσεις.
Κάθε στιγμή ρωτάμε πώς είσαι
Διαβάσαμε και το Ροδάριο, παρακαλέσαμε και ζητήσαμε από την Παναγία και το Χριστό
Να σε βοηθήσουν, να σε φροντίσουν, και πάλι να επανέλθεις κοντά μας.
Κοίτα έξω (ενν. από την εντατική) είναι πολλοί
ο κουμπάρος σου, τα παιδιά, η σύζυγός σου.
Κι εγώ, κάθομαι εδώ (και σου γράφω) και θυμάμαι τα αστεία σου.
Δεν πιστεύω τίποτα από όσα άλλα μου λένε
νομίζω πως σε λίγο θα βγεις
βάλε πείσμα και κάνε γρήγορα
Θάρθω κι εγώ από μακριά
να πάμε στο χωριό μας να κάνουμε Πάσχα
..και να μην αφήσουμε καμιά φλαούνα!!

Tel Antoni Frangiskou

ΑΦΙΕΡΩΜΕΝΟ
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ΕΥΧΑΡΙΣΤΟΥΜΕ 
ΠΟΥ ΜΑΣ ΚΑΝΕΤΕ ΠΕΡΗΦΑΝΟΥΣ

Μ
ε την ευκαιρία της εκδήλωσης της
Καθολικής Νεολαίας Μαρωνιτών
Κύπρου για βράβευση των νέων
Μαρωνιτών αθλητών η εφημερίδα
μας σε αυτές τις λίγες γραμμές κά-
νει ένα μικρό αφιέρωμα για τους

αθλητές μας που βραβεύτηκαν. Στις δύσκολες μέρες
που διέρχεται ο τόπος, ο αθλητισμός είναι ο τομέας
που καταφέρνει να επιβιώνει δίνοντας συνάμα την
ελπίδα για καλύτερες μέρες και για ένα καλύτερο
αύριο. Αναμφίβολα ως Μαρωνίτες πρέπει να νιώ-
θουμε περήφανοι που και δικοί μας νέοι άνθρωποι
διαπρέπουν στα υψηλότερα επίπεδα του αθλητι-

σμού. Είναι
εξαιρετικά δύ-
σκολο για ένα
νέο αθλητή να
συνδυάζει τον

αθλητισμό με τις προσωπικές του υποχρεώσεις
(σπουδές, δουλειά κλπ.) και να καταφέρνει να δια-
πρέπει παντού. Οι δικοί μας αθλητές αυτό το επι-
τυγχάνουν και είναι ο λόγος που τα κατορθώματα
τους μοιάζουν ακόμη μεγαλύτερα.

Η Κ.Ν.Μ.Κ. αναγνωρίζοντας την προσπάθεια και
την προσφορά των εννέα νέων αθλητών μας, έκανε
το πρώτο βήμα. Είναι χρέος όλων μας τώρα να ακο-
λουθήσουμε και να στηρίξουμε τους αθλητές μας.
Η εφημερίδα μας δίνει συνέχεια με ένα μικρό αφιέ-
ρωμα και στους εννέα νέους που βραβεύτηκαν. Οι
νέοι λοιπόν που βραβεύτηκαν στις 26 Μαρτίου
είναι οι Μαρία Φένεκ, Χριστίνα Πετρή, Michelle
Tuastad, Josephine Σκέντερ, Γιώργος Διόλα, Αλε-
ξάνδρα Σκέντερ, Τιμοθέα Διόλα, Ηλιάνα Καράχαννα
και Ναταλία Ευαγγελίδου. Ας αφιερώσουμε λίγες
γραμμές για τον κάθε αθλητή ξεχωριστά, ξεκινώντας
από τον νεαρότερο σε ηλικία και καταλήγοντας
στον μεγαλύτερο.

Η Μαρία Φένεκ κατάγεται από το κατεχόμενο
Κορμακίτη και είναι σε ηλικία 11 ετών. Το άθλημα
της είναι τα 75 μέτρα με εμπόδια. Μεταξύ των επι-
τευγμάτων και των διακρίσεων της η δεύτερη θέση
στους Παγκύπριους Αγώνες στίβου στις 5 Μαΐου
2012.

Η Χριστίνα Πετρή γεννήθηκε στις 6 Ιουλίου του
2000 στη Λευκωσία και κατάγεται από τον κατεχό-
μενο Κορμακίτη. Σε ηλικία 12 χρονών εντάσσεται
στο δυναμικό του ΓΣΠ και με τη καθοδήγηση του
προπονητή της Σπύρου Σπύρου κατάφερε από νωρίς
να ξεχωρίσει. Μεταξύ των διακρίσεων της η 6η θέση
στους Επαρχιακόυς Αγώνες ανωμάλου δρόμου γυ-

μνασίων την περίοδο 2012-2013, η 5η θέση στους
διασυλλογικούς αγώνες ανωμάλου δρόμου κατά την
ίδια περίοδο, η 4η θέση στου Παγκύπριους Αγώνες
ανωμάλου δρόμου γυμνασίων επίσης την ίδια πε-
ρίοδο, η 1η θέση στους Επαρχιακούς Αγώνες γυμνα-
σίων στα 1000 μέτρα, η 1η θέση στους Παγκύπριους
Αγώνες γυμνασίων στα 1000 μέτρα, η 1η θέση στους
Παγκύπριους Αγώνες κάτω των 15 χρονών, η 2η θέση
στους Παγκύπριους Αγώνες κάτω των 18 χρόνων στα
800 μέτρα και η 3η θέση στη Συνάντηση Ελλάδας-
Κύπρου στην Τρίπολη στα 800 μέτρα.

Η Michelle Tuastad γεννήθηκε στις 23 Φεβρουαρίου
του 2001 και κατάγεται από την κατεχόμενη Αγία
Μαρίνα Σκυλλούρας. Σημαντικότερες διακρίσεις της
το χρυσό μετάλλιο στα 75 μέτρα ταχύτητας στους
Επαρχιακούς Αγώνες Λευκωσίας το 2013, το χρυσό
μετάλλιο στα 75 μέτρα ταχύτητας στους ίδιους αγώνες
το 2012 και το αργυρό μετάλλιο στα 75 μέτρα ταχύ-
τητας στους Παγκύπριους Αγώνες Στίβου το 2012.

Η Josephine Σκέντερ είναι σε ηλικία 14 χρονών
και κατάγεται από την κατεχόμενη Αγία Μαρίνα
Σκυλλούρας και διακρίνεται στο άθλημα της κο-
λύμβησης. Μεταξύ των διακρίσεων της η 1η θέση
στα 100 μέτρα πεταλούδα και η 3η θέση σε όλες τις
ηλικίες παγκύπρια το 2014.

Ο Γιώργος Διόλα βρίσκεται σε ηλικία 18 ετών και
κατάγεται από τον κατεχόμενο Κορμακίτη. Διακρί-

νεται στο άθλημα του Ταεκβοντό. Μεταξύ των επι-
τευγμάτων του η 1η θέση στο Παγκύπριο Πρωτά-
θλημα το 2009 και η 3η θέση στο Παγκύπριο Πρω-
τάθλημα το 2013.

Η Αλεξάνδρα Σκέντερ είναι 17 χρονών και κατά-
γεται από το κατεχόμενο χωριό της Αγίας Μαρίνας
Σκυλλούρας. Διαμένει μόνιμα στη Λεμεσό μαζί με
τους γονείς της ενώ τα τελευταία πέντε χρόνια κα-
τέχει πρωτιά στα 100 και στα 200 μέτρα στίβου.

Η Τιμοθέα Διόλα είναι σε ηλικία 21 ετών και κα-
τάγεται από τον κατεχόμενο Κορμακίτη. Διακρίνεται
στο άθλημα του Ταεκβοντό. Μεταξύ των επιτευγ-
μάτων της, η πρώτη θέση στο Παγκύπριο Πρωτά-
θλημα από το 2008 μέχρι και το 2014, η πρώτη θέση
στο Διεθνές Τουρνουά 2010-2011 και η δεύτερη θέση
στο ίδιο τουρνουά του 2012-2013, που έγιναν στην
Κύπρο, η τρίτη θέση στο Πανευρωπαϊκό Πρωτά-
θλημα Νεανίδων του 2009 και η τρίτη θέση στο
Παγκόσμιο Πρωτάθλημα Νεανίδων το 2008.

Η Ηλιάνα Καράχαννα είναι 22 ετών και κατάγεται
από τον κατεχόμενο Ασώματο. Διακρίνεται στον
στίβο, στο άθλημα των 100 και των 200 μέτρων.
Το 2007 πήρε την πρώτη θέση στα 200 μέτρα, κατά
τη Συνάντηση Ελλάδας και Κύπρου ενώ στην ίδια
διοργάνωση ανέβηκε στο υψηλότερο βάθρο στο
άθλημα της Σκυταλοδρομίας. Το 2008 πήρε την
πρώτη θέση στους Περιφερειακούς Μαθητικούς

Αγώνες στα 200 μέτρα και τη δεύτερη θέση στους
Παγκύπριους Μαθητικούς Αγώνες, επίσης στα 200
μέτρα. Το 2009, πήρε την πρώτη θέση στους Περι-
φερειακούς Αγώνες στα 100 μέτρα και την δεύτερη
θέση στους Παγκύπριους Μαθητικούς Αγώνες στα
100 μέτρα επίσης.

Η Ναταλία Ευαγγελίδου είναι 23 χρονών και κα-
τάγεται από την Καβάλα της Ελλάδας και τον κατε-
χόμενο Κορμακίτη. Διακρίνεται στο άθλημα των
800 και των 1500 μέτρων στίβου. Μεταξύ πολλών
άλλων, οι σημαντικότερες διακρίσεις της είναι οι
ακόλουθες: 9η θέση στους Πανευρωπαϊκούς Αγώνες
κάτω των 23 ετών στα 800 μέτρα (Τάμπερε – Ιούλιος
2013), 2η θέση στο Ευρωπαϊκό Κύπελλο Ομάδων
στα 800μ. και 3η θέση στα 1500μ. (Κάουνας – Ιού-
νιος 2013), 6η θέση στο Βαλκανικό Πρωτάθλημα
Κλειστού Στίβου στα 1500μ. με νέο παγκύπριο ρεκόρ
γυναικών κλειστού στίβου (Κωνσταντινούπολη –
Φεβρουάριος 2014), 2η θέση στους Αγώνες Μικρών
Κρατών Ευρώπης στα 1500μ. και 4η στα 800μ. (Λου-
ξεμβούργο – Ιούνιος 2013), 1η θέση στο Πανελλήνιο
Πρωτάθλημα Ανδρών – Γυναικών στα 1500μ. με
νέο παγκύπριο ρεκόρ κάτω των 23 (Αθήνα – Ιούλιος
2013), 1η θέση στο Πανελλήνιο Πρωτάθλημα Κλει-
στού Στίβου στα 800 και 1500μ. (Αθήνα – Φεβρουά-
ριος 2014), 1η θέση στους Παγκύπριους Αγώνες Αν-
δρών – Γυναικών στα 800 και 1500μ. (Λευκωσία
– Ιούνιος 2013).

Η εφημερίδα μας αφιέρωσε τις ανωτέρω γραμμές
εκθειάζοντας τα επιτεύγματα και τα κατορθώματα
των εννέα αθλητών μας, οι οποίοι βραβεύτηκαν για
τις επιδόσεις τους από την Καθολική Νεολαία Μα-
ρωνιτών Κύπρου. Στέλλουμε παράλληλα το μήνυμα
για περαιτέρω ενασχόληση των νέων μας με τον
αθλητισμό, καλώντας συνάμα άπαντες όπως σπρώ-
ξουν τα παιδιά τους προς αυτές τις κατευθύνσεις.

Όσον δε αφορά τους υφιστάμενους αθλητές μας,
εμείς απευθύνουμε κάλεσμα προς όλα τα αρμόδια
οργανωμένα σύνολα να στηρίξουν αυτήν τους την
προσπάθεια, όχι μόνο ηθικά, αλλά και με όποιο μέ-
σο είναι ικανό να συμβάλει στη βελτίωση των επι-
δόσεων τους. Καλούμε επίσης τα οργανωμένα σύ-
νολα της κοινότητας να συνεισφέρουν επίσης σε
αυτή την προσπάθεια. Οι αθλητές μας κάνουν το
καθήκον τους και συνεχίζουν να κάνουν περήφανη
την Μαρωνιτική Κοινότητα, παρά τις όποιες αντίξοες
συνθήκες. Εμείς τους υποσχόμαστε ότι θα κάνουμε
τα πάντα για να είμαστε δίπλα τους. Τους ευχόμαστε
καλή συνέχεια, ακόμη μεγαλύτερες επιτυχίες στον
αθλητισμό και κάθε πρόοδο στη ζωή τους.

ΤΩΝ
ΒΑΣΙΛΗ ΚΟΥΜΕΤΤΟΥ ΚΑΙ 
ΜΙΧΑΛΗ MOYΣΑ
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Πάπας Φραγκίσκος: «Πιστοί και
μη πιστοί, είμαστε όλοι αδέλφια»

Μ
ια συνέντευξη που δεί-
χνει τον Πάπα Φραγκί-
σκο να απαντά ερωτή-
σεις από μια ομάδα Βέλ-
γων νέων έχει μεταδοθεί
πρόσφατα στον Φλα-

μανδικό δημόσιο τηλεοπτικό σταθμό της
χώρας, VRT. Οι νέοι , οι οποίοι συνο-
δεύονταν από τον επίσκοπο Lucas Van
Looy της Γάνδης, έθεσαν τις ερωτήσεις
τους στον Πάπα στα αγγλικά και αυτός
απάντησε στα ιταλικά. Η συνάντησή οπτι-
κογραφήθηκε στις 31 Μαρτίου μέσα στο
Αποστολικό Παλάτι του Βατικανού .

Στην ομάδα των Βέλγων νέων πε-
ριλαμβανόταν μια μη- πιστή που είπε
ότι εμπνεύστηκε από τα λόγια του
Πάπα Φραγκίσκου. Ξεκινώντας τη συ-
νάντηση, ρώτησαν τον Πάπα γιατί
αποδέχθηκε αυτή τη συνέντευξη και
αυτός απάντησε ότι θεωρεί εξαιρε-
τικά πολύτιμο το να μιλήσει για τις
ανησυχίες των νέων. Ο Πάπας στη
συνέχεια ρωτήθηκε: «Είστε ευτυχι-
σμένος; Και γιατί;»

«Απολύτως, απολύτως (γέλια) Είμαι
χαρούμενος! Και αυτό είναι ένα ήρεμη
ευτυχία, διότι σε αυτή την ηλικία κάποιος
δεν έχει πλέον την ίδια ευτυχία με αυτή
ενός νεαρού ατόμου, υπάρχει μια δια-
φορά. Υπάρχει κάποια εσωτερική ειρήνη,
μια ισχυρή αίσθηση της ειρήνης, της ευ-
τυχίας, που έρχεται με την ηλικία. Αλλά
είναι ένας δρόμος που είχε πάντα προ-
βλήματα. Ακόμα και τώρα υπάρχουν προ-
βλήματα, αλλά αυτή η ευτυχία δεν χάνεται
λόγω των προβλημάτων. Όχι, βλέπει τα
προβλήματα, υποφέρει εξαιτίας τους και
στη συνέχεια προχωρά προς τα εμπρός,
κάνει κάτι για την επίλυσή τους και πη-
γαίνει μπροστά. Αλλά στο βάθος της καρ-
διάς μου, υπάρχει αυτή η ειρήνη και η
ευτυχία. Είναι πραγματικά μια χάρη από
τον Θεό, για μένα . Είναι μια χάρη και
δεν είναι μέσα από τη δική μου αξία».

Οι νέοι ζήτησαν στη συνέχεια από
τον Πάπα να τους πει ποιά ήταν η αι-
τία για τη μεγάλη αγάπη του για τους
φτωχούς. «Επειδή είναι η καρδιά του
Ευαγγελίου», απάντησε».

«Για μένα , η καρδιά του Ευαγγελίου
είναι για τους φτωχούς. Πριν από δύο
μήνες, άκουσα ένα πρόσωπο που είπε
(όταν άκουσε αυτό): «Ναι, αλλά αυτός ο
Πάπας είναι ένας κομμουνιστής»! Όμως
όχι ! Αυτή είναι η σημαία του Ευαγγελίου,
όχι του κομμουνισμού: του Ευαγγελίου!
Είναι φτώχεια χωρίς ιδεολογία .... Και

είναι γι 'αυτό το λόγο πιστεύω ότι οι φτω-
χοί είναι στο επίκεντρο του μηνύματος
του Ιησού. Το μόνο που έχετε να κάνετε
είναι να το διαβάσετε. Το πρόβλημα είναι
ότι αυτή η στάση απέναντι στους φτω-
χούς έχει μερικές φορές, κατά τη διάρ-
κεια της ιστορίας, γίνει το αντικείμενο
ιδεολογίας».

Το κορίτσι από την ομάδα που ήταν
μη - πιστή ζήτησε από τον Πάπα
Φραγκίσκο να της πει τι μήνυμα έχει
για όλους τους νέους:

«Είμαστε όλοι αδελφοί και αδελφές.
Πιστοί, μη πιστοί, είτε κάποιος ανήκει
στη μια ή την άλλη θρησκευτική ομολο-
γία, Εβραίοι, Μουσουλμάνοι ... είμαστε
όλοι αδέλφια! Τα ανθρώπινα όντα βρί-
σκονται στο κέντρο της ιστορίας και αυτό
για μένα είναι πολύ σημαντικό: οι άν-
θρωποι είναι στο κέντρο (της κοινωνίας).
Σε αυτή τη στιγμή της ιστορίας, οι άν-
θρωποι έχουν απομακρυνθεί από το κέν-
τρο, έχουν γλιστρήσει προς τα περιθώρια
και στο κέντρο --- τουλάχιστον τώρα ---
υπάρχει η εξουσία, το χρήμα. Πρέπει να
εργαστούμε σαν ανθρώπινα όντα, για
τους άνδρες και τις γυναίκες που είναι
η εικόνα του Θεού».

Σήμερα, ο Πάπας συνέχισε, «έχουμε
γίνει μέρος μιας απορριπτικής κοινωνίας
(κουλτούρας). Τα παιδιά απορρίπτονται,
οι άνθρωποι δεν θέλουν να κάνουν παι-
διά, ή λιγότεροι από αυτούς, μικρές οι-

κογένειες: Οι άνθρωποι της τρίτης ηλι-
κίας απορρίπτονται επίσης: πολλοί ηλι-
κιωμένοι άνθρωποι πεθαίνουν εξαιτίας
της κρυφής ευθανασίας, γιατί κανείς δεν
τους φροντίζει και πεθαίνουν. Και τώρα
νέοι άνθρωποι απορρίπτονται». Ο Πάπας
σημειώνει ότι το ποσοστό ανεργίας με-
ταξύ των ατόμων ηλικίας κάτω των 25 εί-
ναι σχεδόν 50 τοις εκατό, αλλά ανέφερε
ότι οι συναντήσεις του με ορισμένους
νέους πολιτικούς της Αργεντινής του
έδωσαν ελπίδα και εμπιστοσύνη. «Και
είμαι ευχαριστημένος γιατί οι νέοι πο-
λιτικοί, είτε προέρχονται από την αρι-
στερά ή από τη δεξιά, μιλούν μια νέα
γλώσσα, με μια νέα μουσική, ένα νέο πο-
λιτικό στυλ. Και αυτό μου δίνει λόγο να
ελπίζουμε. Και πιστεύω ότι σήμερα οι
νέοι πρέπει να λάβουν τη δάδα και να
πάνε μπροστά. Θα πρέπει να είναι θαρ-
ραλέοι! Αυτό μου δίνει ελπίδα».

Ερωτηθείς σχετικά με την αναζή-
τηση του Θεού , ο Πάπας απάντησε:

«Όταν ένα πρόσωπο ψάχνει για τον
εαυτό του, βρίσκει τον Θεό. Ίσως, δεν
καταφέρει να τον βρει, αλλά προχωρά
κατά μήκος της διαδρομής της ειλικρί-
νειας, ψάχνοντας για την αλήθεια, για
ένα δρόμο της καλοσύνης και της ομορ-
φιάς... είναι στο σωστό δρόμο και είναι
σίγουρο ότι θα βρει τον Θεό! Αργά ή γρή-
γορα, θα τον βρει. Ο δρόμος όμως είναι
μακρύς και μερικοί άνθρωποι δεν βρί-

σκουν το Θεό στη ζωή τους. Δεν τον βρί-
σκουν συνειδητά. Αλλά είναι πολύ αλη-
θινοί και ειλικρινείς με τον εαυτό τους,
πολύ καλοί και λάτρεις της ομορφιάς,
έτσι ώστε στο τέλος να έχουν μια πολύ
ώριμη προσωπικότητα, ικανή για μια συ-
νάντηση με τον Θεό, η οποία είναι πάντα
μια χάρη. Επειδή μια συνάντηση με το
Θεό είναι μια χάρη».

Ένας νεαρός άνδρας ρώτησε τον Πάπα
τι έμαθε από τα λάθη του. Ο Πάπας απάν-
τησε περιγράφοντας τα λάθη ως «μεγά-
λους δάσκαλους της ζωής»:

«Είναι μεγάλοι δάσκαλοι, μας διδά-
σκουν τόσα πολλά. Μπορούν επίσης να
μας ταπεινώσουν, διότι κάποιος μπορεί
να αισθανθεί υπεράνθρωπος ... και τότε
κάνει ένα λάθος και αυτό τον ταπεινώνει
και τον βάζει στη θέση του. Δεν θα πω ότι
έχω μάθει από όλα τα λάθη μου: . . όχι,
πιστεύω ότι δεν έχω μάθει από μερικά
από αυτά επειδή είμαι πεισματάρης (γέλια)
και δεν είναι εύκολο να μάθω. Όμως, έχω
μάθει μέσα από πολλά λάθη και αυτό ήταν
καλό για μένα. Είναι επίσης και το θέμα
της αναγνώρισης των λαθών μας. Κάνω
λάθος εδώ, έκανα ένα λάθος εκεί .... Επί-
σης, πρέπει να προσέχουμε να μην πάμε
πίσω και να κάνουμε το ίδιο λάθος».

Μια νεαρή γυναίκα τον ρώτησε: «
Έχετε ένα συγκεκριμένο παράδειγμα
για το πώς έχετε μάθει από ένα λάθος
σας»;

«Ένα παράδειγμα, στην οργάνωση της
ζωής της Εκκλησίας: Ονομάστηκα Supe-
rior (των Ιησουιτών στην Αργεντινή) σε
πολύ νεαρή ηλικία και έκανα τόσα πολλά
λάθη, λόγω του αυταρχισμού μου, για
παράδειγμα. Ήμουν πάρα πολύ αυταρ-
χικός: στην ηλικία των 36 ... και στη συ-
νέχεια, έμαθα ότι κάποιος πρέπει να κά-
νει διάλογο, πρέπει να ακούει για το πώς
σκέφτονται οι άλλοι .... Όμως αυτό που
είχα μάθει δεν ισχύει για πάντα! Είναι
μακρύς ο δρόμος».

Η επόμενη ερώτηση για τον Πάπα
είναι κατ 'ευθείαν στην ουσία: «Τι
σας φοβίζει»;

«Λοιπόν, ο εαυτός μου (γέλια) Ο φόβος
.... Κοιτάξτε στο Ευαγγέλιο, ο Ιησούς επα-
ναλαμβάνει τόσο συχνά: ‘Μην φοβάστε!
Μην φοβάστε!’ Και το λέει πολλές φορές,
έτσι δεν είναι; Και γιατί αυτό; Επειδή ξέρει
ότι ο φόβος είναι ένα μάλλον ‘φυσιολο-
γικό’ συναίσθημα. Φοβόμαστε τη ζωή,
φοβόμαστε όταν είμαστε αντιμέτωποι με
προκλήσεις, φοβόμαστε μπροστά στον
Θεό. Όλοι φοβόμαστε, όλοι μας. Δεν πρέ-
πει να ανησυχούμε για το γεγονός ότι
φοβόμαστε. Θα πρέπει να το αισθανό-
μαστε αυτό, αλλά δεν πρέπει να φοβό-
μαστε και, στη συνέχεια, ας αναρωτηθού-
με: ‘Γιατί είμαι φοβισμένος;’ Και μπροστά
στον Θεό και μπροστά από τον εαυτό μας,
να προσπαθήσουμε να ρίξουμε φως σε
αυτή την κατάσταση ή να ζητήσουμε βοή-
θεια από ένα άλλο πρόσωπο. Ο φόβος
δεν είναι καλός σύμβουλος, επειδή μας
δίνει κακές συμβουλές».

Ο Πάπας, στη συνέχεια προχωρά εξη-
γώντας ότι υπάρχει ‘κακός φόβος και
καλός φόβος’. Ο καλός φόβος είναι σαν
προειδοποίηση. Μας βοηθά να μην πέ-
σουμε κάτω. Και τότε υπάρχει κακός φό-
βος: Αυτός μας μπλοκάρει και δεν μας
επιτρέπει να κάνουμε τίποτα. Και θα πρέ-
πει να τον απορρίψουμε.

Η τελευταία ερώτηση από τους νέ-
ους προς τον Πάπα ήταν ασυνήθιστη:
«Έχετε κάποια ερώτηση για εμάς»;

«Το ερώτημα που θέλω να σας ρωτή-
σω, δεν είναι πρωτότυπο. Θα το πάρω
από το Ευαγγέλιο . Πού είναι ο θησαυρός
σας; Αυτή είναι η ερώτησή μου. Πού κρα-
τάτε το θησαυρό σας; Σε ποιο θησαυρό
στηρίζεται η καρδιά σας; Επειδή η ζωή
σας θα είναι όπου διατηρείται ο θησαυ-
ρός σας... Αυτό είναι το ερώτημα που
σας θέτω, αλλά θα πρέπει εσείς να απαν-
τήσετε σε αυτό, μόνοι σας (γέλια) στο
σπίτι».
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Με την ευγενική
υποστήριξη της PWC

Σχεδιασμός:
Crucial Services Ltd

Android Apple iOS

«Τα λέει όλα»
και είναι παντού

Η αρθρογραφία της ημέρας από τους
δημοσιογράφους του «ΠΟΛΙΤΗ»

Δυνατότητα για τους συνδρομητές ανάγνωσης
της έντυπης έκδοσης από κινητό και tablet 

Φιλικό προς τον χρήστη μενού

Αυτόματη ενημέρωση κάθε 10 λεπτά

Μοιραστείτε με τους φίλους σας στα
social media τα θέματα που σας ενδιαφέρουν

Συνεχής ενημέρωση για όλα
τα τελευταία γεγονότα

·  ΕΙΔΗΣΕΙΣ 
·  ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ 
·  ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ 
·  ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΣ 
·  ΕΠΙΣΤΗΜΗ

·  ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑ
·  MEDIA
·  SHOWBIZ 
·  ΕΝΔΙΑΦΕΡΟΝΤΑ
·  ΧΡΗΣΙΜΑ

το Mobile App

για smart phones και tablets (Android και iOS)

της εφημερίδας «ΠΟΛΙΤΗΣ»
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